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روزنامه صبح ایران

غلامرضا مصباحی مقدم:

 حذف صفر، واحد پولی ایران را ارزشمند می کند

 علی مطهری:

ظریف انقلابی تر از مدعیان انقلابی گری است

 نایب  رییس هیأت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت :

اینترنت تحریم نمی شود

چرا ائتلاف جریان بهار و نواصولگرایی قابل تحقق نیست؟

ائتلاف های ناممکن
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یک استاد حوزه عملیه در خصوص تلاش برخی برای تسویه 
حساب سیاسی با گفت: سیاست ها و خوشحالی برخی از افراد 
و جریانات سیاسی از تحریم محمدجواد ظریف قابل تأمل است.
آیت الله »محسن غرویان« درباره خوشحالی برخی از جریانات و 
وزارت خزانه داری  از سوی  تحریم ظریف  از  چهره های سیاسی 
آمریکا اظهار کرد: محمد جواد ظریف یکی از دیپلمات های موفق و 

پیروز و شناخته شده جهانی است و همه دنیا تحرکات...

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت :وقتی یک وزیر امور خارجه 
شب و روز تلاش می کند و رهبر معظم انقلاب و دیگران نیز همگی از 
او تعریف می کنند. چنین انسانی که مورد هجمه دشمن قرار گرفته و 
تحریم شده، نشان می دهد که دشمن از او ترسیده و به نفع ایران و 
منافع ملی فعالیت می کند. در نتیجه گناهش این بوده که خادم است 
نه خائن، وابسته نیست بلکه دشمن آنهاست.آیت الله هاشم هاشم 

زاده هریسی گفت: آمریکا در همه مسائل جهانی و به ویژه ...

آیت الله »محسن غرویان« :

خوشحالی برخی از تحریم 
ظریف جای تامل دارد

 آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی :

گناه ظریف این است 
که خادم است نه خائن
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مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: در حال حاضر ۶5 درصد صنایع واقع در شهرک ها و 
محورهای صنعتی قم از نعمت گاز بهره مند هستند.علیرضا نصیری افزود: لوله کشی خط گاز به 
13 شهرک صنعتی از جمله شکوهیه، محمودآباد و سلفچگان که مصرف بالایی دارند صورت 
گرفته است.وی با بیان این که گازرسانی به صنایع طی پنج طرح فعال در سطح قم دنبال می شود، 
اضافه کرد: خوشه های مرتبط با بخش گازرسانی به صنایع فعال هستند و امیدواریم در پایان سال 
99 صنایعی که از نعمت گاز بهره مند نیستند به شبکه گاز متصل شوند.به گفته وی، سه مجتمع 
کشت گلخانه ای رزبند، کوثر و قبادبزن قم نیز که از مجتمع های فعال بزرگ محسوب می شوند، 
از نعمت گاز بهره مند هستند.2 هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود 

دارد که از این تعداد حدود 90 درصد مربوط به صنایع کوچک و ...

رئیس اتحادیه بنکدارن و عمده فروشان استان قم بابیان اینکه مردم صرفاً خریدشان را از 
واحدهای قانونمند و دارای پروانه کسب انجام دهند، گفت: وجود بیش از 9000 واحد صنفی فاقد 
پروانه مشکلات عدیده ای را در بخش اصناف و بازار قم به وجود آورده است.سید ابراهیم صحفی 
اظهار داشت: با توجه به زائرپذیر بودن شهر مقدس قم و لزوم رعایت شئونات مذهبی و قوانین 
نظام صنفی و رعایت انصاف توسط واحدهای صنفی ، نظارت هر چه بیشتر و بهتر بر سطح عرضه 
را می طلبد.وی افزود: بازرسان اتاق اصناف قم با جدیت مشغول انجام وظیفه در راستای حمایت از 
مصرف کنندگان محترم و اجرای مقررات و قوانین مربوطه هستند و با هرگونه تخلف و گران فروشی 
برخورد قانونی می کنند. رئیس اتحادیه بنکدارن و عمده فروشان استان قم تصریح کرد: وجود بیش 

از 9000 واحد صنفی فاقد پروانه مشکلات عدیده ای را در بخش اصناف و...

مدیرعامل شرکت گاز استان قم  خبرداد

بهره مندی 65درصد 
صنایع قم از نعمت گاز

رئیس اتحادیه بنکدارن و عمده فروشان استان قم  اعلام کرد

فعالیت 9 هزار  واحد صنفی 
فاقد پروانه در قم 
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 اصلاح طلبان در انتخابات 
یکصدا می شوند 

مرتضی الویری:

محمود جام ساز اقتصاددان :

رشد اقتصادی قربانی سیاست گذاری های 
سیاسی و اقتصادی است 

ثبت یک طلاق به ازای هر ۳ ازدواج

یک اقتصاددان اظهار داشت: متاسفانه رشد اقتصادی 
قربانی سیاست گذاری های سیاسی و اقتصادی است و در 
رشد اقتصادی منفی، اقتصاد و در نتیجه نرخ ارز ثبات پذیر 
نخواهد بود. محمود جام ساز در  مورد پیش بینی نرخ ارز 
در ماه های آینده گفت: سالهاست که نرخ ارز نه تنها یک 

روند افزایش طبیعی را تجربه نکرده بلکه با رانت و فساد 
ناشی از تعیین قیمت دستوری ارزهای دولتی از یک سو و 
بازار غیرمتشکل ارزی یعنی همان بازار آزاد از سوی دیگر 
روبرو بوده است.وی افزود : متاسفانه اقتصاد کشور ما از یک 

ساختار اقتصاد دولتی، رانتی و سیاسی رنج می برد...

شدت حساسیت های انتخاباتی بر سر ائتلاف و وحدت میان جریان های سیاسی کشور به قدری است که هر نوع دیداری 
حتی از نوع غیرسیاسی هم گمانه زنی هایی را شکل می دهد.شامگاه روز جمعه توییت یکی از مجریان صداوسیما درباره 
دیدار رئیس جمهوری سابق با شهردار پیشین تهران، حاشیه ساز شد. گرچه وحید یامین پور این دیدار را رو به جلو و 
سازنده توصیف کرده اما ساعاتی بعد »محسن پیرهادی« دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت و از نزدیکان قالیباف این دیدار 

را صرفا عیادت تعدادی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام از محمود احمدی نژاد دانسته است...
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در نظر دارد  امور خدمات شهری و رفت و روب و جمع آوری پسماندهای مناطق سه گانه شهرداری  را از طریق 
فراخوان عمومی) با انجام ارزیابی و توان سنجی ( به شرکتهای واجدالشرایط و دارای صلاحیت از اداره کل کار و 
امور اجتماعی سال 98 و گواهی ایمنی معتبر واگذار نماید . لذا متقاضیان واجدالشرایط می توانند جهت دریافت 
فرم و اسناد فراخوان از تاریخ درج آگهی حداکثر به مدت هفت روز به امور قراردادهای شهرداری واقع در بلوار 

امام خمینی )ره( مراجعه نمایند . ) فروش اسناد از تاریخ 98/5/13  لغایت 98/5/23(
هزینه نشر آگهی بعهده برنده مناقصه می باشد . 

هزینه فروش اسناد به مبلغ 1/000/000ریال به ازای هر منطقه  به  شماره حساب 010581933۶004 بانک ملی 
شهرداری می باشد.

3- میزان سپرده شرکت در فراخوان به مبلغ پانصد میلیون ریال به ازای هر منطقه به صورت واریز نقدی به 
حساب سپرده 010592۶۶79003  شهرداری و یا ضمانتنامه معتبر بانکی دارای حداقل سه ماه اعتبار می باشد.

)چک تضمین شده بانکی و اسناد مطالبات قابل قبول کمیسیون نمی باشد.(
4- چنانچه برندگان اول ، دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند ،سپرده آنان  به ترتیب اولویت به نفع 

صندوق شهرداری ضبط خواهد شد.
5- شهرداری در رد یا قبول هر یك از  پیشنهادات مختار است. 

۶-پیشنهاد دهنگان می بایست ابتدا اوراق مربوط به توان سنجی را دریافت و به همراه مدارک و مستندات 
جهت بررسی در پاکت ب به صورت لاک و مهر گذاشته و  به همراه پاکات الف و ج تحویل گردد به پیشنهاداتی 

که فاقد پاکت ب توان سنجی و ارزیابی باشد رسیدگی نخواهد شد.
7- حداقل امتیاز توان سنجی و ارزیابی شرکت های پیشنهاد دهنده جهت شرکت در فراخوان و بازگشایی 

پاکت پیشنهاد قیمت 70 می باشد.
8- مدت اجرای قرارداد از تاریخ ابلاغ قرارداد به مدت یک سال شمسی می باشد که در صورت رضایت کارفرما 

تا سه دوره یک ساله با توافق  طرفین برابر شرایط اعلامی در اسناد فرخوان قابل تمدید می باشد.
9- پیشنهاد دهندگان بایستی تا آخر وقت اداری روز دو شنبه مورخه 98/5/28   پیشنهاد خود را که از حیث 
مبلغ مشخص ،معین و بدون ابهام بوده  در پاکتهای مربوطه بشرح شرایط مندرج در اسناد فراخوان لاک و مهر 

شده در قبال اخذ رسید تحویل دبیرخانه شهرداری مرکز نمایند.
10- شرکت در فراخوان و دادن پیشنهاد بمنزله قبول شروط  و تکالیف موضوع ماده 10 آیین نامه مالی شهرداری 

میباشد.
11- پیشنهادات رسیده ساعت 9صبح  روز چهارشنبه مورخه 98/5/30 درکمیسیون عالی معاملات  که در 

محل شهرداری تشکیل میگردد بازگشائی و قرائت می شود.
12- این آگهی برابر آیین نامه معاملات جدید شهرداری میباشد و صرفا یک نوبت منتشر میگردد .

13- برنده فراخوان هنگام عقد قرارداد می بایست ده درصد مبلغ کل قرارداد را به عنوان تضمین حسن انجام 
تعهدات در وجه شهرداری تودیع نماید.

14- سایر شرایط و مشخصات در اسناد فراخوان مندرج و متقاضیان باید یک نسخه از آن را دریافت و با قید 
قبولی امضا  و به پیشنهاد خود ضمیمه تسلیم نمایند .

15-درصورت عدم پرداخت صورت وضعیت توسط شهرداری،  برنده فراخوان مکلف به پرداخت حداقل دو ماه 
حقوق و مزایای کارکنان تحت اختیار خود بوده حتی درصورتی که برنده فراخوان مطالباتی نزد شهرداری داشته 

باشد . 
1۶-بازاء هر روز تاخیر در انجام موضوع فراخوان مبلغ 5/000/000ریال از مطالبات پیمانکار کسرمی گردد.

شهرداری بندرعباس

Bandarabas.ir    روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری بندرعباس

آگهی فراخوان  عمومی)یک مرحله ای ( با انجام ارزیابی و توان سنجی

رأی ریزشی جریان اصلاحات به سبد اصولگرایان ریخته نمی شود
مشارکت پایین باشد، اصولگرایان پیروز میدان می شوند
گریزی از گفت وگوی ملی نداریم
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ظریف؛ از تاثیرگذاری تا تحریم
آمریکایی ها هفته گذشته در اقدامی عجیب، در تضاد 
با قوانین و عرف شناخته شده بین المللی و البته هراس از 
تحرک و فعالیت های وزیر امور خارجه در افکار عمومی 
خارجی جمهوری  سیاست  مسئول  عنوان  به  جهان 
اسلامی ایران، او را در لیست تحریم های خود قرار دادند. 

مهمترین دلیلی که در عرصه رسانه ای برای این اقدام دولت آمریکا مطرح شده ترس 
و نگرانی دولتمردان آمریکا از قدرت تاثیرگذاری محمدجواد ظریف و ناتوانی آنها از در 
کارزار رسانه ای و دیپلماتیک با وی است.گفت و گو و دیپلماسی کارآمدترین ابزار 
حل و فصل مسائل سیاسی و بین المللی است؛ در بدترین بحران ها و حتی در میانه 
جنگ ها و درگیری ها، رهبران حکومت ها، دیپلمات ها و تصمیم سازان و تصمیم گیران، 
مهمترین راه حل در کاهش تنش ها را دیپلماسی، گفت وگو و مذاکره می دانند و از 
طرف های درگیر در مناقشات می خواهند تا موضوعات و مسائل را از این طریق حل 
و فصل کنند.با نگاهی گذرا به مواضع ایران در دهه های اخیر، مشاهده می شود تهران 
در تمامی بحران ها و مناقشات، گفت و گو و دیپلماسی را در دستور کار قرار داده 
است و هرگاه در طرف مقابل جدیتی برای رفع مشکلی دیده از گفت و گو و مذاکره 
رویگردان نبوده و همواره در مناقشات بین  المللی و منطقه ای، این مهم را به عنوان 
سیاست اصولی خود برشمرده و بر قواعد و ضرورت های آن هم تاکید کرده است.

سازمان ملل متحد بعد از جنگ جهانی دوم با چشم انداز بهره مندی از ابزار دیپلماسی 
و با هدف جلوگیری از جنگ و تبدیل گفتمان خشونت به مذاکره و گفت وگو تاسیس 
شد و مهمترین دورنمای آن هم حفظ صلح و امنیت جهانی بوده است هر چند به 
نظر می رسد سازمان ملل مدت هاست با اهداف اصلی خود فاصله گرفته است. اما به 
هر شکل همین نهاد بین المللی برای دنیای خسته و ویران شده پس از جنگ، نقطه 
اتکای مهمی در ایجاد فضای گفت وگو، دیپلماسی و تفاهم به جای جنگ بوده است 
تا نمایندگان همه کشورها بتوانند با یکدیگر تعامل داشته باشند.بر اساس قرارداد مقر 
میان آمریکا و سازمان ملل متحد آمریکا باید تعهداتی را در قبال سازمان ملل انجام 
دهد. از جمله این تعهدات می توان به پذیرا بودن نمایندگی های دولت ها در سازمان 
ملل اشاره کرد که طبق آن باید برای آنها مصونیت قائل شود؛   در واقع آمریکا در 
چارچوب قرارداد مقر موظف است شرایطی را برای کشورهایی که افرادی را به عنوان 
نماینده  معرفی می کنند، ایجاد کند تا بتوانند در سازمان ملل حضور داشته باشند. در 
این شرایط این که آمریکا بخواهد نماینده  معرفی شده از سوی دولت ها را نپذیرد، 
مغایر با تعهدات آمریکا در قبال سازمان ملل است.با این حال آمریکای ترامپ در یکی 
دو سال اخیر نشان داده که هیچ اهمیتی برای قراردادها و مقررات بین المللی قائل 
نیست در همین راستا آمریکاییها در جریان سفر اخیر وزیر امور خارجه به نیویورک، 
محدودیت های ترددی برای ظریف مقرر کردند تا شاید تحرک وی کمتر دیده شود و 
نهایتا اقدام به تحریم او کردند.ظاهرا دنیای مدرن گرفتار در چنگال غول های رسانه ای 
علیرغم ظاهر زیبا در آزادی بیان، این بار در تلاش برای خاموش کردن صدایی گام 
برداشته که به پشتوانه حمایت رهبری و ملت بزرگ ایران، با هوشمندی و درایت تهدید 
را به فرصت مبدل ساخته و نقش موثر خود را به خوبی فریاد کرده است.ایران همواره 
نشان داده که به مذاکره و حل مناقشات از طریق دیپلماسی پایبند است و نمونه آن 
فارغ از دستاوردها، ظرفیت ها، تهدیدات و...، در برجام به وضوح نشان داده شد و  اثرات 
دیپلماسی ایرانی بارها در خصوص همسایگان، کشورهای منطقه در مقاطع مختلف 
محقق شده است اما آمریکا، مهمترین توافق بین المللی را که حاصل سالها گفت و گو 
و مذاکره است را در آستانه نابودی قرار داده و منطقه را بحران مواجه ساخته است.این 
اقدام در حالی انجام شده است که علیرغم ابراز علاقه به گفت وگو، با اقدام اخیر خود، 
بی ثباتی این سیاست را نیز نمایان ساخته است. چطور می توان این واقعیت را انکار کرد 
که وزیر امور خارجه یک کشور اصولا مسئول تبیین، تشریح و پیشبرد اهداف و منافع 
ملی یک کشور در عرصه بین المللی است و این مهم در مورد کشوری مانند ایران با 
داشتن ایدئولوژی مشخص، حضور در خط مقدم مبارزه با تروریسم، تامین کننده امنیت 
منطقه به مراتب دارای اهمیت فراوان تری است و تلاش برای توقف این رویکرد، در 
واقع به معنای عدم اعتقاد به سلاح گفت وگو و دیپلماسی است.اکنون با توجه به دلایل 
اعلامی تحریم ظریف این سوال مطرح است که مگر وظیفه وزیر امور خارجه یک 
کشور غیر از سخنگویی و خدمت به سیستم سیاسی است نیست؟ این همان مسئله ای 
است که رهبر انقلاب در دیدار با مسئولان نمایندگی های سیاسی کشورمان بر این 
اساس مطرح کردند که »اعتماد به نفس، صراحت و استحکام در مواجهه با عوامل 
مخالف و موانع از ملزومات سیاست خارجی است و البته هنر دیپلماسی این است که 
ایده ها و موانع را طوری بیان کند که تأثیرگذار باشد«، که ظریف توانسته گام های مهم 

و اثرگذاری را در این چارچوب بردارد.
*  دکترای جامعه شناسی و کارشناس ارشد روابط بین الملل

نگاه فرا قوه ای قوه قضائیه
این روزها قوه قضائیه مورد توجه خاص و عام شده 
است. عمده فعالیت رئیس قوه به نوع نگاه ایشان به 
مسائل است. از جمله اینکه وی نگاهی فراقوه ای به نظام 

قضا دارد.
وی می گوید اگر بخواهد قوه قضائیه خوب کار کند 

باید سایر قوا هم به وظائف خودشان عمل، و قوه قضائیه را در اجرای اهدافش یاری 
کنند. و این یعنی به اصطلاح، توجه به ریشه ها و مبارزه با علت ها و نه معلولها. بسیار 
می شود فردی خطاکار محاکمه می شود که اگر چه علت اصلی خود اوست که 
مباشرت به خطا کرده است ولی زمینه ها فراموش می شود و نقش بسیاری از افراد و 
یا نظامی که به وجود آمده تا فرد خطاکار به خطا آلوده شده است فراموش می شود. 
نزدیک نشدن به محیط آلوده زمانی محقق می شود که زمینه آلوده شدن به گناه 
فراهم نشود. عدالت چنین اقتضا می کند که اگر چه خطاکار باید تنبیه شود ولی زمینه 
های ایجاد چنین محیط و عواملی که حتی با سکوت سبب تحریک، یا جری شدن 

فرد خطاکار نسبت به خطا می شوند را فراموش نباید کرد.
قوه قضائیه هم می توانست بگوید من کارم قضاوت است اگر مورد و یا مواردی را 
به من اعلام کردند من در سر وقت و بر اساس مقررات عمل می کنم. اما اگر صدائی از 

کسی بلند نشد به من مربوط نیست.
توجه به معنا و رسالت مدعی العموم و قیام و اقدام وی در هر خطائی که در جامعه 
می بیند و به ویژه در حق مستضعفان و بیچارگان از نکات اساسی است او همواره باید 
در مورد منافع عامه مدعی باشد و هشدار دهد و این یعنی حضور در صحنه و کشاندن 

دیگران به صحنه.
معنای آن این است که دو قوه دیگر هم باید چنین نگاهی داشته باشند و بگویند 
اگر آنها هم بخواهند خوب عمل کنند قوه قضائیه باید پا به پای آنها در هر جا لازم است 

حضور داشته باشد و به موارد خطا سریع، قاطع، و دقیق رسیدگی کنند.
اگر چنین نگاهی در همه دستگاهها باشد دیگر گذاشتن جلسات هماهنگ کننده 
ضرورت کمتری پیدا می کند. شما می دانید که ستاد ها  وکمیسیون ها و جلسات 
هماهنگی و شورا ها در کشور فراوان است. این به این معنا است که هر دستگاهی یا 
وظیفه اش را نمی شناسد و یا اگر می شناسد به عواقب وتأثیر آن بر سایر دستگاهها 
خوب توجیه نیست و یا می گوید در قانون به آن اشاره نشده است، یا حتی عمل نمی 
کند و یا اگر عمل می کند بدون نگاه خارجی به بقیه دستگاهها فقط به صورت جزیره 
ای عمل می کنند. حتما شنیده اید که اخیراً باب شده که به بعضی قوانین یا بخشنامه 
ها پیوست ضمیمه می کنند که امر مطلوبی است. اما به نظر می رسد در هر شغلی 
و به ویژه مشاغل حساس باید افراد آموزش ببینند وتوجیه شوند و تأثیر کار خود را بر 
سایر حوزه ها ببینند و بدانند گذاشتن افراد صفر کیلومتر بر مسند کارها توسط رئیسی 

که خودش هم صفرکیلومتر است فاجعه آفرین است.
ما نظام شورایی را پذیرفتیم تا کارها بهتر اجرا شود و به جای اراده فردی نظر جمعی 
حاکم باشد اما دیدیم که عاقبت سرکنگبین صفرا فزود! اگر به قواره شهر ها و بخشها 
نگاه کنید و نقش شوراهای شهر را در بی قواره کردن شهرها ودر سوء استفاده در رانت 
خواری و کشاندن روستانیان به شهر برای دوره گردی، رانندگی و پادوئی بنگرید که 
چگونه یکشبه این مقامات به مال و منال می رسند به اهمیت این نوع نگاه پی می برید.

اگر به خطه شمال هم سری بزنید در مسیر شهرهای به هم پیوسته وجود مال ها و 
فروشگاهها و بوتیک ها را مشاهده می کنید که چشم همه را خیره می کند و احساس 
می کنید که در نه قلب تهران بلکه در مناطق لوکس تهران هستید. واین به بهای 
تخریب محیط زیست و بی خانمانی مردم محل و یا بیکاری و بیگاری آنها شده است.

آیا قوه قضائیه می تواند این امور را پیگیری کند یا دست کم از ادامه این تخریبها 
جلوگیری کند؟ امید است بگذارند! تا بتواند با استخدام نیروهای جوان و مؤمن و کارآمد 
و انقلابی دستگاه قضا آبهای از جوی رفته را باز گرداند و هرکسی را به وظائفش آشنا 

کند و امنیت اقتصادی و فرهنگی را به جامعه باز گرداند.
اگر چنین نظامی اجرایی شود و هر کس هم محیط درونی کار خود را ببیند و هم 
تأثیراتی که کارش بر دیگر سازمانها  می گذارد و یا از عملکرد دیگران می پذیرد آنوقت 
می توان امیدوار شد که مسئول اجرائی یعنی مسئول خوب اجرا شدن کار، به شرطی 

که با تأخیر و لیت و لعل همراه نشود.
اینکه جلسه سران قوا که ضرورت پیدا کرده بخشی از آن معلول همین نوع نگاه 
است. شاید هم بگویند چون در شرائط جنگ اقتصادی قرار داریم ضرورت هماهنگی 
بیشتر یا گرفتن تصمیمات فوری و جدی بدون تشریفات بوده است. البته باید اثرات 
آن این موضوع را تأیید کند. البته شنیده شد که حتی مصوبه آن هم در بعضی موارد 

معطل مانده و اجرا نشده است!

آیت الله »محسن غرویان« :

خوشحالی برخی از تحریم ظریف 
جای تأمل دارد

یک استاد حوزه عملیه در خصوص تلاش برخی برای تسویه حساب سیاسی با 
گفت: سیاست ها و خوشحالی برخی از افراد و جریانات سیاسی از تحریم محمدجواد 

ظریف قابل تأمل است.
آیت الله »محسن غرویان« درباره خوشحالی برخی از جریانات و چهره های سیاسی 
از تحریم ظریف از سوی وزارت خزانه داری آمریکا اظهار کرد: محمد جواد ظریف 
یکی از دیپلمات های موفق و پیروز و شناخته شده جهانی است و همه دنیا تحرکات 
دیپلماتیک وی را به خصوص در مسأله برجام شاهد بودند از ترامپ در راستای 
گسترش قدرت ایران در جهان طاقت نیاورده و سیستم تحریم ظریف را در دستور 

کار خود قرار داده است.
وی افزود: ملت ایران ظریف را یک قهرمان فداکار صحنه سیاست و دیپلماسی 

می شناسند و رهبر انقلاب نیز همواره از ظریف تقدیر کرده است.
این استاد حوزه علمیه تصریح کرد: ظریف دارای شخصیت ارزشمندی است و 
بدون شک نام وی در تاریخ ایران با افتخاز ثبت می شود؛ از این روی، اینکه عده ای 
بخواهند در کشور همراه با ترامپ از تحریم وی خوشحال باشند قطعا قابل تأمل و 

تعجب است.
غرویان خاطرنشان کرد: کسانی که متأسفانه امروز در کشور از تحریم ظریف 
خوشحال هستند، هم خودشان را نزد ملت تحقیر و هم به نوعی همراهی خودشان را 
با ترامپ و سیاست های ضد ایرانی دولت آمریکا ثابت می کنند که این رویه بدون شک 
آینده سیاسی آن ها را خدشه دار خواهد کرد، چون مواضعی که این روز ها آن ها در قبال 

ظریف و دولت به کار گرفتند، بر خلاف مصالح و منافع ملی است.
وی تأکید کرد: اراده الهی امروز در مسیری قرار گرفته که ملت ایران و شخصیت های 
چون ظریف، سردار سلیمانی و رهبری انقلاب و بسیاری از مسئولین ما در عرصه 
بین المللی علی رغم هجمه هایی که وجود دارد در بالاترین سطح محبوبیت قرار بگیرند. 
از این روی، در این مسیر تلاش برخی از افراد در تخریب چهره های چون در قالب 
رویکردهای مختف همچون ساخت فیلم گاندو نه تنها نتیجه  مثبتی برای آنها نخواهد 
داشت، بلکه سبب می شد تا فردی چون ظریف به یک شخصیت هوشمند و مبارز در 

مقابله با استکبار در جهان محبوبیت پیدا کند.

عضو فراکسیون زنان مجلس:

مرخصی زایمان ٩ ماهه باید اجرایی شود
 عضو فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی گفت: همانطور که در قانون آمده 
است باید میزان مرخصی زایمان برای بانوان شاغل در دستگاه های اجرایی به مدت 

٩ ماه اجرایی شود.
فاطمه ذوالقدر روز شنبه در جلسه هم اندیشی بررسی چالش های بیمه زنان 
با حضور اعضای فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی در محل اداره کل تامین 
اجتماعی غرب تهران بزرگ افزود: میزان مرخصی زایمان تا سال های گذشته فقط ۶ 
ماه بود اما در مجلس این مدت به ٩ ماه تغییر کرده است و باید تامین اجتماعی نسبت 
به اجرای آن اقدام کند.وی تصریح کرد: اگر چه سازمان تامین اجتماعی به خاطر 
مسائل مالی نمی تواند از ٩ ماه مرخصی برای بانوان شاغل در دستگاه های اجرایی 
استفاده کند اما باید نسبت به اجرای این قانون اقدام شود تا بانوان شاغل برای تربیت 
فرزند خود در هنگام استفاده از مرخصی زایمان دغدغه ای نداشته باشند.ذوالقدر ادامه 
داد: از آنجا که برای اجرای این قانون خلأ قانونی داریم، باید زمانی که بودجه سنواتی 
تنظیم می شود، بودجه مورد نیاز این طرح هم درنظرگرفته شود.وی خاطرنشان کرد: 
البته طبق شنیده ها بسیاری از بانوان شاغل که از مرخصی زایمان استفاده می کنند، 
توانسته اند با شکایت از دیوان عدالت اداری از ٩ ماه مرخصی استفاده کنند. باید امکانی 
فراهم شود تا همه بانوانی که این شرایط را دارند، بتوانند از آن قانون بهره مند شوند.این 
نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در بودجه امسال نیز برای بیمه زنان خانه دار 
رقم خوبی درنظرگرفته شده است که البته زنان سرپرست خانوار در اولویت قرار دارند. 
حتی بانوان بدسرپرست و بی سرپرست که دارای سه فرزند هستند، بیمه آنها انجام 
شده است.وی اضافه کرد: برای بیمه زنان عشایر و روستایی که بیمه آنها با مشکل 
جدی مواجه شد، اقدامات خوبی انجام داده ایم.ذوالقدر به مشکل جدی صندوق های 
بازنشستگی اشاره کرد و گفت: به دلیل وضعیت بد و سوءمدیریت صندوق ها این 
مشکلات وجود دارد و به عنوان نمونه برای برخی بانوان عضو این صندوق که می 

خواهند با ٢٠ سال کار بازنشسته شوند، هنوز این مشکلات حل نشده است.

 علی مطهری:

ظریف انقلابی تر از مدعیان انقلابی گری است
 نماینده مردم تهران در مجلس با بیان این که تحریم وزیر امور خارجه نشان ضعف 
منطق آمریکاست، گفت: امیدوارم کسانی که دم از انقلابی گری می زنند قبول کرده 

باشند که ظریف انقلابی تر از آنهاست و دست از حمله به ایشان بردارند.
»علی مطهری« روز شنبه در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت: »تحریم 
آقای ظریف، وزیر خارجه کشورمان توسط آمریکا بیش از هر چیز نشانه ضعف منطق 
آمریکا و هراس دولت این کشور از بیان منطق ایران در دنیاست. در تقابل فعلی ایران 
و آمریکا هر عقل سلیمی وقتی منطق دو طرف را می شنود حق را به ایران می دهد 
و اگر کشورهایی با آمریکا همراهی می کنند از روی ترس است.این نماینده مجلس 
خاطرنشان کرد: بنی امیه هم به شدت از اینکه منطق امام حسین )ع( برای مردم 
بازگو شود هراس داشتند و مانع نطق سخنگویان می شدند. ولی همیشه در نهایت 
منطق قوی بر منطق سست و بی پایه پیروز می شود. نشانه های آن در تحریم آقای 
ظریف هویداست. کشورهای جهان این تحریم را جدی نگرفتند و آمریکا تنها مانده 
است.مطهری با اشاره به اینکه شخصیت آقای ظریف و علاقه مندی سیاستمداران دنیا 
به ایشان نیز در تحریم او  بی تاثیر نیست، نوشت: در واقع آمریکا مورد نامناسبی را 
تحریم کرده است. اما در داخل، امیدوارم کسانی که دم از انقلابی گری می زنند قبول 

کرده باشند که آقای ظریف انقلابی تر از آنهاست و دست از حمله به ایشان بردارند.«

سخنگوی قوه قضاییه:

محکومان حبس ابد نیز 
از مرخصی استفاده می کنند

 سخنگوی قوه قضاییه با بیان این که محکومان حبس ابد نیز از مرخصی استفاده 
می کنند، درباره فرار یک محکوم به حبس ابد )سعید ملک پور( توضیحاتی داد.

غلامحسین اسماعیلی روز شنبه درباره فرار این زندانی محکوم به حبس ابد به 
خارج از کشور گفت: این فرد محکوم به حبس ابد بوده و بیش از ۱۱ سال از دوران 

محکومیت خود را سپری کرده است.
وی افزود: در ٢٩ تیر ٩۸ برابر ضوابط و مقررات مربوطه و با اخذ وثیقه لازم به 
مشارالیه مرخصی سه روزه ای اعطا شده که در پایان مهلت مرخصی، خود را به زندان 
معرفی نکرده است.اسماعیلی با یادآوری این نکته که از سوی مقامات قضایی به مراجع 
امنیتی و اطلاعاتی نسبت به اعطای مرخصی به این فرد اطلاع رسانی شده بود، گفت: 
این فرد ممنوع الخروج بوده و حسب ظاهر از مبادی غیررسمی از کشور خارج شده و 

تا الان مراجعتی نداشته است.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه آیا مرسوم است که 
به کسانی که حبس ابد دارند چنین مرخصی هایی داده شود، گفت: به کسانی که 
محکومیت حبس ابد هم دارند در نظام قضایی مرخصی داده می شود، خصوصا اگر 
مدت مدیدی از مجازات حبس آن ها گذشته باشد که این فرد بیش از ۱۱ سال از 

حبس خود را در زندان سپری کرده بود.

محمدجواد ظریف: 

گام سوم کاهش تعهدات 
در شرایط فعلی اجرا خواهد شد

 وزیر امور خارجه گفت: گام سوم کاهش تعهدات برجامی در شرایط فعلی اجرا 
خواهد شد و تنها حق جمهوری اسلامی است که درباره اجرا یا عدم اجرای آن تصمیم 

بگیرد.
»محمد جواد ظریف« در گفت وگویی گفت: همه کشورهای عضو کمیسیون 
مشترک برجام به اجماع رسیده اند که آمریکا باعث همه تشنج ها شده است و خواسته 

های ایران از ابتدا مشخص وروشن بوده است و انتظاری فرا تر از برجام نداشته است.
وی در این گفت و گو که با خانه ملت انجام شده است افزود: ما گفتیم اگر برجام 
توسط دیگران به شکل کامل اجرا نشود ما هم به همان شکل ناقص آنرا اجرا می کنیم 

و البته همه اقدامات ما در چارچوب برجام بوده است.
وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: گام سوم کاهش تعهدات برجامی در شرایط 
فعلی اجرا خواهد شد و تنها حق جمهوری اسلامی است که در باره اجرا یا عدم اجرای 

آن تصمیم  بگیرد.
ظریف با اشاره به خواست برخی کشورهای عضو۱+۴ برای لغو اجرای گام سوم 
کاهش تعهدات برجامی گفت: این در اختیارات جمهوری اسلامی است که در این 
باره تصمیم بگیرد و حتما اگر تعهدات طرف های خارجی برجام اجرا نشود این گام در 

امتداد اقدامات قبلی برداشته خواهد شد.

اتحاد  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
جریان  شکل گیری  امکان  درباره  ملت 
سوم در انتخابات دوم اسفندماه مجلس 
شورای اسلامی، با تاکید بر اینکه ظهور 
این جریان موضوعی موهوم در سیاست 
ایران است، گفت: هر جریان سیاسی باید 
منبعث از احزاب با هویت یا شخصیت های 
کاریزماتیک و شناخته شده باشد؛ بر همین 
اساس بروز و ظهور جریان جدیدی را دور از 
واقعیت می دانم.»غلامرضا انصاری« افزود: 
هر جریان سیاسی باید دارای مرامنامه، 
دیدگاه و برنامه عملیاتی مشخص باشد اما 
در فضای سیاسی جز شعارهای پوپولیستی 
دیدگاه  ۴درصدی،  شعار  مانند  زودگذر 
تازه ای وجود ندارد.وی افزود: این شعارها 
بیشتر از سوی کسانی مطرح می شود که 
از جریان اصولگرایی و اصلاح طلبی بریده 
و یا فاقد پایگاهند که  هویت چندانی هم 
برای دستیابی به پایگاه و جایگاه اجتماعی 

و سیاسی ندارند.عضو شورای مرکزی حزب 
اتحاد ملت گفت: اینگونه اقدامات بیشتر 
دست و پا زدن های غریق های سیاسی 
است که معمولا در ایام انتخابات »بوی 

کباب« آن ها را دیوانه می کند.
انصاری درباره برخی القائات درباره عدم 
حضور اصلاح طلبان در انتخابات گفت: 
از جریان های تندروی اصولگرا  بخشی 
حیات خود را در انهدام اصلاح طلبی می 
بینند اما واقعیت آن است که گرایش مردم 
به جریان های سیاسی کاهش یافته است 
و اگر هم مردم قرار به حضور در انتخابات 
داشته باشند؛ قطعا با شعارهای واقعی و 
حرکت های حساب شده اصلاح طلبان به 

صحنه خواهند آمد.
وی ادامه داد: کسانی که پایگاه مردمی 
ندارند و با حرکت های شعاری و موسمی و 
نیز نگاه پوپولیستی در انتخابات حضور پیدا 
می کنند در پی تثبیت همان رای حداقلی 

و ۵ تا ۶ درصدی خود هستند تا با عدم 
حضور دیگر جریان های سیاسی بتوانند 

پیروز انتخابات شوند.
* صندوق رای برای تحقق مردم 

سالاری اصلی اجتناب ناپذیر است 
این فعال سیاسی با اشاره به تجربه 
انتخابات شورای شهر دوم و سوم تهران 
خاطرنشان کرد: در شهر تهران افراد بدون 
رزومه سیاسی با رقم های ۴٠ یا ۵٠ هزار 
رای توانستند به شورای شهر راه یابند، مردم 
با صندوق ها قهر کردند و جریانی با پایگاه 
حداقلی این سنگر را فتح کرد و »معجزه 
هزاره سوم« محصول قهر مردم صندوق 
اصلاحات  افزود: جریان  بود.انصاری  رای 
پس از توکل به خدا تنها به صندوق رای 
اتکا دارد. تلاش اصلاح طلبان برای تحقق 
با  قهر  نه  است،  مردمی  آزاد  انتخابات 
صندوق رأی. وی گفت: صندوق رای برای 
تحقق مردم سالاری اصلی اجتناب ناپذیر 

است و باید تلاش کنیم تا انتخابات آزاد 
هم برای انتخاب کنندگان و هم انتخاب 
شوندگان فراهم شود و در مرحله بعد باید 
به اصول قانون اساسی به ویژه آزادی های 

مصرح در فصل حقوق مردم رجوع کنیم.
وی با اشاره به تحریم وزیر امورخارجه 
در  کرد:  تاکید  آمریکا،  سوی  از  ایران 
شرایطی که آمریکا چنگ و دندان نشان 
می دهد و از یک سو خلاف اصول شناخته 
شده جهانی شخص اول دستگاه دیپلماسی 
را تحریم می کند و از سوی دیگر ادعای 
مذاکره و توافق دارد؛ باید تلاش کنیم فضا 
را تلطیف کرده و همبستگی و آشتی ملی 
به وجود آوریم.عضو شورای مرکزی حزب 
اتحاد ملتیی یادآور شد: امیدوارم با وفاق و 
حضور همگانی، بتوانیم سنگر مجلس را 
مردمی کنیم و شرایطی به وجود آوریم 
که در انتخابات ۱۴٠٠ هم فرد یا جریان 

با هویت، با برنامه و توانمند انتخاب شود.

یک فعال اصلاح طلب:

شکل گیری جریان سوم موضوعی »موهوم« است

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت 
:وقتی یک وزیر امور خارجه شب و روز 
و  انقلاب  رهبر معظم  و  تلاش می کند 
دیگران نیز همگی از او تعریف می کنند. 
چنین انسانی که مورد هجمه دشمن قرار 
گرفته و تحریم شده، نشان می دهد که 
دشمن از او ترسیده و به نفع ایران و منافع 
ملی فعالیت می کند. در نتیجه گناهش این 
بوده که خادم است نه خائن، وابسته نیست 

بلکه دشمن آنهاست.
هریسی  زاده  هاشم  هاشم  الله  آیت 
گفت: آمریکا در همه مسائل جهانی و به 
ویژه در تحریم ایران، اقداماتی غیرعادی و 
خلاف رویه بین المللی انجام می دهد که 
با هیچ منطق و معیاری همخوانی ندارد. 
بلکه یک نوع دیوانگی و حماقت در اقدامات 
دولتمردان آمریکایی را می رساند. مخصوصا 
به  ایرانیان  حقوق  ایران،  تحریم  درباره 
ویژه اقشار ضعیف را تضییع می کند. زیرا 
حکومت در هر شرایطی خود را اداره خواهد 
کرد و مشکل اصلی را مردمی پیدا می کنند 

که محروم و درمانده هستند.
انسانی  تحریم ظریف که  افزود:  وی 
هم  است  منطق  با  و  متدین  وارسته، 
نمی تواند عقلانی باشد. چرا که اگر ظریف 
را با همه وزرای خارجه کشورهای جهان 
مقایسه کنیم، متوجه برتری اش خواهیم 
شد و تحریم چنین فردی راه را برای حل 
مشکلات می بندد و موجب ضرر و زیان 
برای همه خواهد شد. مسأله دوم اینکه، 

آمریکا از یک طرف دعوت به مذاکره و حل 
مسائل کرده و چنین وانمود می کند که 
می خواهد مذاکره کند ولی از طرفی دیگر 
وزیر امور خارجه ایران را تحریم می کند.  
درصورتی که اگر یک کشور بخواهد مذاکره 
کند، باید از طریق وزیر امور خارجه این کار 
را انجام دهد. وقتی وزیر امور خارجه ایران 
تحریم و از سیستم خارج شده، پس از چه 

طریق می شود مسائل را حل کرد.
عضو مجلس خبرگان رهبری در ادامه 
گفت: تحریم ظریف ثابت می کند که آمریکا 
دروغ می گوید و نشان دهنده این است که 
دولت آن کشور نه تنها اهل مذاکره نیست، 
بلکه اهل فشار بوده و قصد دارد تا از هر اهرم 
غیرقانونی علیه ایران استفاده کند. لذا جهان 
باید شهامت کافی در برابر ترامپ نشان 
دهد. چرا که دولت او مسائل بین المللی را از 

میزان خارج کرده است. بنابراین دنیا باید به 
ایران کمک کرده تا در برابر این آدم بی رویه 

و بی اخلاق ایستادگی کند.
امور  وزیر  یک  وقتی  کرد:  بیان  وی 
خارجه شب و روز تلاش می کند و رهبر 
معظم انقلاب و دیگران نیز همگی از او 
تعریف می کنند. چنین انسانی که مورد 
هجمه دشمن قرار گرفته و تحریم شده، 
نشان می دهد که دشمن از او ترسیده و به 
نفع ایران و منافع ملی فعالیت می کند. در 
نتیجه گناهش این بوده که خادم است نه 
خائن، وابسته نیست بلکه دشمن آنهاست. 
از این رو، دوستان داخلی نباید چنین فردی 
را اذیت کرده و به او تهمت بزنند. اینکه به 
ظریف انگ خیانت زده شود اوج مظلومیت 
او را نشان می دهد. زیرا دشمن هرقدر آدم 
را تخریب کند، طبیعی است. ولی وای از 

روزی که دوست دست به تخریب بزند.
تهمت زدن به ظریف ظلم فاحش است

هریسی ادامه داد: این بی انصافی ها و 
گناهان کبیره وقتی در کشور آن هم به نام 
اسلام صورت گیرد، مگر خداوند رحمتش 
را نازل می کند؟ آنچه نازل می شود عذاب 
باید خجل و شرمنده  الهی است. همه 
عذاب هایی باشیم که بر این مردم نازل می 
شود. ما همه موجب این عذاب ها هستیم 
و هیچکس نمی تواند از زیر بار مسئولیت 
کنار رود. ما از آنجا که دنیا را به عدالت 
دعوت می کنیم و حکومت اسلامی داریم، 
تحریم می شویم. در این وضعیت اگر به هم 
ظلم کنیم و تهمت بزنیم و اگر کسی هم 
جواب این ظلم ها و تهمت ها را ندهد و امربه 
معروف و نهی از منکر نکند، دیگر از خداوند 
متعال چه توقعی داریم که به ما رحم کند؟

وی با اشاره به هجمه کنندگان داخلی 
به ظریف گفت: چرا آبروی اسلام را می برند 
و به نام اسلام این کارها را انجام می دهند؟ 
چرا کسی جواب آنها را نمی دهد تا این 
دهان ها بسته شود؟ تهمت زدن به ظریف 
خدا  خشم  از  من  است.  فاحش  ظلم 
می ترسم که بیش از این ما را فرا گیرد. 
فراموش نکنیم که زیربنای انقلاب اسلامی 
عدالت است و هر مشکلی وجود دارد از 
عملکردها، سیاست ها و مدیریت های خود 
ماست. بی تردید جایی که عدالت باشد 
این هجمه ها، تهمت ها و فرافکنی ها پیش 

نمی آید.

 آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی :

گناه ظریف این است که خادم است نه خائن
اخبــار سرمقاله

یادداشت

نایب  رییس هیأت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت با اشاره به برنامه این شرکت برای 
جلوگیری از افزایش هزینه اینترنت، گفت: برای کاهش قیمت اینترنت زیرساخت برنامه 

داریم و در دنیا نیز اینترنت در حال ارزان شدن است و قابل تحریم هم نیست.
سجاد بنابی که به تازگی و در پی تغییرات تازه در شرکت ارتباطات زیرساخت - تزریق 
نیروهای جوان به مجموعه- با حکم محمد جواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، به سمت نایب  رئیس هیأت مدیره این شرکت برگزیده  شد در گفت وگو با مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، در تشریح چرایی این 
تغییرات و اهداف و برنامه های تازه در مجموعه مدیریت شرکت ارتباطات زیرساخت 
گفت: کلًا نه  فقط در مجموعه زیرساخت بلکه در بسیاری از مجموعه های کاری دیگر، 
- چه در بخش دولتی و چه در بخش خصوصی- اتفاقی که تکرار می شود، این است که 
وقتی مدیران، مستقل از پیر یا جوان بودن، مدت  زمان طولانی در سمت مدیریت حضور 

داشته باشند، ذهنشان دچار یک نوع چارچوب بندی مشخص می شود.
 وی افزود: در چنین شرایطی بسیاری از کارهایی که از دید افراد بیرون از مجموعه 

عملی و شدنی محسوب می شود، از دید آن ها غیرممکن می شود برای اینکه فکر می کنند 
نمی توانند؛ البته نه اینکه توانایی انجام کار را نداشته باشند، بلکه به این دلیل که از نظر 
ذهنی نسبت به آن مقاومت پیدا کرده اند، این مقاومت هم به این دلیل ایجاد می شود 
که مدت ها یک کار را صرفاً با یک روش پیش برده اند و بر اساس خصلت انسانی در برابر 
دیگر روش ها مقاومت می کنند.بنابی ادامه داد: یکی از اقداماتی که در همه مجموعه های 
موفق و نه  فقط در مجموعه وزارت ارتباطات، انجام می شود جابجایی مدیران است تا این 
مقاومت ذهنی نسبت به تغییر را بشکنند. خود ما هم وقتی به مجموعه وارد شدیم فضای 
ذهنی مان این بود که قرار است مدتی این جا خدمت کنیم و بعد جابه جا شویم، وقتی این 
نگاه وجود داشته باشد کارهایی انجام می شود که نتایج بلندمدت آن برای مجموعه بسیار 
مفید خواهد بود.نایب  رییس هیأت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت در ادامه گفت: از 
سوی دیگر یک دوگانه سازی در ذهن خیلی ها شکل می گیرد که جوانان در مقابل، نگوییم 
پیرها بلکه باتجربه ها قرار دارند و برای جوان گرایی باید باتجربه ها را کنار بگذاریم. این در 

حالی است که ما سعی کردیم چنین فضایی شکل نگیرد.

 نایب  رییس هیأت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت :

اینترنت تحریم نمی شود

حسین دیوسالار

یک فعال سیاسی گفت: عده ای در ظاهر سنگ دفاع از 
ملت را بر سینه می زنند، اما زندگی متفاوتی از مردم دارند؛ 
بلندتر از همه مرگ بر آمریکا می گویند اما در واقع ثروت و 

سرمایه هایشان از آمریکا سر در می آورد.
داریوش قنبری در ارتباط با ضرورت حفظ سرمایه های 
اجتماعی اظهار کرد: یکی از مسائل و مشکلاتی که در جامعه 
ما وجود دارد، این است که عده ای خاص منافع شخصی و 
گروهی خودشان را بر منافع ملی ترجیح می دهند؛ آن ها 
در همین راستا همواره منافع ملی را قربانی منافع خود می 
کنند.وی ادامه داد: وقتی چنین تفکر و دیدگاهی از طرف 
یک طیف سیاسی دنبال می شود ،طبیعتا سرمایه اجتماعی 

هم افت می کند و اعتماد عمومی از بین می رود و تضعیف 
می شود. وقتی عملکرد مسئولان طوری باشد که از دل آن 
پیشبردی حاصل نشود، مردم متوجه موضع آنان می شوند 

و اعتماد عمومی هم کاهش پیدا می کند.
این عضو حزب مردم سالاری ادامه داد: اعتماد عمومی  
که از بین رفت به این زودی ها قابل بازیافت نیست، یکی 
از ویژگی های سرمایه اجتماعی این است که طی سالیان 
طولانی ایجاد شده، اما با اتفاقات کوچکی  از دست می رود.

وی تاکید کرد: وقتی سرمایه اجتماعی نیز خدشه دار می 
شود به این راحتی ها قابل ترمیم نیست. کسانی که دنبال 
منافع شخصی هستند، برای شان سرنوشت این سرمایه 

اجتماعی مهم نیست؛ اما ما باید به این موضوع خوب فکر 
کنیم.قنبری گفت: عده ای در ظاهر سنگ دفاع از ملت را 
بر سینه می زنند، اما زندگی متفاوتی از مردم دارند. وقتی 
وارد زندگی شخصی آنان می شوید می فهمید فرزندان و 
خانواده هایشان در خارج از کشور در کشورهایی مثل آمریکا 
و کانادا ، اما خودشان در داخل ایران مشغول کسب ثروت 
هستند . آن ها بلندتر از همه مرگ بر آمریکا می گویند اما 

در واقع ثروت و سرمایه هایشان از آمریکا سر در می آورد.
وی در پایان یادآور شد: وجود چنین شخصیت هایی در 
عرصه های سیاسی و اجتماعی مانع رشد منافع ملی و حفظ 

سرمایه های اجتماعی می شوند.

وزیر ارتباطات  گفت :فعالیت هوشمندانه آقای ظریف 
در شبکه های اجتماعی، فضای سیاسی بسیاری از رهبران 
و مردم جهان را علیه هیات حاکمه آمریکا کرده و این از 

ظرفیت های شبکه اجتماعی سرچشمه می گیرد.
 محمدجواد آذری جهرمی درباره شبکه های اجتماعی و 
انتقاد از نگاهی که بیشتر به سمت مسدوسازی این شبکه ها 
در جریان است، گفت: من بر اساس قانون به منصب وزارت 
رسیده ام، قطعا توقع از من این است که در همان چارچوب 
حرکت کنم و تا الان هم در راستای قانون گام برداشته ام. 
قصد دو قطبی سازی ندارم اما گروهی در کشور ما بنا بر 
ملاحظاتی که دارند مخالف رفع فیلتر هستند و فعالیت 
شبکه های اجتماعی در کشور را مضر می دانند، دلایل و 

استدلال هایشان نیز محترم و مشخص است.
وی ادامه داد: اما عده ای هم مثل ما فکر می کنند؛ 
اگر شبکه اجتماعی مضر و بد است چرا ایالات متحده 
حیثیت دیپلماسی خودش را برای این که صدای ظریفِ 

دولت ما را متوقف کند، زیر سوال برده است؟ فعالیت 
هوشمندانه آقای ظریف در شبکه های اجتماعی، فضای 
سیاسی بسیاری از رهبران و مردم جهان را علیه هیات 
حاکمه آمریکا کرده و این از ظرفیت های شبکه اجتماعی 

سرچشمه می گیرد.
آذری جهرمی تصریح کرد: اگر شبکه های اجتماعی 
آسیبی برجای می گذارند، ناشی از کمبود فعالیت های 
صحیح و جریان ساز ما در این شبکه هاست وگرنه ذات 
شبکه های اجتماعی نمی تواند منفی باشد و اتفاقا فرصت 
ایجاد می کند، دکتر ظریف با فعالیتش شبکه اجتماعی را به 
تهدیدی برای هیات حاکمه ایالات متحده تبدیل کرده که 

این کار کمی نیست.
وزیر ارتباطات در خصوص تحریم وزیر امور خارجه 
کشورمان از سوی امریکا خاطرنشان کرد: جمله ای که در 
توئیترم نوشتم بهترین جمله درخصوص عملکرد ایشان 
است؛ ما نگران تحریم آقای ظریف نیستیم و همه هوای 

همدیگر را داریم، دکتر ظریف، اعتبار دیپلماسی کشور 
است.

انقلاب  معظم  رهبر  که  تعابیری  اینکه  بیان  با  او 
درخصوص وزیر امور خارجه کشورمان استفاده کرده اند، 
تا به حال درباره هیچ یک از دولتمردان و وزرای دولت به 
کار نبرده اند، اضافه کرد: باید این را به خاطر داشته باشیم 
که دشمن به ما صلوات نمی فرستد، می رود و دقیقا روی 
نقطه قوت ما دست می گذارد. تحریم آقای ظریف نشان 
می دهد عملکرد ایشان عملکرد درستی است، ما نیز از 

ایشان حمایت می کنیم و دوست شان داریم.
آذری جهرمی با تاکید بر اینکه تحریم اخیر امریکا، 
اتفاقات غبار ناراحتی و نگرانی روی چهره وزیر امور خارجه 
کشورمان نمی نشاند، گفت: دکتر ظریف، انسان خلاقی 
است قطعا با ابتکار عمل هایی که از او سراغ داریم، تهدید 
فرضی که آن ها ایجاد کردند را به فرصت چند برابری برای 

کشور تبدیل می کند. 

داریوش قنبری: 

عده ای در ظاهر سنگ دفاع از ملت را بر سینه می زنند

وزیر ارتباطات:

صدای »ظریف«، حیثیت دیپلماسی امریکا را زیر سوال برده است

قوه قضاییه اعلام کرد: رای محکومیت متهمان پرونده کیمیا خودرو اسپرلوس صادر 
شد و بر اساس این رای متهم ردیف اول به ٢۵ سال حبس و متهمان ردیف دوم و سوم 

به ترتیب به ٢٠ و ۱۵ سال حبس محکوم شدند.
به گزارش روز شنبه قوه قضاییه پس از برگزاری پنج جلسه دادگاه در شعبه چهارم 
ویژه رسیدگی به پرونده اخلالگران و مفسدان اقتصادی که به ریاست ابوالقاسم صلواتی 
برگزار شد، رای این دادگاه صادر شد. بر اساس حکم صادره مهدی فتاحی نیا متهم ردیف 
اول به اتهام مشارکت در کلاهبرداری شبکه ای به تحمل ٢۵ سال حبس و استرداد کلیه 
اموال منقول و غیرمنقولی که کسب کرده است و رد آن به شاکیان و جزای نقدی معادل 

مجموع اموال و انفصال دائم از خدمات دولتی محکوم شد.
مرتضی فتاحی نیا متهم ردیف دوم و دل نیا فتاحی نیا متهم ردیف سوم به اتهام 
مشارکت در کلاهبرداری شبکه ای به ۱۵ و ٢٠ سال حبس و استرداد کلیه اموال منقول 

و غیرمنقولی که کسب کرده و رد آن به شاکیان و جزای نقدی معادل مجموع اموال و 
انفصال دایم از خدمات دولتی محکوم شدند.

عبدالنبی حسین پور، علیرضا اشرف طاری، نسرین الهیاری، اعظم کریمی و سمیه 
عفت دوست متهمان ردیف چهارم تا هشتم  به اتهام معاونت در کلاهبرداری شبکه ای 
هر کدام به ۱٠ سال حبس محکوم شدند و متهمان ردیف نهم تا چهاردهم به صورت 
غیابی محکوم شدند.پرونده متهمان شرکت کیمیاخودرو ۱۱۱ جلد و ۱۴ متهم دارد و در 
این شرکت به میزان ۱۱ میلیارد و ٧٠٠ میلیون و ٩۱۳ هزار تومان از هزار و ۱٧٠ شاکی 

کلاهبرداری شده است.
بر اساس کیفرخواست صادرشده متهمان این پرونده به مشارکت یا معاونت در 
کلاهبرداری و مشارکت یا معاونت در انجام عملیات واسپاری )لیزینگ( بدون مجوز به 

مبلغ فوق متهم بودند.

قوه قضاییه اعلام کرد

متهمان پرونده کیمیا خودرو به ۱۵ تا ۲۵ سال حبس محکوم شدند

غلامرضا  فدایی
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علمی و سلامت 

7روش برای کاهش خطر ابتلا به آب مروارید
ویتامین های A و C آنتی اکسیدان هایی قدرتمند هستند که به چشم ها در مبارزه با 

آسیب ناشی از حمله رادیکال های آزاد کمک می کنند.
آب مروارید در نتیجه کدر شدن عدسی های چشم انسان رخ می دهد که به مشاهده 
هاله های نور اطراف چراغ ها و دشواری در دید در نور کم منجر شده و در نهایت تاری 
دید یا نابینایی کامل را به همراه دارد. میلیون ها نفر در سراسر جهان به آب مروارید مبتلا 
هستند و خطر ابتلا به این شرایط با افزایش سن هرچه بیشتر افزایش می یابد. در حال 
حاضر، تنها روش درمان موثر برای آب مروارید انجام عمل جراحی برای برداشتن عدسی 
کدر شده و جایگزینی آن با یک عدسی مصنوعی است. بر همین اساس، تمرکز بر 

پیشگیری از ابتلا به این شرایط برای حفظ سلامت بینایی اهمیت ویژه ای دارد.
علائم ابتلا به آب مروارید

برخی نشانه های هشدار دهنده می توانند به معنای ابتلای شما به آب مروارید باشند 
که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:

تغییر رنگ چشم ها - رنگ زرد یا قهوه ای در چشم های شما می تواند به واسطه 
توده های پروتئینی که عدسی چشم را کدر می کنند، شکل بگیرد.

حساسیت به نور - افزایش حساسیت به نور که از منابع مختلف مانند چراغ خودرو، 
خورشید یا لامپ ها ناشی می شوند، اغلب یکی از نخستین نشانه های ابتلا به آب 

مروارید است.
دید کدر - این شرایط به طور معمول در یک قسمت کوچک از چشم آغاز می شود و 

سپس پیشرفت کرده و کل عدسی را تحت تاثیر قرار می دهد.
تغییرات مکرر در نمره عینک یا لنز تجویزی - اگر به طور مکرر مجبور به تغییر در نمره 

عینک یا لنز تجویزی خود هستید، این می تواند نشانه ای از ابتلا به آب مروارید باشد.
مشکلاتی در دید در شب - از آنجایی که آب مروارید موجب بروز مشکلاتی در دید در 

نور کم می شود، مشاهده اطراف برای بیمار هنگام شب می تواند دشوار شود.  
مشاهده رنگ های زرد یا محو - انباشت پروتئین در عدسی که در بیماری آب مروارید 

رخ می دهد می تواند به بروز مشکلاتی در تشخیص رنگ ها منجر شود.
روش های طبیعی برای پیشگیری از ابتلا به آب مروارید

پس از آشنایی با برخی نشانه های آب مروارید، در ادامه چند روش طبیعی برای 
پیشگیری و کاهش خطر ابتلا به این شرایط معرفی شده اند.

مصرف مولتی ویتامین
مصرف روزانه مولتی ویتامین با کاهش خطر ابتلا به آب مروارید پیوند خورده است. 
برخی مطالعات نشان داده اند که مصرف مولتی ویتامین می تواند خطر ابتلا به برخی 
انواع آب مروارید را تا 36 درصد کاهش دهد. البته، پیش از استفاده از هر گونه مکمل 

غذایی با پزشک خود در این زمینه مشورت کنید.
E مصرف بیل بری و ویتامین

در یک مطالعه، ترکیبی از بیل بری یا بلوبری اروپایی و ویتامین E پیشرفت آب مروارید در 
96 درصد از سوژه ها را متوقف کرد. دوز مصرفی در این مطالعه 180 میلی گرم بیل بری، 
به صورت استاندارد حاوی 25 درصد آنتوسیانوزیدها و 100 میلی گرم ویتامین E دو بار 
در روز و برای چهار ماه بود. البته، پیش از استفاده از هر گونه مکمل غذایی با پزشک خود 

در این زمینه مشورت کنید.
C و A مصرف ویتامین های

ویتامین های A و C آنتی اکسیدان هایی قدرتمند هستند که به چشم ها در مبارزه 
با آسیب ناشی از حمله رادیکال های آزاد کمک می کنند. این مساله ای مهم است زیرا 
آسیب رادیکال های آزاد می تواند به آب مروارید منجر شود. برای دریافت سطح مطلوب از 
این آنتی اکسیدان ها به منظور تقویت و حفظ سلامت چشم ها می توانید مصرف مکمل 
های حاوی این مواد مغذی را مد نظر قرار دهید. البته، پیش از استفاده از هر گونه مکمل 

غذایی با پزشک خود در این زمینه مشورت کنید.
مصرف لوتئین و زیزانتین

در یک مطالعه، احتمال ابتلا به آب مروراید در افرادی که بالاترین سطوح لوتئین و 
زیزانتین را مصرف می کردند، نصف آنهایی بود که کمترین میزان مصرف این مواد مغذی 
را داشتند. برای پیشگیری از ابتلا به آب مروراید می تواند مصرف 15 تا 20 میلی گرم 
لوتئین و 2 میلی گرم زیزانتین در روز را مد نظر قرار دهید. البته، پیش از استفاده از هر 

گونه مکمل غذایی با پزشک خود در این زمینه مشورت کنید.
همچنین، شما می توانید این مواد مغذی را از رژیم غذایی خود دریافت کنید. به طور 

خاص، اسفناج و کیل سطوح بالای لوتئین و زیزانتین را ارائه می کنند.
استفاده از عینک آفتابی

استفاده از عینک آفتابی یکی از روش های ساده و معمول برای پیشگیری از ابتلا به 
آب مروراید است. اما در شرایطی که باید از چشم های خود در برابر پرتوهای فرابنفش 
خورشید محافظت کنید، نیازمند دریافت طول موج های طبیعی موجود در نور خورشید 
برای تغذیه چشم های خود با مواد مغذی نیز هستید. زمانی که قرار است مدت زمان 
زیادی را در معرض نور خورشید بگذرانید یا زمانی که در نزدیکی آب حضور دارید و بازتاب 
نور خورشید می تواند به چشم ها آسیب برساند از عینک آفتابی استفاده کنید. در غیر این 

صورت، اجازه دهید چشم ها به میزان کافی نور خورشید مورد نیاز خود را دریافت کنند.
کنترل قند خون

سطوح بالای قند خون در بدن می تواند خطر ابتلا به آب مروراید را افزایش دهد. بر 
سطوح قند خون خود نظارت داشته باشید و مصرف کربوهیدرات ها و قندها را برای 
کاهش خطر ابتلا به بیماری های چشم و حفظ سلامت بینایی کاهش داده و ورزش 

بیشتر را در دستور کار خود قرار دهید.
ترک سیگار

سیگار ارتباطی مستقیم با ابتلا به آب مروارید دارد. خبر خوب این است که ترک این 
عادت مضر خطر ابتلا به این بیماری را کاهش می دهد. پس ترک سیگار یکی از بهترین 
اقداماتی است که می توانید برای محافظت از سلامت بینایی و به طور کلی سلامت بدن 

خود انجام دهید.

معاون توسعه سلامت دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت  مطرح کرد

تمام خواص "عنبرنسارا" 
عنبرنسارا به عنوان ماده دفعی الاغ ماده شناخته می شود که طی سالیان گذشته، 
مصرف آن همواره یکی از موضوعات پربحث میان پزشکان و متخصصین طب ایرانی 

است. اما صحبت هایی که پیرامون آن بیان می شود چقدر صحت دارد؟
دکتر نفیسه حسینی یکتا _ معاون توسعه سلامت دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت، 
عنبرنسارا را ماده دفعی الاغ ماده معرفی کرد و گفت: استفاده از این ماده در طب ایرانی 
با سینوزیت،  به روش دود کردن مانند اسپند توصیه می شود. در مواردی که بیمار 
آلرژی ها و ترشحات چرکی مواجه است، از عنبرنسارا در کنار داروهای دیگر می توانند 
استفاده کند. در خصوص خواص آنتی  هیستامینی و ضدمیکروبی آن تحقیقات زیادی 

صورت گرفته است که موید اثرات قابل توجه آن هستند.
 وی با اشاره به اینکه بحث های زیادی برای مصرف عنبرنسارا وجود دارد، افزود: 
برخی از کارشناسان بدون مطالعه در این زمینه  اظهار نظر می کنند و این انتقاد را به 
طب سنتی وارد می کنند که چگونه مصرف خوراکی "عنبرنسارا" را برای افراد مجاز 
می دانید؟ درحالی که این تصوری بسیار غلط است و تنها استفاده از عنبرنسارا به 
صورت دود کردنی آنهم با حفظ فاصله مناسب منبع دود با چشم ها و صورت توصیه 

می شود.
 حسینی یکتا با بیان اینکه تاکنون تحقیقات زیادی بر روی این ماده صورت گرفته است، 
تصریح کرد: در خصوص خواص ضد میکروبی عنبرنسارا مطالعاتی صورت گرفته است و 
محققین داخلی در رشته هایی به جز طب ایرانی درحال بررسی ماده موثره آن هستند. 

برخی از متخصصین نیز به سمت ساخت محلول های آنتی بیوتیکی موضعی از 
عنبرنسارا رفته اند. وی افزود: قاعدتا با مطالعه بیشتر بر روی عنبرنسارا، زوایای دیگری 
از درمان با این ماده آشکار خواهد شد و اگر به صورت مناسب مورد مصرف قرار گیرد، 
می تواند موثرتر عمل کند. وی در پایان با اشاره به اینکه عنبرنسارا ماده ای است که 
در منابع اصیل طب ایرانی مصرف دود کردنی آن توصیه شده است، تصریح کرد: در 
صورتی که عنبرنسارا به شکل صحیح مورد استفاده قرار گیرد، نه تنها جای نگرانی نیست 

بلکه می تواند بسیار اثربخش عمل کند.

کمبود خواب، استرس، آلرژی های غذایی، مشکلات تیروئیدی، 
مصرف  ژنتیکی،  عوامل  بدن،  کم آبی  ویتامینی،  کمبودهای 

کافئین و الکل، بعضی از علل رایج تیرگی های زیر چشم هستند.
پوست زیر چشم از ظریف ترین بخش های بدن است که گاهی 
اوقات به سبب برخی دلایل دچار تیرگی یا حالت پف آلود می شود. 
همه ی ما با این مشکل در بعضی از لحظات زندگی مان مواجه 
شده ایم؛ اما برای برخی افراد این مشکل می تواند طولانی مدت 
باشد و مقابله با آن بسیار خسته کننده. مطمئناً، کمی کانسیلر 
می تواند روی آن را بپوشاند اما این یک راه حل موقت است، برای 
درمان این تیرگی های ناخوشایند بهتر است به دنبال درمان های 

اساسی و اصولی تری باشید.
یکی از بهترین راه حل ها برای حل این مسئله تغییر رژیم غذایی 
با آن است.  به سمت مصرف مواد غذایی مناسب برای مقابله 
فقط چند تغییر کوچک در لیست خریدتان شما را از شر این 
دایره های سیاه رنگ خلاص می کند. در اینجا چند ماده ی غذایی 
که می توانند به طور طبیعی شما را از شر حلقه های زیر چشمتان 

خلاص کنند، معرفی شده است.
B12 غذاهای غنی از آهن و ویتامین*

یکی از کمبودهای رایج مواد مغذی در بدن، به ویژه در زنان، 
کمبود آهن است. از آنجایی که اکسیداسیون ضعیف در بافت های 
خونریزی  سبب   ،B12 و آهن  نامناسب  سطوح  دلیل  به  بدن، 
اغلب  زیر چشم ها  تیره شدن  ایجاد لخته در عروق می شود،  و 
یکی از اولین علائم کمبود آهن و B12 است. رژیم غذایی غنی 
مرغ  ماهی،  قرمز کم چرب،  برگ دار، گوشت های  از سبزیجات 
 B12 و غلات غنی شده با آهن مخصوصاً برای کسانی که آهن و

کمی دارند و مبتلا به کم خونی می باشند، مفید است.
*چای سبز

برای  خوبی  بسیار  محرک  سبز  چای  که  دریافته اند  محققان 
گردش خون است. این چای گیاهی علاوه بر رفع حلقه های تیره 
رنگ و ناخوشایند اطراف چشم، می تواند موجب بهبود عملکرد 
رگ های خونی شود و از آنجا که رگ های خونی، مسئول انتقال 
خون در سراسر بدن هستند این امر می تواند به طور بالقوه خطر 

ابتلا به سکته ی مغزی و حمله قلبی را کاهش دهد.
به غیر از نوشیدن چای سبز، راه دیگری که می تواند بدین منظور 
مفید باشد این است که این چای را مانند یک کمپرس سرد روی 
و  ضدالتهابی  خواص  لطف  به  کار  این  دهید.  قرار  چشمانتان 
تحریک کنندگی گردش خون چای سبز می تواند به کاهش پف 

چشم ها کمک کند.

K منابع غذایی ویتامین*
ویتامین K یکی از رایج ترین و مؤثرترین عناصر انعقاد خون است، 
از آن می تواند کمکی برای حل  به همین دلیل غذاهای غنی 
مشکل حلقه ی تیره رنگ اطراف چشم شما باشد و همین موجب 
شده است که از آن در ساخت بسیاری از کرم ها و لوسیون های 
آرایشی تولید شده در بازار استفاده شود. خوبی این ویتامین این 
است که به راحتی می توان آن را از مواد غذایی در دسترسمان 
تأمین کرد. توت فرنگی، سبزیجات برگ دار مانند اسفناج، جگر، 
کلم بروکسل، هویج ها و کلم بروکلی منبع خوبی از این ویتامین 

هستند.
*سیب زمینی

سیب زمینی انواع مختلفی دارد و با آن غذاهای بسیار متنوع 
و خوشمزه ای می توان درست کرد؛ اما به جز این باید بدانید که 
سیب زمینی نیز می تواند به عنوان یک درمان فوق العاده برای 

حلقه های تیره رنگ اطراف چشمتان استفاده شود.
بر طبق تحقیقات به عمل آمده سیب زمینی هنگامی که برش 
داده می شود و روی چشم قرار می گیرد آنتی اکسیدان ها و ویتامین 
C را به پوست اطراف چشم انتقال می دهد. از آنجایی که سیب 
زمینی خنکی را خیلی خوب نگه می دارد شما می توانید چند 

دقیقه قبل از قرار دادن بر روی چشمتان آن را در فریزر خنک کنید. 
این کار می تواند به کاهش التهاب رگ های خونی زیر چشم ها 

کمک کرده و موجب کاهش تورم و روشن شدن آن ناحیه شود.
*خیار

گذاشتن خیار روی چشم ها به عنوان یک روش محبوب و سریع 
برای خنک کردن و رفع خستگی چشم ها شناخته شده است؛ اما 
آیا می دانید که فواید این میوه - سبزی بسیار بیشتر از این درمان 
فوری است؟ مؤسسه ملی سلامت می گوید خیار به دلیل غنی 
بودن از آنتی اکسیدان هایی مانند ایزوسکوپارین، کوکوربیتاسین، 
ویتکسین و اورینتین دارای مزایای بهداشتی بسیار زیادی است. 
علاوه بر این خیار غنی از ویتامین های C و K است که به تخلیه ی 
مایع انباشته شده در زیر چشم کمک مؤثری می کند. برای به 
دست آوردن بهترین نتیجه، چند برش خیار را در یخچال بگذارید 
تا خنک شود و هر وقت به آن نیاز داشتید، از آن ها بهره ببرید. 
نتایج  روز می تواند  در  دقیقه  این روش حداقل 10  از  استفاده 
معجزه آسایی را برایتان به ارمغان بیاورد! علاوه بر این، خیار به دلیل 
این که دارای مقدار زیادی آب است، به رفع سیاهی زیر چشم ها 
کمک می کند زیرا با آب رسانی پوست یکی از دلایل تیرگی زیر 

چشم، یعنی دهیدراته بودن بدن، رفع می شود.

*هندوانه
هندوانه حاوی مقدار زیادی آب )تقریباً 92٪( است که به متعادل 
سازی نسبت آب در بدنتان کمک می کند. این میوه همچنین 
 ،B6 ویتامین   ،B1 ویتامین  فیبر،  لیکوپن،  بتاکاروتن،  حاوی 
ویتامین C، پتاسیم و منیزیم است که از سلامت چشم های ما 

محافظت می کند.
*گوجه فرنگی

گوجه فرنگی دارای آنتی اکسیدان های قدرتمندی است که به 
محافظت از رگ های خونی نازک زیر چشم و تقویت بیشتر گردش 
از لیکوپن،  خون کمک می کند. گوجه فرنگی همچنین غنی 
لوتئین، بتاکاروتن، کوئرستین و ویتامین C است که برای حفظ 

سلامت پوست کاملًا شناخته شده اند.
*کنجد

گرفته  نظر  در  جادویی  غذایی  ماده ی  یک  عنوان  به  کنجد 
 E می شود؛ می دانید چرا؟ این دانه های روغنی غنی از ویتامین
هستند که به کاهش تشکیل دایره های تیره رنگ اطراف چشم 
کمک می کند. علاوه بر این، کنجد با تغذیه ی چشم ها و هر آنچه 

به آن مربوط است، باعث رفع این حلقه های تیره رنگ می شود.
*آووکادو

پف زیر چشم شما ممکن است ناشی از کم آبی بدنتان باشد. 
دهیدراته بودن بدن می تواند توسط چندین عامل، از جمله آب 
و هوا، استرس، شرایط بهداشتی و یا حتی مصرف آب ناکافی 
ایجاد شود. به گفته متخصصان، آووکادو می تواند یکی از بهترین 
روش های آب رسانی به پوست باشد. شما می توانید آووکادو را به 
انواع روش های خوشمزه مصرف کنید، و یا حتی از آن در تهیه ی 
ماسک های جوان کننده استفاده کنید! آووکادو می تواند به رطوبت 
رسانی و کشسانی طبیعی پوست شما کمک کند و همچنین 

موجب تحریک گردش خون در ناحیه زیر چشمتان شود.
رسیده ی  میوه  یک  ساده:  آرایشی  ماسک  یک  تهیه ی  برای 
آووکادو را با نصف فنجان جو و 2 قاشق غذاخوری عسل ترکیب 
کنید. این ترکیب را روی پوستتان بمالید و بگذارید 15 دقیقه 
بماند. سپس آن را بشویید و از پاک کننده و مرطوب کننده به طور 

معمول استفاده کنید.
با مصرف مواد غذایی فوق، می توانید از شر حلقه های تیره رنگ 
اطراف چشمتان خلاص شوید؛ اما، به شرط این که این مواد 
غذایی را به صورت مرتب و منظم مصرف کنید و از عواملی که 
موجب این مشکل می شود دوری کنید. به این ترتیب بعد از مدتی 

متوجه تغییرات مثبتی خواهید شد.

رفع تیرگی زیر چشم با تغذیه

مواد غذایی مفید برای برطرف کردن سیاهی دور چشم

 

تبدیل آب شور به آب شیرین با کمک یک لایه چوبی!

پژوهشگران "دانشگاه پرینستون"، لایه ای از جنس چوب ابداع کرده اند که می تواند آب 
شور را به آب شیرین تبدیل کند. جدا کردن نمک از آب دریا، به انرژی بالا و مهندسی خاصی 
نیاز دارد. پژوهشگران "دانشگاه پرینستون" )Princeton University( برای ساده شدن این 
کار، راه جدیدی یافته اند. آنها باور دارند که یک لایه نازک و متخلخل چوب می تواند این کار 
را انجام دهد. آب شور در فرآیند "تقطیر غشایی")Membrane distillation(، از میان یک 
لایه عبور می کند که معمولا از نوعی پلیمر با منافذ بسیار باریک ساخته شده و جلوی عبور 
 ،)Jason Ren( "نمک را می گیرد تا فقط مولکول های آب از آن عبور کنند. "جیسون رن
پژوهشگر دانشگاه پرینستون و همکارانش، نوعی لایه جدید برای این کار ابداع کرده اند که 
به جای پلاستیک، از چوب طبیعی ساخته شده است. رن در این باره گفت: در تصفیه آب 
با روش های قدیمی، باید آب با فشار بالا پمپاژ شود و این کار، به انرژی زیادی نیاز دارد. 
روشی که ما ارائه داده ایم، کارآیی بیشتری دارد و انرژی بالایی را نمی طلبد زیرا ما برخلاف 
روش های قدیمی، از مواد مبتنی بر سوخت های فسیلی استفاده نکرده ایم. این گروه 
پژوهشی، لایه ای نازک از چوب درخت "نمدار آمریکایی")Tilia americana( ارائه داده اند که 
الیاف اضافی آن با کمک یک ماده شیمیایی پاک شده اند تا سطح چوب برای مولکول های 
آب، لغزنده باشد. گرم شدن یک طرف این لایه، به بخار شدن آبی که روی طرف دیگر جریان 
دارد، منجر می شود. پس از این مرحله، بخار آب از میان منافذ لایه عبور می کند و به طرف 
سردتر آن می رود اما نمک ها در همان محل ابتدایی باقی می مانند؛ بدین ترتیب آب تازه 
آماده می شود. رن افزود: این فرآیند، با انرژی کمتری انجام می شود و فقط یکی از لایه های 
آن به دمای بالا نیاز دارد. این روش می تواند در هر ساعت، 20 کیلوگرم آب را در هر متر 
مربع تصفیه کند که یقینا به سرعت لایه پلیمر نیست. پژوهشگران فکر می کنند که دلیل 
این موضوع، نداشتن تجهیزات کافی برای نازک کردن لایه است. ضخامت این لایه، 500 
میکرومتر است در حالی که ضخامت لایه های پلیمری معمولا به 130 میکرومتر می رسد.
رن ادامه داد: ساخت لایه های باریک چوب با کمک تجهیزات مناسب، دشوار نخواهد بود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از تولید 
پرینتر سه بُعدی  و ساخت  استخوان  زیست ماده شبیه 
اختصاصی ترمیم استخوان توسط محققان این دانشگاه 

خبر داد.
دکتر محمد آقاجانی امروز در نشست خبری دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: در تولید استخوان 
مصنوعی توسط محققان دانشگاه علوم پزشکی شهید 

بهشتی، دو اتفاق مهم رخ داده است.
وی افزود: یک زیست ماده )بایومتریال( در این پژوهش 
که بسیار شبیه استخوان است، تولید شده که بتواند به 
کمک پرینتر سه بُعدی، استخوان را متناسب با ضایعه 
پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس  بسازد.  و  طراحی  بیمار، 
شهید بهشتی تصریح کرد: به کمک این زیست ماده، 

نقصی که برای بیمار به وجود آمده، از بین می رود.
آقاجانی یادآور شد: همچنین دستاورد مهم دیگر در 
این طرح، تولید و ساخت پرینتر سه بُعدی است که بتواند 

این زیست ماده را پرینت کند.

وی گفت: این پرینتر سه بُعدی با همکاری محققان 
دانشگاه های  و  بهشتی  شهید  پزشکی  علوم  دانشگاه 

صنعتی، در کشور تولید شده است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با تشریح 
فرآیند درمان بیماران دارای نقص استخوانی به کمک 
این زیست ماده و پرینتر سه بُعدی، بیان کرد: استخوان 
مصنوعی تولید شده در دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی، موضوع پژوهشی 10 ساله است که به درمان 

ضایعات استخوانی کمک می کند.
ضایعات  ایجادکننده  مهم ترین  افزود:  آقاجانی 
استخوانی در کشور ما حوادث ترافیکی هستند؛ برخی از 
این ضایعات خود به خود ترمیم می شوند اما برخی دیگر 
چنین امکانی را ندارند و اقدامات جراحی بر روی آنها باید 
صورت گیرد. همچنین سرطان ها، تومورها و بیماری های 

مادرزادی، موجب برخی ضایعات استخوانی می شود.
وی یادآور شد: در دنیا سه روش برای ترمیم ضایعات 
از  که  است  اتوژن  اول  روش  است؛  متداول  استخوانی 

ترمیم ضایعه، کمک گرفته  برای  بیمار  استخوان خود 
می شود. تحمل جراحی و درد طولانی، از عوارض این 

روش است.
گفت:  بهشتی  شهید  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
روش دیگر، آلوژن است که از جسد، استخوان را برای 
انتقال  خطر  روش،  این  که  می گیرند  کار  به  ترمیم 

آنتی ژن ها را به همراه دارد.
یا  از زیست ماده  وی اظهار کرد: روش سوم استفاده 
بایومتریال است که در دنیا نیز به کار گرفته می شود اما 
این بایومتریال ها باید از لحاظ شیمیایی و فیزیکی، کاملًا 

شبیه استخوان باشند.
آقاجانی یادآور شد: پایه بایومتریال ها، ماده سرامیک 
است اما به دلیل اینکه سرامیک، نقطه ذوب هزار درجه 
دارد و نمی توان آن را به کمک دستگاه های پرینتر، پرینت 
امکان  و  قبلًا ساخته می شود  آزمایشگاه  تنها در  کرد؛ 
این  از  ندارد.  بیماران وجود  برای  آن  اختصاصی کردن 
رو محققان ما در این پژوهش، سعی در تولید ماده ای 
داشتند که بتواند همزمان ضمن ترمیم، برای یک بیمار 

نیز به صورت اختصاصی طراحی شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تأکید کرد: 
به همین منظور، ما در یک پژوهش 10 ساله توانستیم 
به یک زیست ماده که ترکیبی از سرامیک و پلیمر است، 

دست یابیم.
نقص  ابتدا  بیماران  درمان  برای  کرد:  اضافه  وی 
با استفاده  استخوانی، تصویربرداری می شود و سپس 
از محققان حوزه صنعتی و کامپیوتر، طرح کامل ضایعه 
مشخص می شود و پس از آن، زیست ماده به وسیله پرینتر 
سه بُعدی اختصاصی، استخوان مورد نظر برای ضایعه را 
طراحی می کند و در محل نقص مورد نظر، جایگذاری 

می نماید.
دارای  بیمار  پنج  تاکنون  کرد:  خاطرنشان  آقاجانی 
ضایعات فک و صورت و یک بیمار با ضایعه در قسمت پا، 
به کمک این تکنولوژی مورد درمان قرار گرفته اند و نتایج 

جراحی کاملًا رضایت بخش بوده است.

دانشمندان دانشگاه بیرمنگام به تازگی کشف کرده اند که گل بابونه گاوی دارای یک 
ترکیب ضد سرطان است.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، گل بابونه گاوی یا مخلصه)Feverfew( یک گل 
رایج با فراوانی بالا است که به راحتی در همه جا از یک باغچه خانگی گرفته تا گلدان های 

فروشگاه ها دیده می شود.
صدها سال است که از این گل به عنوان داروی سنتی برای درمان میگرن و دردهای 
دیگر مورد استفاده قرار می گیرد، هرچند که سودمند بودن آن در این رابطه محل پرسش 

است.
اما اکنون محققان دانشگاه بیرمنگام یک ترکیب از برگ های این گیاه را مهندسی 

کرده اند که ممکن است یک قاتل بالقوه و نیرومند سرطان باشد.
ترکیب مورد نظر "پارتنولید")parthenolide( نام دارد و سالهاست که این نوع تحقیقات 

در مورد آن در حال انجام است.
دانشمندان دانشگاه بیرمنگام به دنبال اثبات ضد سرطان بودن این ماده بودند و موفق 

هم شدند، اما در نهایت دریافتند که تهیه مقادیر مفید از این ترکیب سخت و گران بود.
بابونه گاوی و گیاهان مرتبط با آن دارای پارتنولید زیادی هستند، بنابراین تیم تحقیقاتی 
دانشگاه بیرمنگام به دنبال یافتن بهترین کاندیدای استخراج این ترکیب افتاد و پس 
از چند آزمایش دریافت که بهترین میزبان این ترکیب خود بابونه گاوی است که دارای 

بالاترین سطح از این ماده است.
سپس محققان موفق به استخراج این ترکیب از این گل، تصفیه آن و تبدیل آن به 

مشتقات جدیدی شدند که کاندیداهای خوبی برای داروهای ضد سرطان هستند.
از میان 76 نسخه ای که استخراج شد، سرانجام این گروه یکی از مواردی را ارائه داد که 
سازگاری زیستی خوبی دارد، به این معنی که می تواند با سلول های زنده واکنش نشان 

دهد و از نظر دارویی از بسیاری از خصوصیات بهتری برخوردار باشد.
این ترکیب برای مقابله با نوعی سرطان به نام لوسمی مزمن لنفاوی)CLL( به کار گرفته 

شد و در آزمایشاتی که بر روی سلول های سرطانی کشت شده، به نظر مؤثر می رسد.
لوسمی مزمن لنفاوی یکی از انواع سرطان خون است. این نوع لوسمی، سلول های 
لنفاوی یا لنفوسیت ها را تحت تأثیر قرار می دهد که بافت های لنفاوی را می سازند و روندی 

مزمن دارد.
مولکول های   ،)ROS(اکسیژن واکنشی  گونه های  سطح  بردن  بالا  با  ترکیب  این 
ناپایداری را که می توانند برای سلول ها سمی باشند، ناپایدار می کنند. گونه های واکنشی 
اکسیژن همچنین به عنوان عوامل بالقوه ضد باکتریایی مورد بررسی هستند و از آنجا که 
در حال حاضر مقادیر آنها در بافت سرطانی نسبت به سلول های سالم بیشتر است، این 

ترکیب بر آن فشار می آورد.
"جان فوسی" یکی از محققان این مطالعه می گوید: این تحقیق نه تنها به این دلیل 
مهم است که ما روشی برای تولید "پارتنولید"یافته ایم که می تواند آن را برای محققان قابل 
دسترس تر کند، بلکه به این دلیل که ما توانسته ایم خواص دارویی آن را برای از بین بردن 
سلول های سرطانی بهبود بخشیم. اکنون به وضوح روشن است که پارتنولید توانایی 

راهیابی از گل بابونه گاوی به آزمایشگاه را دارد.
مراحل بعدی آزمایش این ترکیب در حیوانات زنده و در نهایت روی انسان خواهد بود.

از  و  مینا  از سرده  "Tanacetum parthenium" یک گونه  نام علمی  با  بابونه گاوی 
گیاهان دارویی است که در درمان میگرن و بعضی بیماری های التهابی مورد استفاده قرار 

می گیرد. این گل فوق العاده تب بٌر است و برای رفع سردرد خوب است.
بابونه گاوی در نواحی مرتفع ایران از جمله در بلندی های بالای 2500 متر در استان 
کهگیلویه و بویراحمد و در روستای لیند سوادکوه با ارتفاع 2000 متر در استان مازندران 

می روید.
عصاره به دست آمده از این گیاه دارویی، از سرشاخه های گلدار آن به دست می آید. 
ماده مؤثر موجود در این عصاره "پارتنولید" است که تأثیرات ضد التهابی، ضد اسپاسمی و 

ضد میگرنی دارد و اکنون نیز خاصیت ضد سرطانی آن کشف شده است.

رونمایی از استخوان مصنوعی

استخراج یک ترکیب ضد سرطان از گل بابونه گاوی

اگر چه سبزیجات منبعی عالی برای ویتامین ها و مواد معدنی ضروری هستند و رژیم 
غذایی سرشار از این خوردنی ها، مزایای بسیاری برای سلامتی دارد اما باید توجه داشت 

که مصرف زیاد سبزیجات به شیوه اشتباه خاصیتی برای بدن ندارد.
به گزارش ایسنا، نحوه نگهداری و پخت سبزیجات نیز ارزش غذایی آن ها را تعیین 
می کند. برای حفظ همه ترکیبات مغذی باید راه درست پخت و پز مواد غذایی را دنبال 
کنید. از مدت زمان پخت و پز گرفته تا روش خرد کردن سبزیجات،  همگی در حفظ مواد 

مغذی آن ها تاثیر دارد. 
در ادامه برخی بایدها و نبایدها برای استفاده حداکثری از فواید غذاها و به خصوص 

سبزیجات به نقل از سایت "ان دی تی وی" آورده شده است:
1( روش درست خرد کردن را انتخاب کنید

روش های اشتباه خرد کردن می تواند مواد مغذی سبزیجات را از بین ببرد. ابتدا باید 
سبزیجات را بشویید و سپس خرد کنید. هرگز برعکس این عمل را انجام ندهید زیرا 

می تواند بیشتر مواد مغذی را از بین ببرد.

بسیاری مواد غذایی را خرد کرده و آن ها را در یخچال یا فریزر برای استفاده های بعدی 
نگهداری می کنند که کار درستی نیست. سبزیجات خرد شده را به مدت طولانی نگه 
ندارید زیرا پس از خرد شدن در معرض هوا و محیط قرار گرفته و ترکیبات مغذی خود را از 

دست می دهند. سبزیجات تازه را در زمان استفاده خرد کنید.
2( به اندازه خرد کردن سبزیجات توجه کنید

نکته دیگری که می تواند هنگام  خرد کردن سبزیجات به حفظ مواد مغذی آن کمک 
کند آن است که سبزیجات را به قطعات خیلی کوچک خرد نکنید. سبزیجات را در 

تکه های بزرگ تری خرد کنید تا تماس آن ها با محیط اطراف به حداقل برسد.
۳( غذا را در مدت زمان مناسب بپزید 

زمان پخت و پز و قرار گرفتن در معرض گرما دو عاملی است که حتما باید آن ها را در نظر 
بگیرید. قرار گرفتن طولانی مدت در معرض گرما یکی از مهم ترین عوامل از بین رفتن 

مواد مغذی در سبزیجات است. 
زمان پخت و پز را مناسب انتخاب کرده و با کاهش این زمان به حفظ هرچه بیشتر ارزش 

غذایی خوردنی ها کمک کنید. بیشتر ویتامین ها نسبت به گرما حساس هستند، از این 
رو از حداقل زمان نیاز برای پخت استفاده کنید.

۴( از مقدار مناسب آب استفاده کنید
مقدار آبی که به غذای خود اضافه می کنید نیز بر ارزش غذایی غذای شما تاثیر 
می گذارد. سعی کنید حداقل آب ممکن را به غذای خود اضافه کنید، چرا که مواد غذایی 

در آب مورد استفاده برای پخت غذا حل می شوند. 
برای کاهش مدت زمان پخت و پز، درِ ظرف غذا را بسته و آن را به طور کامل بپوشانید.

۵(  از گرم کردن مجدد غذا خودداری کنید
گرم کردن دوباره غذا یکی از بدترین کارها است. این کار غذا را دوباره در معرض گرما 

قرار داده و روند شیمیایی مواد غذایی را مختل می کند. 
سعی کنید غذا را به اندازه کافی بپزید تا مجبور به نگهداری و استفاده مجدد از آن 
نشوید. مواد غذایی تازه تهیه شده بهترین روش برای بهره مندی حداکثری از مواد مغذی 

است.

نکاتی برای حفظ خواص سبزیجات
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آیت الله مقتدایی در دیدار فرمانده انتظامی استان قم :

بی حجابی خلاف شرع بوده و باید 
جلوی آن گرفته شود

قائم مقام جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: بی حجابی،امری خلاف شرع و اسلام 
است و باید جلوی آن گرفته شود. 

آیت الله "مرتضی  مقتدایی " در دیدار فرمانده انتظامی استان با وی، اظهار داشت: از 
وضع ظاهری قم پیداست که بحمدالله اقداماتی که با تدبیر و قصد خالص صورت گرفته 
موجب کاهش انواع جرایم شده و بسیار خوشحال کننده است ، امیدوارم بتوانید همین 

تدبیر انجام شده را ادامه و پیش ببرید و روز به روز جرایم کاهش یافته تا به صفر برسد.
وی افزود: بدحجابی و رعایت نکردن عفاف و حجاب در سطح جامعه و برخورد نیروی 
انتظامی با این پدیده باعث شد که بحث حجاب "اجباری و اختیاری" در بین مردم مطرح 
شود به این معنا که نیروی انتظامی مردم را مجبور به داشتن حجاب می کند ، حتی کسانی 
می گفتند در زمان حضرت امام )ره( اجباری نبود و این طور نبود که مردم را مجبور به 
رعایت حجاب کنند . قائم مقام جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خاطر نشان کرد: نیروی 
انتظامی با حجاب اجباری و اختیاری بحثی ندارد، این جا قم است، قم شهری است 
که مورد توجه عموم مردم در سطح کشور و خارج از کشور است، اگر در شهر قم یک امر 
خلاف شرع و اسلام رواج پیدا کند ،مردم می گویند وضع قم که اینگونه باشد چه انتظار 
از شهرهای دیگر است. وی تصریح کرد: اگر با فرد بی حجابی برخورد می شود، به این 
معنا نیست که حجاب ندارد بلکه به خاطر این است که امر غیر شرعی رواج پیدا نکند، باید 

موازین اسلامی رعایت و جلوی عمل غیراسلامی گرفته شود.
*کاهش جرایم در قم بسیار خوشحال کننده است 

آیت الله مقتدایی تصریح کرد:  کاهش جرایم در قم بسیار خرسند کننده و خوشحال 
کننده است و این امر با تدبیر جواب داده است، انتظار است برخورد ماموران پلیس، 
اسلامی بوده و به گونه ای باشد که مردم به اسلام ترغیب شوند ، وقتی پلیس با احترام، 
زبان خوش و با رعایت اخلاق اسلامی برخورد کند، متخلف نیز تشویق  به اصلاح می شود 

و همین طور جلوی مفاسد گرفته می شود.
*هرگز از اجرای قانون و برخورد با متخلفان کوتاه نخواهیم آمد 

فرمانده انتظامی استان قم نیز در ابتدای این دیدار اظهار داشت:یکی از دغدغه های 
مهم مقام معظم رهبری)مدظله العالی(، مراجع معظم تقلید)حفظهم الله(، ائمه جمعه و 
مردم متدین، عفاف و حجاب است، البته در بحث عفاف و حجاب 26 دستگاه نقش دارند 
که بخش اعظم آن فرهنگی است و بخش کوچکی هم اجرایی و مسئولیتش بر عهده ناجا  
است. سردار "عبدالرضا آقاخانی" افزود: عده ای از روی عناد و یا ناآگاهی به کشف حجاب 
و ترویج فساد روی آورده و بعضی از دستگاه های مسئول هم اراده ای برای اصلاح وضعیت 
ندارند ،لکن نیروی انتظامی محکم پای کار ایستاده است. وی ادامه داد: نیروی انتظامی 
برای برخورد با بی حجابی و کشف حجاب در داخل خودروها طرح "ناظر یک "را طراحی 
و به مرحله اجرا گذاشته و در این طرح عیون محسوس و غیرمحسوسی را سازماندهی و 
به کارگیری کرده است. سردار آقاخانی تاکید کرد: خودروهایی که  راننده و یا سرنشینان 
آن اقدام به کشف حجاب کنند پیامکی به مالک خودرو ارسال می شود که ظرف سه روز 
به مرکز پلیس مراجعه کند،برای بار اول تذکر داده شده و تعهد اخذ می شود ،اگر برای 
باردوم تکرار شد،تذکر داده شده و خودرو توقیف می شود و برای بار سوم پرونده تشکیل 
و به مرجع قضائی معرفی می شود. وی ادامه داد: این طرح با فعالیت بیش از یک هزار و 
400 تن در سطح استان انجام می شود، اجرای طرح ناظر یک، در کاهش کشف حجاب و 
رفتارهای هنجارشکنانه نتیجه قابل قبولی از خود بر جای گذاشته است. فرمانده انتظامی 
استان  تصریح کرد: موارد اخلاقی، منکراتی و کشف حجاب ،خط قرمز پلیس است و هرگز 
از اجرای قانون و برخورد با متخلفان کوتاه نخواهیم آمد. سردار آقاخانی تاکید کرد: تولید 
محتوای مجازی در ترویج عفاف و حجاب، نظارت بر صنوف و تاکید بر حجاب متصدیان 
واحدهای صنفی، طرح ویژه ساماندهی مانکن ها، معرفی افراد هنجارشکن به دادگستری 

و آموزش ویژه اصناف در حوزه کسب و کار اسلامی در دستور کار پلیس قم است.
 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم  خبرداد

اطفا آتش سوزی گسترده در شهرک صنعتی 
شکوهیه قم 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم گفت: آتش سوزی گسترده در شهرک صنعتی 
شکوهیه قم که از جمعه شب در این شهرک آغازشده بود با حضور تیم های مختلف امدادی 

در ساعت پنج بامداد روزشنبه اطفا شد.
محسن اوروجی اظهار داشت: این آتش سوزی در ساعت 22 و 4۳ دقیقه  جمعه شب 
گذشته در واحد تولید رنگ در این شهرک صنعتی آغاز و حجم آتش سوزی در این کارخانه 

موجب سرایت آتش به انبارهای یک واحد تولید الیاف در مجاورت این کارخانه شد.
وی ادامه داد: بااطلاع از این موضوع در مرحله اول نیروهای آتش نشانی شهرک صنعتی 
شکوهیه و با گسترده شدن آتش، نیروهای آتش آنشی شهرداری قم و شهرک های صنعتی 
محمودآباد و قنوات نیز وارد عمل شده، ضمن اینکه واحدهای آب رسانی سپاه پاسداران،  

راهداری و شرکت آب و فاضلاب وظیفه پشتیبانی از این واحدها را بر عهده گرفتند.
ماشین آلات  دستگاه   ۳0 از  بیش  کرد:  اضافه  استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل 
سنگین اطفاء حریق و ده ها نیروی آتش نشانی، 2۳ دستگاه ماشین آتش نشانی از قم ، 4 
دستگاه ماشین سنگین اطفاء حریق از شهرک شکوهیه، 2 دستگاه خودروی سپاه و دیگر 

ماشین آلات برای اطفاء این آتش سوزی به کار گرفته شد.
اوروجی بابیان اینکه این آتش سوزی در ساعت پنج بامداد به طور کامل اطفا شد،  افزود: 
2 تن از معاونان استانداری قم از نزدیک بر عملیات اطفاء آتش سوزی نظارت داشته و 
هماهنگی های لازم برای بسیج امکانات به منطقه را انجام کردند.  مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری قم با تاکید بر ضرورت توجه به مسائل ایمنی توسط واحدهای صنعتی گفت: 
بیشتر آتش سوزی هایی که در شهرک های صنعتی قم تاکنون ثبت شده ناشی از عدم رعایت 
نکات ایمنی در انبارداری و عدم نصب وسایل ایمنی و اطفاء حریق در واحدهای تولیدی 
است. وی ادامه داد: هماهنگی میان دستگاه های مختلف امدادی در این حادثه موجب 
شد که آتش به واحدهای شیمیایی مجاور کارخانه ها سرایت نکند که این هماهنگی و 

مشارکت تمام دستگاه های حاضر در این عملیات اطفاء حریق قابل تقدیر است.
 

رئیس پلیس فتا استان قم :

نوجوانان و جوانان قربانی سایت های 
شرط بندی نشوند

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم از نوجوانان و 
جوانان خواست تا قربانی سایت های شرط بندی نشوند و همواره هوشیار باشند. 

 سرهنگ علی موالی با تاکید بر اینکه خطر شرط  بندی در فضای مجازی برای کودکان 
و نوجوانان بیشتر است، اظهار داشت: بسیاری از سایت  هایی که در شبکه های اجتماعی 
برای پیش بینی مسابقات ورزشی تبلیغ می شود، در واقع همان سایت  های شرط بندی 
است که ادعای پیش بینی دارند و افراد با این تصور که این امر جرم نیست به راحتی در 
دام این دست سایت ها گرفتار می  شوند. وی افزود: به گونه ای که نه تنها از منظر قانون 
مرتکب جرم شده بلکه خود قربانی مجرمان سایبری شده اند، چرا که در بسیاری از موارد 
آنها کلاهبرداری  از  و جوانان  نوجوانان  اغفال  با  بندی،  گردانندگان سایت های شرط 
می کنند. سرهنگ موالی با اشاره به مدل فعالیت سایت های شرط بندی آنلاین خاطرنشان 
به منظور جذب مشتری  و پیش بینی مسابقات ورزشی  بندی  کرد: سایت های شرط 
و جلوگیری از شک کاربران به روند فعالیت خود، افرادی را به عنوان برنده اعلام و حتی 
اقدام به پرداخت جایزه های کوچک با مبالغ کم می کنند تا از این طریق کاربران را به 
سرمایه گذاری بیشتر ترغیب کنند که در ادامه با جلب اعتماد قربانی مبنی بر فعالیت مجاز 
و سالم سایت و سرمایه گذاری با مبالغ کلان، سایت مذکور کلیه سرمایه وی را بلوکه کرده و 
از آن به بعد به پیام های کاربران و قربانیان خود پاسخ نمی دهد. رئیس پلیس فتا استان ادامه 
داد: گردانندگان سایت های شرط بندی با طراحی درگاه های بانکی پرداخت الکترونیکی 

جعلی )فیشینگ( به دنبال سرقت اطلاعات بانکی کاربران هستند.
و  بدافزارهای مخرب  اپلکیشن ها حاوی  این  از  برخی  کرد:  تصریح  موالی  سرهنگ 
جاسوسی است که با نصب بر روی سیستم کاربر فعال شده و می تواند اطلاعات بانکی یا 

دیگر اطلاعات مهم کاربر را به سرقت ببرد و یا باعث آسیب سیستم شود.
رئیس پلیس فتا استان با بیان اینکه قانون مجازات اسلامی شرط بندی را به طور عام جرم 
اعلام کرده است، تاکید کرد: فرقی نمی کند که شرط بندی به صورت سنتی انجام شود 
یا از طریق فضای مجازی و رایانه.، براین اساس شرط بندی با هر وسیله ای ممنوع بوده و 

مرتکبان آن به یک تا 6 ماه حبس یا تا ۷4 ضربه شلاق محکوم می شوند.
 

سرپرست پلیس راهور استان قم  خبرداد

اجرای طرح تشدید برخورد با خودروهای 
پلاک مخدوش

سرپرست پلیس راهور استان قم از اجرای طرح تشدید برخورد پلیس با خودروهای پلاک 
مخدوش خبر داد .   سرهنگ حسن قیصری  اظهار داشت: برخورد با تمامی تخلفات 
بصورت روزانه انجام می شود و پلاک مخدوش نیز یکی از مواردی است که پیش از این نیز 
با آن برخورد صورت می گرفت. وی افزود: از امروز طرح برخورد با پلاک های مخدوش در 
سطح استان آغاز شده است، مصادیق این تخلف شامل مواردی همچون استفاده ازپلاک 
زیرسپر، پشت شیشه، استفاده از طلق روی پلاک، ناخوانا بودن پلاک، مخدوش کردن 
پلاک، استفاده از پلاک های غیر مجاز و پلاک های سوخته که برخورد با این گونه موارد 
تشدید شده است. سرهنگ قیصری بیان داشت: برابر مقررات کسانی که پلاک وسیله 
نقلیه خود را مخدوش کرده باشند ضمن اعمال قانون و صدور قبض جریمه به مبلغ 60 
هزارتومان و توقف وسیله نقلیه، به مقام قضائی نیز معرفی خواهند شد. سرپرست پلیس 
راهور استان خاطرنشان کرد: برابرماده ۷20 قانون مجازات اسلامی، مخدوش کردن پلاک 

وسیله نقلیه برای فرد متخلف از 6 ماه تا یک سال حبس را در پی دارد.

از ابتدای سال 96 برنامه قم 1400 در شهرداری اجرایی 
شد تا بتوان با برش های 5 ساله به چشم انداز 20 ساله شهر 
قم و اهداف بلند و به گفته مدیران دست یافتنی آن، دست 

پیدا کرد.
توسعه و عمران و آبادانی هر منطقه مانند بسیاری دیگر 
از طرح های عمرانی و طرح های اقتصادی نیازمند تنظیم 
بلندمدت  و  کوتاه   چشم اندازی  قالب  در  راهبردی  برنامه 

است.
هرچه چشم انداز متعالی تر باشد اهداف را بلند، گام ها را 
محکم تر و نگاه ها را تیزبین تر می کند، وجود بارگاه حضرت 
مراجع  حضور  جمکران،  مقدس  مسجد  معصومه)س(، 
عظام تقلید و حوزه های بزرگ علمیه به عنوان عقبه فکری 
نظام اسلامی و وجود صدها مرکز آموزشی و پژوهشی ملی و 
بین المللی با اثربخشی جهانی و مراکز بزرگ چاپ و نشر، از 
مزیت های منحصر بفرد شهر قم در مسیر توسعه و پیشرفت 

است.
فراهم کردن زیرساخت های لازم در قم به عنوان بزرگترین 
مرکز تولید و نشر معارف اسلامی، توسعه زیرساخت ها و 
خدمات زیارتی در قم به عنوان یکی از بهترین شهرهای 
زیارتی و فرهنگی در جهان اسلام و ساختن الگوی امروزی از 
یک شهر پیشرفته و عدالت محور از مهم ترین اهداف تحقق 

سند چشم انداز قم به شمار می رود.
در حال حاضر علاوه بر اسناد بالادستی، سند چشم انداز 
شهر قم در افق 1414 تدوین و تصویب شده و برنامه های 
برنامه  به عنوان  این سند  به  اتکا  با  پنج ساله  کوتاه مدت 

راهبردی و عملیات تدوین و اجرا می شود.
شهرداری  در  جدید  مدیریتی  تیم  که  است  سال  چهار 
قم مستقر شده است؛ در ابتدای ورود دکتر سقائیان نژاد 
به شهرداری قم تاکید بر این بود که ما باید طبق نقشه راه 
حرکت کنیم؛ البته از گذشته برنامه هایی وجود داشت اما 
لازم بود بازنگری صورت گیرد و در سال 94 نخستین اقدام و 
دستور به معاونت برنامه ریزی این بود که با تشکیل اتاق فکر 
و بهره گیری از تمام ظرفیت های بومی برنامه ای برای افق 

چشم انداز 10 تا 15 ساله تدوین شود.
در همین راستا شهر قم نیازمند حرکت درست و مبنایی 
در تدوین چشم انداز قم بود؛ ساز و کارهایی برای اجرای 
برنامه ها تنظیم شد و سیستم های کنترل پروژه، ارزیابی 
عملکرد و غیره آماده سازی شد و بهبود فرآیندهای داخل 
شهرداری صورت گرفت و انگیزه لازم برای پرسنل و مردم 

برای هماهنگی با این برنامه فراهم شد.
*چشم انداز شهر قم چشم اندازی دست یافتنی  

است
سرمایه انسانی  و  ریزی  برنامه  معاون  رنجبر  محسن 
اینکه  بر  تاکید  با  برنامه،  این  خصوص  در  قم  شهرداری 
چشم انداز قم 1414 اردیبهشت سال 95 به تصویب شورای 
اسلامی شهر رسید، گفت: نخستین برش چشم انداز برای 
پنج سال پس از تصویب چشم انداز تدوین شد که شامل 
11 هدف، ۳۸ استراتژی، 11۸ سیاست راهبردی و 500 
و سیاست ها  اهداف  این  به  رسیدن  برای  که  است  طرح 
بیش از هزار شاخص در نظر گرفته شده است. وی با بیان 
اینکه چشم انداز شهر قم چشم اندازی دست یافتنی با نگاه 
ایده آل گرایانه و مبتنی بر توانمندی های شهرداری است 
گفت: این چشم انداز در 6 گزاره ترسیم شده و موقعیت 
آینده شهر قم را ترسیم کرده است و امیدواریم به برکت کریمه 
اهل بیت)س( و نگاه مثبت مردم قم این برنامه را جامه عمل 

بپوشانیم.
رنجبر با تاکید بر اینکه درآمد شهرداری از 545 میلیارد 
تومان در سال 9۳ به 2 هزار و 196 میلیارد تومان در سال 

9۷ رسیده است، افزود: نظم و پیگیری ایجاد شده در تیم 
شهرداری و همدلی و همراهی شورای اسلامی شهر و مردم 
و دستگاه های دیگر کمک کرده تا درآمد شهرداری به بیش 

از چهار برابر برسد.
اما  درآمد  چهاربرابری  افزایش  عین  در  گفت  می توان 
نسبت هزینه جاری به هزینه عمرانی که صرف توسعه شهر 
و درآمدزایی می شود کاهش یافته است و با توجه به اینکه 
نسبت جاری به عمرانی در سال 9۳ بالغ بر ۳0 درصد بوده 

اما به حدود 16 درصد رسیده است.
میزان بودجه عمرانی شهرداری قم در سال 9۳ بالغ بر 
۳24 میلیارد تومان بوده که در پایان سال 9۷ این اعتبار به 
هزار و 95۷ میلیارد تومان رسیده که چیزی بالغ بر 6 برابر 

رشد کرده است.
*قم به کارگاه بزرگ عمرانی تبدیل شده است 

رنجبر با بیان اینکه قم به کارگاه بزرگ عمرانی تبدیل شده 
سال های  در  شاخصی  و  کلان  پروژه های  گفت:  است، 
اخیر اجرایی شده که چهره شهر را تغییر داده است؛ پروژه 
شهدای مدافع حرم، 15 خرداد، آیت الله بروجردی، زیرگذر 

کریمه، پل 9 دی و غیره از جمله این پروژه ها است.
معاون شهردار قم با بیان اینکه شهرداری در هر منطقه 
شهر در حال ساخت یک مجموعه ورزشی است، افزود: دو 
مورد از این ورزشگاه ها به زودی در اختیار شهروندان قرار 

خواهد گرفت.
وی با اشاره به توسعه فضای سبز در سطح شهر قم، گفت: 
نزدیک به 200 کیلومتر توسعه باغچه های طولی در معابر 

شهر صورت گرفته است.
رنجبر با بیان اینکه از 545 میلیارد تومان درآمد شهرداری 
در سال 9۳ حدود 150 میلیارد تومان آن از محل عوارض 
پرداختی شهروندان تامین می شده است، خاطرنشان کرد: 
میلیارد  به ۷00  درآمدهای شهرداری  از  سهم شهروندان 
تومان رسیده است یعنی شهروندان زمانی که می بینند شهر 
در حال توسعه است و زیرساخت ها گسترش یافته در آبادانی 

شهر سرمایه گذاری کرده و مشارکت می کنند.
وی با تاکید بر اینکه شهرداری سالیانه حدود 200 میلیارد 
تومان برای نظافت شهری هزینه می کند، خاطرنشان کرد: 
می کنند  پرداخت  شهرداری  به  شهروندان  که  عوارضی 
به  نزدیک  داریم  گذشته  از  انباشت هایی  اینکه  وجود  با 
20 میلیارد تومان است و مابقی این درآمد از طریق بهای 
خدمات و مباحث ساختمانی است و امیدواریم شهروندان 
سرمایه گذاری در شهر داشته باشند تا آبادانی شهر را ببینیم.
سرمایه  برای  بودجه ای  اختصاص  به  اشاره  با  رنجبر 
توسعه  برای  شهرداری  گفت:  منطقه،  هر  در  گذاری 
زیرساخت ها باید به تحقق درآمد پایدار توجه کند و یکی 
از این راه ها سرمایه گذاری است. دستورالعمل ویژه ای در 
حوزه سرمایه گذاری داریم که در جلساتی با حضور شهردار 
و اعضای شورا و متخصصان تصمیمات عاجل در خصوص 

پروژه های سرمایه گذاری گرفته می شود.
وی با اشاره به مباحث مطرح شده در خصوص هتل سازی 
در بلوار پیامبر اعظم)ص(، تصریح کرد: خوشبختانه مشکلی 
که در این خصوص وجود داشت با نظر هیات حل اختلاف 
به نفع سرمایه گذار به نتیجه رسید و حل شد و این پروژه 

اجرایی خواهد شد.
*استفاده از ظرفیت های بالای بلوار پیامبر اعظم)ص( 

در حوزه سرمایه گذاری 
بلوار  بالای  ظرفیت های  بر  تاکید  با  قم  شهردار  معاون 
پیامبر اعظم)ص( در حوزه سرمایه گذار، خاطرنشان کرد: 
برنامه های  تحقق  شاهد  مردم  بیشتر  اقبال  با  امیدواریم 
پیش بینی شده در این بلوار در زمینه سرمایه گذاری باشیم. 

6 گزاره برای چشم انداز شهر قم در نظر گرفته شده است؛ 
جهان شهر دینی، پایگاه تولید و نشر فرهنگ شیعی، تفکر 
و معارف اهل بیت)ع(، سرشار از هویت اسلامی و انقلابی، 
الهام بخش و الگوی تمدن نوین ایرانی اسلامی یکی از این 

گزاره ها هستند.
دومین گزاره چشم انداز شهر قم شهری قدسی، قطب 
و  فرهنگی  علمی،  تعاملات  مرکز  و  گردشگری  زیارتی، 
سیاسی جهان است که توسعه خواهرخواندگی شهری و 
افزایش میانگین مدت زمان اقامت گردشگر در شهر یکی از 

رویکردها در این زمینه است.
گزاره سوم چشم انداز قم شهری خدامحور، مردم مدار 
است  شهروندی  تکالیف  و  حقوق  تعادل  و  توازن  پایه  بر 
که شاخصی با عنوان سهم بازارهای شهرداری در تامین 

نیازهای خانوار در این زمینه پیش بینی شده است.
همچنین یکی دیگر از گزاره های چشم انداز این شهر 
اقتصاد  از  برخوردار  و  خلاق  جهانی،  هوشمند،  شهری 
مقاومتی متکی بر درآمدهای پایدار است که در حال حاضر 
دو خدمت الکترونیک ارائه می شود که تا سال 1400 باید به 

۳5 خدمت برسد.
رنجبر در خصوص برنامه های پیش بینی شده برای تحقق 
گزاره ها، با بیان اینکه سرانه زیرساخت های فرهنگی هنری 
به ازای هر هزار نفر یکی از شاخص هایی است که می تواند 
در زمینه تحقق پذیری گزاره ها تعیین کننده باشد، اظهار 
کرد: هدفگذاری ما این است که سرانه به 25 مترمربع برسد؛ 
متاسفانه شهر پایگاه انقلاب به دلایل مختلف که توجه به آن 
کم شده است و در این زمینه ضعیف است و در سال 96 بالغ 
بر 1.0۳۸ مترمربع سرانه بوده است در حالی که در تهران 

این سرانه حدود 1۷ مترمربع است.
وی اضافه کرد: هدفگذاری ما این است که در افق چشم 

انداز برنامه پنج ساله به 25 مترمربع برسیم.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با تاکید 
بر اینکه در سال 9۷ این سرانه به 1.6۷ مترمربع رسیده 
است، خاطرنشان کرد: برقراری توازن سرانه های فرهنگی 
هنری در مناطق مختلف یکی از نکات قابل توجه این مساله 

است.
رنجبر افزود: در دو سال گذشته 6 خواهرخواندگی داشتیم 
و سعی داریم تا سال 1400 به 12 خواهرخواندگی برسیم؛ 
پتانسیل های  به  بسته  خواهرخواندگی  قراردادهای  در 

شهری مشارکت صورت می گیرد.
اقامت  زمان  مدت  میانگین   96 سال  کرد:  اضافه  وی 
گردشگر در شهر 0.۳ روز بوده که به یک روز رسیده و تلاش 
داریم آن را به میزان قابل توجهی تا پنج روز افزایش دهیم؛ 
تکمیل  و  شهر  بوستان های  توسعه  پرندگان،  باغ  احداث 
ظرفیت های گردشگری تفریحی از برنامه ها در این زمینه 

است.
*برنامه ریزی انعقاد قرارداد پنج هتل پنج ستاره در قم 
رنجبر با اشاره به برنامه ریزی انعقاد قرارداد پنج هتل پنج 
ستاره در قم، تصریح کرد: تسهیلات و امکانات ویژه ای با 
و  حوزه سرمایه گذاری  در  مختلف  دستگاه های  مشارکت 
و  با سرعت  تا سرمایه گذاری  پیش بینی شده  هتل سازی 

کیفیت بیشتری شکل بگیرد.
وی گفت: البته جریانات اقتصادی سال گذشته موجب 

شد سرمایه گذاران کمی محتاطانه تر عمل کنند.
رنجبر خاطرنشان کرد: در حال حاضر در پورتال شهرداری 
از  بسیاری  که  شده  بینی  پیش  قم یار  عنوان  به  بخشی 

خدمات در این قالب برای مردم به نمایش در آمده است.
برنامه  در  عمومی  نقل  و  حمل  سهم  اینکه  بیان  با  وی 
چشم انداز قم باید از حدود 6 درصد به بالای 50 درصد برسد 
خاطرنشان کرد: اقداماتی در این زمینه پیش بینی شده 
است که از آن جمله نوسازی ناوگان اتوبوسرانی است؛ مترو 
هم در مرحله ای است که تا پایان سال آینده به بهره برداری 

خواهد رسید.
رنجبر بیان کرد: به دنبال این هستیم که برای حل محله 
یک برنامه ارتقاء کیفیت زندگی طراحی کنیم که این برنامه 

جز با مشارکت مردم محقق نخواهد شد.
برنامه  شدن  اجرا  اخیر  های  سال  طی  قم  شهرداری 
گام های گسترده ای را در راستای تدوین بودجه برنامه محور 
و حرکت منظم و منسجم در راستای تحقق برنامه پنج ساله 
و 20 ساله برداشته است؛ البته مطلبی که نباید از آن غفلت 
کرد نگاه فرا سازمانی در برنامه ریزی شهری است؛ چراکه 
بسیاری از حرکت ها و پروژه های توسعه ای در شهر منوط 
به همکاری چند نهاد و سازمان است و به همین خاطر نیاز 
است که برنامه ای جامع برای توسعه شهر با همکاری تمام 
نهادهای شهری و استانی تدوین شده و براساس آن وظیفه 

هر نهاد و سازمان مشخص شده و پیگیری شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل:

سرمایه گذاری کلانی برای تامین آب 
آشامیدنی اردبیل شده است

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل می گوید که سرمایه گذاری کلانی برای تامین آب 
آشامیدنی شهرستان های  مختلف این استان در سال های اخیر صورت گرفته است.

اصغر سلیمان زاده  با بیان اینکه طرح های آبرسانی شهرستان های اردبیل ، نیر، نمین و 
سرعین به صورت یکپارچه در حال انجام است، افزود: انتقال آب از جمله رودخانه قزل اوزن 

به این مناطق در دست بررسی است.
وی اضافه کرد: بهترین راهکار برای تامین آب آشامیدنی و نیز صنعت رو به توسعه اردبیل 
انتقال آب از حوزه قزل اوزن در جنوب استان است، سهمی معادل 50 میلیون متر مکعب 
از این رودخانه برای استان در وزارت نیرو تخصیص و نهایی شده و با انتقال آن به اردبیل آب 
مورد نیاز  منطقه تا ۳0 سال آینده تامین می شود. او اضافه کرد: در صورت انتقال آب از این 
رودخانه به اردبیل باید در طول مسیر نیازهای آب آشامیدنی و صنعت تمام مناطق موجود 
در مسیر از جمله شهرستان های  خلخال و کوثر تامین شود که این امر نیز در طرح های 
مورد نظر پیش بینی خواهد شد. سلیمان زاده با اشاره به اینکه برای افزایش کیفیت آب سد 
یامچی بعنوان منبع اصلی تامین آب  شهر اردبیل اجرای برج آبگیر در حال انجام است، 

افزود: در حال حاضر ۳6 میلیون متر مکعب آب از این سد برداشت می شود.
وی اضافه کرد:  انتقال آب از چشمه گرگر با دبی 50 لیتر در ثانیه به اردبیل و  ارائه آن 
در ایستگاه های مختلف به شهروندان اردبیلی از طرح های دیگر تامین آب سالم در این 
شهرستان است . او با اشاره به طرح های آبرسانی به  شهرهای نمین و عنبران نیز گفت: 
مرحله  نخست آبرسانی به این شهرها به طول 10 کیلومتر با صرف 2۷0 میلیارد ریال 
به اتمام رسیده و مرحله دوم  نیز در دست اجراست که با اجرای آن نیاز  ۳0 سال آینده 
آب شهروندان تامین می شود. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل درباره تامین آب 
آشامیدنی خلخال و کوثر نیز گفت: برای  تامین آب شرب و صنعت خلخال سد بفراجرد 
اجرا شده و هم اکنون آماده بهره برداری است و طرح آبرسانی به این شهر نیز به طول 11 
کیلومتر و با پیش بینی 2 مخزن ذخیره  تا پایان سال افتتاح می شود. سلیمان زاده به احداث 
تصفیه خانه آب شرب خلخال اشاره کرد و افزود: این پروژه به صورت "بی او تی" از سوی 
بخش خصوصی در حال اجراست و در کنار آن اجرای برخی طرح های کوچک از قبیل 
سد مجره، نیاخرم و هشجین نیز در حال مطالعه بوده و تلاش می شود تا در پیوست قانون 

بودجه لحاظ شود.
وی درباره سدگیوی و احداث شبکه آن نیز بیان کرد: شبکه پایاب این سد از طریق 

فاینانس داخلی براساس مجوز ماده 56 در قالب یک فراخوان به مرحله اجرا درمی آید.
سلیمان زاده با بیان اینکه آب آشامیدنی مشگین شهر از سدهای سبلان،احمد بیگلو و 
اهلمان تامین می شود، اضافه کرد:  مشکل آب کشاورزی شهرهای گرمی، پارس آباد و 

بیله سوار  نیز  با تکمیل پایاب خداآفرین و  بهره برداری از سد عمارت رفع خواهد شد.
  

سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری بندرعباس :

طرح»شهروند شهر سبز« در بندرعباس
 اجرایی می شود

سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری بندرعباس از اجرای طرح 
کاشت نهال به درخواست شهروندان با عنوان»شهروند شهر سبز« طی روزهای آتی خبر 
داد. مصطفی خادم با اعلام این خبر اظهار کرد: درخت یکی از زیباترین مظاهر خلقت 
و جلوه ای از تجلیات آفریدگار عالم، نماد آبادانی و شاخص سبزی و خرمی و مظهر زندگی 
است . از همین رو باید فرهنگ درختکاری را میان شهروندان نهادینه کنیم. سرپرست 
سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری بندرعباس مشارکت را رکن مهم توسعه 
و نگهداشت فضای سبز عنوان کرد و ادامه داد : این طرح با هدف توسعه فضای سبز و 
ایجاد زیبایی بصری و تلطیف هوا، به درخواست شهروندان توسط این سازمان در شهر 
بندرعباس اجرا می شود. خادم گفت: در این طرح برای توسعه فضای سبز شهری، بنا به 
درخواست شهروندان جهت مشارکت در کاشت درختان و شهروند متهعد به نگهداری از 
درخت می شود. سرپرست سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری بندرعباس 
اظهار کرد: شهروندان ساکن شهر بندرعباس می توانند درخواست های خود را با سامانه 
www.smfazayesabz. 1۳۷ و یا از طریق ثبت درخواست خود در سایت سازمان به آدرس

bandarabbas.ir ، یا از طریق تماس با شما تماس با شماره تلفن 0902521۳25۷ ، 
درصفحه اینستاگرام سازمان به آدرس sima_manzar_fazayesabzeshahri درخواست 
های خود را ثبت نمایند. خادم خاطر نشان کرد: پس از ثبت درخواست شهروندان، 
کارشناسان از محل مورد درخواست بازدید و در صورت داشتن شرایط کاشت و داشت، 
اقدام به کاشت می شود. وی همچنین اذعان کرد: در هنگام کاشت، بروشور آموزش 

نگهداری از درخت کهاشت شده در اختیار شهروند قرار می گیرد.
  

معاون امور عمرانی و زیربنایی شهرداری بندرعباس  خبرداد

پیشرفت 64 درصدی تقاطع غیرهم سطح خواجو
معاون امور عمرانی و زیربنایی شهرداری بندرعباس از پیشرفت 64 درصدی تقاطع 
غیرهم سطح خواجو خبر داد.  عبدالرضا بهادر با اعلام آخرین وضعیت پروژه تقاطع غیرهم 
سطح خواجو)چهارراه گلزار شهدا(، اظهار کرد: این پروژه با اعتباری بالغ بر 190 میلیارد 
ریال در حال اجرا است. وی افزود: طول این تقاطع غیرهم سطح 215 متر بوده و دارای دو 
پیاده رو به عرض ۸0 سانتیمتر است. معاون امور عمرانی و زیربنایی شهرداری بندرعباس 
خاطرنشان کرد: ضخامت عرشه این تقاطع 1.6 متر است که به صورت دال مجوف اجرا 
می شود. بهادر با اشاره به دیگر جزئیات فنی این تقاطع، گفت: طول پل با احتساب رمپ ها 
400 متر است که تعداد 100 عدد شمع، هرکدام به قطر 1.2 و طول 2۷.5 متر در آن 
ساخته شده است. این مقام مسئول در ادامه سخنانش نیز عنوان کرد: تقاطع غیرهم 
سطح خواجو دارای 14 ستون و دو کوله و همچنین تعداد هشت دهانه است که دهانه 
وسط آن به صورت پیش تنیده و به طول 21 متر است. وی با بیان اینکه چهار درز انبساط 
به طول کلی ۷6 متر در این پروژه اجرا شده است، خاطرنشان کرد: احداث چهار راستگرد 
مجموعا به طول تقریبی 1200 متر از دیگر بخش های این تقاطع غیرهم سطح است. 
اضافه می شود، تا پیش از این شش تقاطع غیرهم سطح شامل رسالت، محمد رسول الله، 
سه راه برق، شهدای غواص)جهانبار(، ابوموسی و ولیعصر)عج( در زمان مدیریت کنونی 
شهرداری بندرعباس مورد بهره برداری قرار گرفته و در حال حاضر نیز عملیات اجرایی چهار 

تقاطع دیگر به صورت همزمان در حال اجرا است.
  

مدیرکل استاندارد استان البرز :

تجهیزات تفریحی پارک های البرز استاندارد 
سازی شود

مدیرکل استاندارد استان البرز ضمن تاکید بر رعایت کامل موارد ایمنی در نصب امکانات 
و تجهیزات تفریحی در پارک ها و شهر بازی ها در سطح استان گفت: طبق قوانین تمام 

این تجهیزات بایستی تحت نظارت سازمان استاندارد نصب و مورد بهره برداری قرار گیرد.
فتانه شکرالهی  با اشاره به  تعطیلی مدارس و استفاده بیشتر کودکان و دانش آموزان 
از تجهیزات اماکن تفریحی  افزود:  کارشناسان و بازرسان اداره کل استاندارد استان در 
بازدیدهای دوره ای از تجهیزات اماکن تفریحی، نسبت به  پلاک گذاری و نصب مشخصات 
کیفی این تجهیزات اقدام می کنند. وی افزود: در جریان این بازدیدها کارشناسان ما به 
پیمانکاران ذیربط درخصوص عواقب عدم رعایت استاندارد ها در نصب تجهیزات تفریحی 
هشدار خواهند داد. مدیرکل استاندار استان البرز با تاکید بر اجرای  مصوبات کارگروه های 
تخصصی استاندارد  تصریح کرد: کلیه شهرداری ها و دهیاری ها در سطح استان ملزم به 

رعایت موارد ایمنی در زمان نصب و بهره برداری از این تجهیزات در پارک ها می باشند.
شکرالهی از مردم خواست  در صورت مشاهده تجهیزات معیوب و خطر آفرین ضمن عدم 
استفاده از اینگونه وسایل، مراتب را از طریق شماره تلفن 151۷ به اداره کل استاندارد البرز 
اطلاع دهند. استان البرز بیش از یک هزار بوستان تفریحی دارد که حدود 250 بوستان آنها 

در کرج مرکز استان فعال است .
 

درراستای مصرف بهینه آب در شرکت پالایش نفت اصفهان صورت گرفت

 احداث خط انتقال، ایستگاه پمپاژ و  تصفیه 
خانه پساب شهری

برای نخستین  بار در ایران پروژه ملی زیست محیطی  تصفیه و استفاده صنعتی از  
فاضلاب شهری در شرکت پالایش نفت اصفهان با رویکرد کاهش مصرف منابع )آب شرب 

(  با ظرفیت ۷50 متر مکعب درساعت راه اندازی شد.
    معاون مهندسی  وتوسعه شرکت پالایش نفت اصفهان افزود: این شرکت در جهت 
صیانت از منابع ملی و با توجه به بحران آب در استان اصفهان ، به منظور مصرف بهینه 
از این مایه حیات ، استفاده از پساب شهری را برای تولید آب صنعتی مورد نیاز، طراحی 
و اجرا نموده  است.   سید مصطفی الهی گفت: بر اساس برنامه ریزی ها، انتقال وتصفیه 
پساب شاهین شهر با همکاری دو شرکت توانمند داخلی در سه مرحله ساخت ایستگاه 
پمپاژ پساب در محل تصفیه خانه ،احداث خط انتقال پساب به پالایشگاه و ساخت تصفیه 
خانه در محل این شرکت انجام گرفت. این پروژه  ظرفیت تصفیه ۷50 متر مکعب برساعت 
پساب شهری  را دارد. وی با بیان اینکه این پروژه ظرف مدت 24 ماه و صرف هزینه ای بالغ 
بر100 میلیارد تومان در محل شرکت پالایش نفت اصفهان اجرایی شده، تصریح کرد:   بر 
اساس اعلام  واحد مهندسی پالایشگاه ، مشکل اساسی بر سر راه محقق شدن اهداف این 
طرح و طرحهای مشابه در کشور،  تغییر مشخصات پساب تحویلی  است که انتظار می رود 
استاندارد آن توسط  اداره کل  استاندارد و سازمان محیط زیست ابلاغ شود و فروشندگان 
پساب نیز موظف به رعایت آن گردند.    گفتنی است در گذشته  پساب مذکور برای مصارف 
غیر مجاز استفاده می گردید  و به طور حتم  اجرای این طرح، ارزش بسیارعظیمی در 

بخش زیست محیطی محسوب می شود.

شهرداری قم و سومین سال برنامه قم 1400

دست یافتنی های چشم انداز شهر قم چقدر محقق شده است؟

گروه خانواده؛ نعیمه موحد
 درد و دل ثابت خیلی از جوان ها و حتی زوج هایی که سال هاست کنار هم زندگی می کنند عدم 
تفاهم با خانواده ها در مبحث ازدواج است. بعضی ها می گویند که سال های زیادی را با حس 
نیاز به همدم و شریک زندگی سپری کرده اند اما خانواده ازدواج را برای آن ها زود می دانستند. 
بعضی ها با تلخ کامی و حتی قهر خانواده ها زندگی مشترک را شروع کرده اند و عده ای دیگرهم 
کسی که تصور می کردند شریک مناسبی برای زندگی آن هاست را به خاطر مخالفت خانواده از 
دست داده اند. از آن طرف والدین دلسوز، به ازدواج فرزندانشان از پس سال ها تجربه و از طریق 
یک راه طی شده نگاه می کنند و چه بسا خیلی از اوقات مخالفت آن ها مبنای درستی دارد. اما 
در این بین باید راهی باشد که این عدم تفاهم به یک بحران در خانواده تبدیل نشود. بحرانی که 
یک طرف آن جوانی است که برای آینده خود دست به انتخاب زده و یک طرف آن والدینی که 

نگران آینده فرزندشان هستند.
در این گزارش حجت الاسلام رضا جوان آراسته؛ قائم مقام سازمان مدارس صدرا، ضمن 
بررسی وضعیت های مختلفی که ممکن است در یک خانواده درباره موضوع ازدواج فرزندان 

پیش بیاید، برای خانواده ها توصیه هایی در جهت مدیریت درست داشته اند.
صحبت از ازدواج، یعنی جوان نیاز فوری و جدی دارد

اگر والدینی با شرایطی روبه رو شدند که فرزند آن ها کسی را برای ازدواج در نظر گرفته و آن فرد از 
نظر والدین فرد مناسبی نیست، اول باید از انجام سه عکس العمل خودداری کنند.

اول اینکه والدین به هیچ وجه نباید مسئله را، یک مسئله غیرجدی تلقی کنند. مثلا بگویند» 
حالا یک اتفاقی افتاده و دو روز دیگر از سرش می افتد«. والدین بنا به تجربه  ای که در زندگی 
مشترک به دست آورده اند شاید از ته دل عقیده داشته باشند که دلبستگی جوانشان به فردی 
دیگر مسئله ای جدی نیست. اما واقعیت این است که ما باید خود را جای جوان بگذاریم و بدانیم 
این مسئله برای او خیلی مهم است. برای یک جوان، رسیدن به کسی که برای ازدواج انتخاب 
کرده یک مسئله غیرجدی نیست که بعد از مدتی آن را فراموش کند. جدی گرفته نشدن ماجرا 
توسط والدین فقط منجر به این می شود که امکان تعامل و صحبت درباره ماجرا از بین برود. 
گاهی وقتی ماجرا مسکوت می ماند والدین تصور می کنند که موضوع حل شده اما واقعیت این 
است که فقط امکان تعامل از بین رفته است و فکر و ذکر جوان ما تغییری نکرده است. وقتی 
جوان مسئله را با والدینش مطرح می  کند یعنی دغدغه  برای او آن قدر جدی است که می خواهد 
به طور رسمی و با کمک والدین آن را حل کند. پس اگر والدین خواسته جوان را جدی بگیرند 
می توانند به او راهکار ارائه بدهند و حتی ماجرا را مدیریت کنند اما اگر امکان تعامل از بین رفت 

باقی فرصت ها هم از بین می رود.
به خواسته جوان عکس العمل نشان بدهید

مورد ضربه زننده دوم، موکول کردن ماجرا به آینده است. گاهی وقتی مسئله دلبستگی و ازدواج 
از طریق جوان به والدین منتقل می شود، والدین فکر می کنند که گذر زمان باعث فراموشی 
می شود. پس موضوع را جدی نمی گیرند و به عنوان مثال می گویند: »حالا صبر کن درست تمام 
بشود«، » الان زود است چندسال دیگر هم صبر کن«. این مسئله به همان اندازه که برای جوان 
جدی است، فوری هم هست. جوان با خودش می گوید که والدین من خیالشان راحت است 
چون این مرحله را گذرانده اند و الان همسر و خانواده و آرامش دارند اما به من می گویند صبر 
کن. واقعیت هم همین است و والدین باید خود را جای جوان شان بگذارند که اضطراب دارد فرد 
مورد علاقه اش را از دست بدهد یا طرف مقابل او به خاطر تاخیر در پاسخگویی، دلخور بشود. 
ذکر یک نکته در اینجا ضروری است. اگر می گوییم خواسته جوان را جدی بگیرید و یا فوری 
تلقی کنید، به این معنی نیست که سریعا برای هرکسی که انتخاب کرده به خواستگاری برویم یا 
خواستگار را بپذیریم. منظور از این دو نکته ای که تا اینجا مطرح است دادن »عکس العمل« به 
جوان است. این عکس العمل می تواند مثبت یا منفی باشد. اما نباید جوان را اصطلاحا در بزرخ 

قرار داد و به خواسته او بنا به هردلیلی عکس العمل مناسب یا کافی نشان نداد.
 جوان را مستقیما به تقوا توصیه نکنیم

واکنش نادرست دیگری که ممکن است والدین به ماجرای ازدواج فرزندشان با کسی که مورد 

رضایت آن ها نیست، داشته باشند این است که حرف از رعایت تقوا و خویشتن داری بزنند. در 
این ماجرا، جوان درگیر طوفانی از التهابات و اضطراب هاست و این دست توصیه ها اگر روح 
جوان از قبل با آن عجین نشده باشد، در این مرحله فایده ای نخواهد داشت. اگر جوانی  در 
زندگی اش رویکرد اخلاق مدارانه و خویشتن دارانه داشته باشد خیلی هم خوب است و والدین 
هم باید شرایطی را فراهم کنند که جوانشان به رعایت تقوا ملزم باشد، اما استفاده صریح از این 
کلمات و توصیه به اخلاق مداری در شرایطی که جوان برای انتخاب شریک زندگی اش اقدام 
کرده و هنوز به نتیجه نرسیده است اگر تاثیر منفی نداشته باشد، تاثیر مثبت هم نخواهد داشت.

 فرزند وابسته تربیت کرده ایم یا مستقل؟
واقعیت این است که اگر والدین در شرایطی قرار گرفتند که فرزندشان کسی را برای ازدواج 
انتخاب کرد و آن فرد موردپسند آن ها نبود؛ اینکه بتوانند مخالفت خود را به صورت موثر ابراز 
کنند یا نه، بستگی به روش تربیتی دارد که از قبل پیش گرفته اند. در واقع مدل تربیتی که برای 
فرزندمان در نظر می گیریم در این شرایط به کمک ما خواهد آمد. گاهی والدین دختر یا پسری را 
با رویکرد حمایت صددرصدی تربیت می کنند. یعنی فرزند، تا سنین بالا هم پول مورد نیارش را 
تمام وکمال از والدین گرفته، اگر مشکلی در اجتماع برایش پیش آمده والدین آن را حل کرده اند 
و طوری تربیت شده که چیز زیادی از سختی زندگی نمی داند. این جوان وقتی هم تصمیم 
به ازدواج گرفته، قطعا روی همان حمایت صددرصدی والدین برای تهیه منزل و خرج زندگی 
و... حساب کرده است. این والدین چون مسیر درستی را برای تربیت طی نکرده اند نمی توانند 
یک باره به فرزندشان و درخواست ازدواج او بگویند » تو که پول نداری، خانه نداری، چه طور 
میخواهی از پس هزینه های زندگی بربیایی؟« یا »کسی که انتخاب کرده ای توانایی مدیریت 
زندگی ندارد« فرزند ما تا سنی که نیاز به ازدواج پیدا کرده است، حمایت شده است و از الان به 
هم بعد هم این حمایت را می خواهد. اگر هم یک شبه بخواهیم این حمایت را از او بگیریم نتیجه 

درستی به دست نخواهد آمد.
حرفتان را از حنجره دیگری بزنید

در هر صورت موضوع ازدواج اگر مورد تایید والدین و فرزندان نباشد در صورت عدم مدیریت 
صحیح می تواند حتی به یک بحران در داخل خانواده تبدیل بشود. والدین نسبت به فرزندشان 
نگاه دلسوزانه دارند ولی این دلسوزی ممکن است نمود رفتارهای کنترلی و محدودکننده داشته 
باشد. والدین در قدم اول باید به جوان ثابت کنند که قرار نیست او را کنترل کنند، انتخاب او 
نادیده بگیرند یا درباره مهم ترین تصمیم زندگی  اش به جای او تصمیم بگیرند. و از آن طرف نشان 
بدهند که دغدغه های آن ها باعث رشد او می شود و موجبات خوشبختی اش را فراهم می کند. 
اگر خانواده توانست به این تعامل برسد، دیگر جوان، والدین را سد راهی در برابر خود نمی بیند 
بلکه آن ها را دلسوز آینده اش خواهد دید.  اما با این حال چون والدین در هر صورت در مقام 
والدینی هستند برای موفقیت بیشتر باید از عوامل بیرون از خانواده کمک گرفت. اگر والدینی با 
انتخاب فرزندشان برای ازدواج موافق نیستند بهتر است خودشان حنجره این مخالفت نباشند و 
آن را به کس دیگری اعم از فامیل و آشنای مورد اعتماد یا مشاور بسپارند. جوان ما باید نسبت به 
آن شخص دید مثبت و یا حداقل دید خنثی داشته باشد تا نظرات او را با آنچه که پیش داوری از 

سمت والدینش می داند نسنجد.
 حمایت را از فرزندمان نگیریم

خیلی از والدین مرحله کمک گرفتن از دیگران را پشت سر می گذارند اما در نهایت و در 
اصطلاح می گویند که »حریف بچه مان نشدیم«. در این مرحله شاید از نظر والدین کار از کار 
گذشته باشد و خیلی ها دیگر ماجرا را رها کنند اما واقعیت این است که در این شرایط هم حضور 

والدین در کنار فرزندان،  بهتر از رها کردن آن هاست.
اگر حس کردیم که موضوع تمام شده است و جوان ما تصمیمش را گرفته است رها کردن 
او به نشانه ناامیدی، قهر و یا هر احساس دیگری باعث می شود در ادامه مسیر هم در کنار او 
نباشیم و نتوانیم به او کمک کنیم. درحالی که اگر حتی با علم به انتخاب اشتباهی که صورت 
گرفته باز هم در کنار فرزندمان بمانیم و حمایت مان را از او نگیریم تبعات احتمالی اشتباهش 

کمتر خواهد شد. 

حرفتان را از حنجره دیگری بزنید

با انتخاب نامناسب فرزندم برای ازدواج، چه کنم؟
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اقتصادی

چرا یک شغل برای برخی کافی نیست؟

سالسخت۱۳۹۷وافزایشدوشغلهها

 تعداد افراد دارای شغل دوم در سال ۱۳۹۷ نسبت به سال ۱۳۹۶، حدود ۱۳ درصد 
افزایش یافته است. افرادی که برخی از آنها شغل دوم را با رانت شغل اول به دست آورده 

و اداره می کنند و برخی دیگر برای تأمین هزینه های زندگی، به شغل دوم پناه می برند.
ساعت هنوز چهار نشده، اما به هر بهانه ای از اداره بیرون می آید و خودش را به دفتر 
شخصی اش می رساند تا به کارهای شرکتی که مدیریتش را برعهده دارد، برسد. آن یکی 
کارمند است و از شرکت بیرون می آید و کره کره مغازه اش را بالا می زند تا کار در مغازه اش 
را شروع کند. یکی دیگر مغازه را تعطیل می کند و با عجله خودش را به اداره می رساند تا 
شیفت شب را به موقع شروع کند. بعضی هایشان هم از آخر هفته ها استفاده می کنند؛ 
کارهای  دیگری  و  می کند  نظافت  را  ساختمان ها  نفر  یک  می دهد،  درس  نفر  یک 

هنری اش را برای فروش آماده می کند.
نتایج طرح آمارگیری نیروی کار در سال ۱۳۹۷، از جمعیت بیش از ۸۲۰ هزار نفری 
دوشغله ها می گوید که البته نسبت به سال ۱۳۹۶، افزایش ۱۳ درصدی داشته  است؛ 

یعنی بیش از ۹۵ هزار نفر به تعدادشان اضافه شده است.
*دوشغله ها می خواهند آزاد باشند

حضور در بخش خصوصی برای دوشغله ها جذاب تر است. تقریباً ۹۷ درصد آنها، شغل 
دومشان را از بخش خصوصی انتخاب کرده  و حدود سه درصد هم شغل دومشان در 

بخش دولتی است و حقوق بگیر بخش عمومی هستند.
پر طرفدارترین وضعیت شغلی برای شغل دوم، »کارکن مستقل« یا همان شغل آزاد 
است. شغل آزاد، شغل دومِ بیش از ۵۷۰ هزار نفر است، این افراد نه از کسی حقوق 

می گیرند و نه به کسی حقوق می دهند.
*جابه جایی بین بخش دولتی و خصوصی

حدود ۹۳ هزار نفر از کارکنان بخش دولتی، دوشغله هستند که بخش عمده  آنها یعنی 
تقریباً ۵۱ هزار نفر، شغل آزاد را به عنوان شغل دوم خود انتخاب کرده اند. بیش از ۱۶ 
هزار نفر هم حقوق بگیر بخش خصوصی هستند. بیش از ۱۱ هزار نفر از کارکنان دولتی 

دوشغله در شغل دوم خود، کارفرمای بخش خصوصی هستند.
البته همه دولتی ها برای پیدا کردن شغل دوم سراغ بخش خصوصی نمی روند. ۱۰ 
هزار و ۷۱۸ نفر از کارکنان بخش دولتی، دو فیش حقوقی دارند، یعنی شغل دومشان 
هم در همین بخش است. در مقابل، ۱۴ هزار نفر از کارکنان دوشغله بخش خصوصی، 

توانسته اند در شغل دوم، جایی در دولت برای خود پیدا کنند.
*دوشغله ها چقدر کار می کنند؟

عموم افراد بر اساس قانون کار به مدت ۴۴ ساعت در هفته کار می کنند که اگر 
پنجشنبه ها را جزو روزهای کاری بدانیم به معنای تقریباً ۷ ساعت و نیم در روز است. 
افرادی هم که شغلشان بر اساس قانون در گروه مشاغل سخت و زیان آور قرار می گیرد، 
حدود ۳۶ ساعت در هفته یا حداکثر ۶ ساعت در روز در محل کار خود حاضر می شوند. 

*بد نیست ببینیم دوشغله ها در هفته چقدر کار کرده اند؟
مجموع ساعت های کاری بیش از ۵۱۷ هزار نفر از دوشغله ها در طول هفته به ۴۹ 
ساعت و بیشتر می رسد و تقریباً ۳۲ هزار نفر از دوشغله ها، حداکثر ۱۶ ساعت در هفته 

کار کرده اند؛ یعنی روزانه حدود ۲ ساعت و نیم با وجود دو شغل!
*چرا شاغلان، سراغ شغل دوم می روند؟

با وجود بیکاری در کشور، برخی افراد، در دو شغل یا حتی بیشتر، فعالیت می کنند. 
برخی از آنها ممکن است به دلایل مختلف از شغل اول خود رضایت نداشته باشند؛ شرح 
وظایف شغلی، وضعیت درآمدی و مزایای شغلی نامناسب از جمله دلایل این نارضایتی 
هستند. البته هستند افرادی که با وجود سطح درآمد مناسب و مزایای شغلی قابل قبول، 
بعد از کار اصلی خود به سراغ شغل دومی که به آن علاقه بیشتری دارند، می روند، اما 
به نظر می رسد بخش زیادی از دوشغله ها به دلیل مسائل معیشتی، به جای رسیدگی به 

امور شخصی، خانوادگی یا تفریحی، کار دوم خود را آغاز می کنند.
علاوه بر مسئله معیشت، موضوع سودجویی و استفاده از اطلاعات نیز می تواند یکی 
از دلایل شروع شغل دوم باشد. این موضوع به ویژه درباره افرادی که با وجود اشتغال در 
بخش دولتی، وارد بخش خصوصی می شوند، سؤال برانگیز است. به علاوه، این سؤال 
مطرح است که کارکنان بخش دولتی با وجود قوانین محدودکننده، چگونه توانسته اند 

شغل دوم خود را نیز در بخش دولتی به  دست بیاورند؟

بعدازساندرووبرلیانس،تولیدسراتوهم
متوقفشد

 شرکت کره ای کیاموتورز هم بعد از بدعهدی رنو فرانسه، سیتروئن فرانسه و برلیانس 
چین، به پیروی از تحریم های یک جانبه آمریکا، به همکاری با ایران و گروه خودروسازی 

سایپا پایان داد.
به گزارش سایپانیوز، به دنبال پیروی غیرمنطقی شرکای خارجی صنعت خودرو ایران 
از تحریم های یک جانبه آمریکا و بدعهدی آنان در تامین قطعات، شرکت کیاموتورز 

کره جنوبی نیز ایران را ترک کرده و به همکاری خود را با گروه سایپا پایان داد.
به دنبال این تصمیمِ شرکت کره ای، تولید خودرو کیاسراتو در سایپا نیز این هفته متوقف 

خواهد شد و خطوط تولید آن نیز جمع آوری می شود.
با خروج کیاموتورز از چرخه تولید مشترک خودرو با سایپا، این شرکت نیز به جمع 
شرکت های رنو، سیتروئن، برلیانس، ولوو و ایویکو خواهد پیوست که پیشتر با بدعهدی و 

عمل نکردن به تعهدات خود به  تولید مشترک خودرو در ایران پایان داده  بودند.
برای  آمده  پیش  شرایط  از  کامل  درک  با  سایپا  خودروسازی  گروه  است  گفتنی 
هموطنانی که متقاضی تحویل خودروهای تولید مشترک با شرکای خارجی بودند، 
اقدامات لازم را جهت جلب رضایت مشتریان و تبدیل خودروهای ثبت نامی آنها به 
خودروهای قابل تحویل انجام داده و همچنین پیگیری های حقوقی بین المللی را برای 

احقاق حق شرکت و مشتریانش ادامه می دهد.
 

وزارت اقتصاد:

بانکهانرخسودمصوبرارعایتکنند

 معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت اقتصاد در نامه ای به مدیران عامل 
بانک های کشور اعلام کرد: همه بانک های دولتی و خصوصی شده ملزم به رعایت 

نرخ ها و سایر مصوبات شورای پول و اعتبار هستند.
»عباس معمارنژاد« معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت اقتصاد در 
نامه ای به مدیران عامل بانک های ملی، کشاورزی، مسکن، سپه، تجارت، ملت، صادرات، 
توسعه صادرات، صنعت و معدن، رفاه کارگران، توسعه تعاون، پست بانک و قرض الحسنه 
مهر ایران بر رعایت نرخ های مصوب شورای پول و اعتبار تاکید کرد و مسئولیت این کار 
را بر عهده مدیران عامل بانک ها دانست. تا پایان سال ۱۳۸۶، بانک های غیردولتی و 
موسسات اعتباری غیربانکی، محدودیتی در تعیین نرخ های سود سپرده ها نداشتند و 
از این سال ملزم به رعایت نرخ سود مصوب توسط بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار 
شدند. در حال حاضر نرخ سود مصوب سپرده های کوتاه مدت حداکثر ۱۰ درصد و 

سپرده های سرمایه گذاری مدت دار یکساله ۱۵ درصد تعیین شده است.
 

سخنگوی صنعت برق ک خبرداد

کاهش۹۸درصدیخاموشیهانسبتبهپارسال
 سخنگوی صنعت برق گفت: میزان خاموشی های پیک تابستان امسال حدود ۹۸ 
درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش پیدا کرده است. »مصطفی رجبی  
مشهدی«  روز شنبه اظهار داشت: بارش های امسال کشور سبب افزایش توان تولید برق 
نیروگاه های برق آبی تا مرز چهار هزار و ۵۰۰ مگاوات ساعت شده است. وی افزود: ورود 
سه هزارمگاوات نیروگاه جدید به مدار، احداث ۱۶ هزار کیلومتر شبکه انتقال و توزیع، 
افزودن ۱۰ هزار مگاولت آمپر توان جدید به ظرفیت پست های کشور و نصب پست های 

جدید از فعالیت های انجام شده در افزایش توان تولید برق کشور بوده است.

یک اقتصاددان اظهار داشت: متاسفانه رشد اقتصادی قربانی سیاست گذاری های 
سیاسی و اقتصادی است و در رشد اقتصادی منفی، اقتصاد و در نتیجه نرخ ارز ثبات 

پذیر نخواهد بود.
 محمود جام ساز در  مورد پیش بینی نرخ ارز در ماه های آینده گفت: سالهاست که نرخ 
ارز نه تنها یک روند افزایش طبیعی را تجربه نکرده بلکه با رانت و فساد ناشی از تعیین 
قیمت دستوری ارزهای دولتی از یک سو و بازار غیرمتشکل ارزی یعنی همان بازار آزاد از 

سوی دیگر روبرو بوده است.
وی افزود : متاسفانه اقتصاد کشور ما از یک ساختار اقتصاد دولتی، رانتی و سیاسی 
رنج می برد که قیمت کالاها و سایر متغیرهای تعیینی در قالب دستورالعمل ها از بالاترین 
مقامات سیاست گذاری به مجریان ابلاغ می شود بدون آنکه رابطه ذاتی و وثیق بین 
متغیرهای اقتصادی و کنش و واکنش آنها نسبت به یکدیگر مورد ارزیابی و مطالعه قرار 
گیرد و نتایج مقرون به واقع آن پیش بینی شود. جام ساز ادامه داد : به همین دلیل در 
مورد بهای ارز هیچگاه به تک نرخی و ثبات نرسیده ایم، اگر چه با توجه به برابری قدرت 
خرید ) PPP( نرخ ارز که بر پایه دلار محاسبه می شود و تفاوت تورم در دو کشور ایران و 
آمریکا همواره باید تغییر کند و از آنجا که در مجموعه اقتصادی رانتی دولتی سیاسی، 
ثبات اقتصادی مفهومی ندارد نرخ ارز هم نمی تواند از ثبات طبیعی برخوردار باشد مگر 
آنکه دولت و بانک مرکزی که وابسته به دولت است و استقلالی از خود ندارد ، نرخ دلار را 
به صورت دستوری تعیین و با مدیریت شناور ارزی آن را در یک کانالی با دامنه تغییرات 

محدود، از طریق تزریق ارز به بازار و یا خرید ارز از بازار کنترل کند.
وی اضافه کرد: این کنترل منوط به در اختیار داشتن ارز کافی است که پاسخ بازار آزاد را 

بدهد در غیر این صورت و با کمبود ارز، دست دولت در کنترل مدیریت شناور ارزی بسته 
خواهد شد کما اینکه در هنگام کاهش دستوری نرخ بهره سپرده ها از ۲۰ درصد به ۱۵ 
درصد، شاهد تهی شدن بانک ها از بخش قابل توجهی از سپرده ها شدیم که به بازارهای 
غیرمتشکل پولی، ارز و طلا کوچ کردند و نابسامانی ها را در این بازارها شدت بخشیدند. به 
طوری که سیاست های پولی و ارزی بانک مرکزی فاقد ظرفیت متعادل سازی این بازارها 
بود و در نتیجه در مقطعی با ایجاد فضای امنیتی و مجازات هراسی معاملات ارز را محدود 

کرد. حتی اجازه خرید و فروش ارز از صرافی ها نیز سلب شد.
جام ساز ادامه داد : سیاست رئیس جدید بانک مرکزی با اعلام ارز دولتی ۴۲۰۰ تومانی 
برای خرید کالای اساسی و سپس ایجاد ارز نیمایی در بازار دوم، ارزی که قرار بود تبادل 
ارزی بین صادرکننده و واردکننده بدون دخالت دولت و بر محور رقابت صورت گیرد نیز 
در عمل با پوسته سخت اقتصاد دولتی، رانتی، فسادآلود روبرو شد و ارز ۴۲۰۰ تومانی در 

اختیار اشخاصی خاص که همواره محور مبادلات رانتی هستند تعلق گرفت.
وی خاطر نشان کرد: بخش عظیمی از این ارز مصروف ورود کالاهای غیراساسی 
نظیر اتومبیل، کلاه گیس و لوازم آرایشی و مانند آنها شد. بخشی نیز به واردات کالاهای 
اساسی تعلق گرفت که نه تنها تاثیری در کاهش قیمت ها نداشت بلکه قیمت ها به روند 
افزایشی خود ادامه دادند. بخش دیگری از دریافت کنندگان ارز ۴۲۰۰ تومانی نیز در بازار 
آزاد ارز را فروختند و متاسفانه به سبب فقدان نظارت و یا ضعف کنترل نهادهای مسئول 
دولتی و بانک مرکزی آمار واقعی از عملکرد تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومان هیچگاه آشکار 

نشد.
وی افزود : بدون تردید در وجود یک اقتصاد پویا که با محوریت بخش خصوصی در 

فضای رقابت آزاد شکل می گیرد، نهادهای پولی و مالی با هدف رشد اقتصادی و اشتغال 
در خدمت بخش خصوصی قرار می گیرند و لذا  قیمت ها نیز در حوزه های پولی و کالایی و 
دستمزدی به روال طبیعی فعل و انفعالات اقتصادی تعیین می شوند و بازار به جای دولت، 

قیمت ها را تعیین می کند که قیمت های واقعی است نه صوری و تثبیتی.
جام ساز تصریح کرد: اما در عدم وجود چنین اقتصادی با ساختار آزاد رقابتی، دولت 
و بانک مرکزی با تکیه بر ظرفیت های ارزی و ریالی خود، سعی در کنترل بازارها و ثبات 
بخشیدن به آنها می کنند در حالیکه متغیرهای اقتصادی فرمانبردار نیستند به ویژه در 
شرایط تحریم اخیر که ابعاد وسیعی از اقتصاد کشور را در بر می گیرد. متغیری که بیش 
از همه تحت تاثیر قرار می گیرد نرخ ارز است زیرا با مسدود شدن منافذ ورودی ارز ناشی 
از تحریم های نفتی، میعانات گازی و پتروشیمی و برخی از فلزات کلیدی و تحریم های 
مکمل دیگری نظیر تحریم های بانکی و بیمه ای و غیره، دولت از بخش عظیمی از 
درآمدهای ارزی محروم می شود که به تبع آن درآمدهای ریالی دولت نیز محدود شده و 
دولت را در پرداخت هزینه جاری خود که در سال جاری حدود ۳۲۰ هزار میلیارد تومان 

است، ناتوان می سازد.
وی ادامه داد: از سایر هزینه ها نظیر بودجه های عمرانی و هزینه های تحمیلی در بودجه 
نیز نباید غافل شد. در تدوین بودجه سال جاری با وجود احتمال تحریم های شدید آمریکا 
پس از خروج از برجام، بودجه نویسان درآمدهای مالیاتی و نفتی را افزایش دادند و بودجه 
عمومی دولت را به ۴۷۸ هزار میلیارد و بودجه شرکت های دولتی را به ۱۲۷۴ هزار میلیارد 

تومان رساندند که قطعا مقادیر متنابهی کسری بودجه پنهان در آن نهفته است.
جام ساز گفت: اقدامات بانک مرکزی و نهادهای مرتبط و وزارتخانه ها در ثبات نرخ ارز 
موفقیت آمیز نبوده است. زیرا تدوین یک استراتژی جامع که همه ابعاد تاثیرگذار تعیین 
دستوری نرخ ارز را بر متغیرهای دیگر ارزیابی کند در ساختار کنونی اقتصادی ، پولی 
و ارزی کشور امکانپذیر نیست. تدوین یک برنامه استراتژیک ، بلندمدت جامع الاطراف 
مستلزم وجود ضرورت های پیشینی است که تدوین استراتژی را ممکن سازد. شرایط 
موجود که پیش بینی پذیری آینده را غیرممکن ساخته، صرفنظر از معضلات ساختاری 

اقتصاد سیاسی کشور یکی از موانع سخت پیش روی تدوین استراتژی است.
وی ادامه داد: اخیرا گفته شده بانک مرکزی تصمیم گرفته نرخ ۴۲۰۰ تومانی را برای 
واردات کالاهای اساسی ملغی کند و ما به التفاوت نرخ نیمایی را تا ۴۲۰۰ تومان به صورت 
یارانه به مردم پرداخت کند تا  تحت فشار بیشتری در موقعیت تحریم ها قرار نگیرند. هنوز 
معلوم نیست پرداخت این مابه التفاوت در قالب چه یارانه ای اعم از جنسی و نقدی و 
به چه دهک هایی صورت می گیرد؟ آیا حذف نرخ ۴۲۰۰ تومانی و تعریف یک ارز تک 
نرخی می تواند بازار آزاد ارز را به زیر بکشد؟  آیا دولت به اندازه کافی ارز در اختیار دارد 
تا با نرخ تثبیتی یا دستوری دولتی، پاسخ تمامی تقاضاها را بدهد؟ اگر چنین باشد بازار 
غیرمتشکل ارزی خود به خود جمع خواهد شد و چند نرخی شدن نرخ ارز از بین خواهد 

رفت .
وی افزود: البته من در صحت این خبر تردید دارم زیرا آقای همتی که در شرایط بسیار 
دشوار و ویژه ای بر مسند ریاست بانک مرکزی تکیه زده، بارها بر ایستادگی بر تخصیص 
نرخ ۴۲۰۰ تومانی به منظور واردات کالاهای اساسی تاکید داشته اما به هر حال شرایط 

کنونی اقتصادسیاسی، تحقق دورنمای ثبات نرخ ارز را نوید نمی دهد.
وی با اشاره به اینکه از ابتدای دولت دوازدهم نرخ دلار از نزدیک به ۳۸۰۰ تومان به 
۱۳۵۰۰ تومان در خرداد ۹۸ رسید، افزود: متاسفانه رشد اقتصادی قربانی سیاست 
گذاری های سیاسی و اقتصادی است و در رشد اقتصادی منفی، اقتصاد و در نتیجه نرخ 

ارز ثبات پذیر نخواهد بود.

محمود جام ساز اقتصاددان :

رشد اقتصادی قربانى سیاست گذاری های سیاسى و اقتصادی است 

۵ سالی می شود که نان، رنگ قیمت جدید به خود نگرفته است؛ 
این در شرایطی است که هر کالا و محصولی این روزها در بازار دیده 
می شود، قیمتی کاملا متفاوت با ۵ سال قبل دارد. این موضوع 
منجر به این شده که در حال حاضر برخی نانوایان به دلیل افزایش 
هزینه های جانبی، دست به کوچک کردن و یا کاهش کیفیت نان ها 
بزنند. نانوایان می گویند: »توان تولید نان با قیمت های کنونی را 
ندارند، زیرا نمی توانند هزینه های کارگری، اجاره، آب، برق و گاز را 

پرداخت کنند. «
در این شرایط، تنور عرضه چند نرخی نان به خصوص سنگک 
و بربری نیز در مناطق و محله های مختلف داغ شده و برخی از 
نانوایان از نرخ مصوب عدول کرده اند؛ حتی اگر آردی که خریداری 

کرده اند، به صورت یارانه ای باشد.
مصوبه قیمت نان سنتی مربوط به سال ۱۳۹۳ است و تاکنون نرخ 
نان و آن مصوبه ثابت مانده است. براساس بخشنامه سال ۱۳۹۳ 
برای نانوایی های یارانه ای قیمت هر عدد نان لواش ۲۱۰ تومان، 
تافتون ۴۰۰ تومان، بربری ۷۰۰ تومان و سنگک ۸۰۰ تومان بوده 
است. اما قیمت هایی که در عمل در سطح شهر دیده می شود، 
این گونه است که قیمت نان ساده سنگک ۲۰۰۰ تومان، سنگک 
پرکنجد ۴۵۰۰ تومان، سنگک یک رو کنجد ۲۵۰۰ تومان، سنگک 
و  تومان   ۳,۵۰۰ سبزیجات  سنگک  تومان،   ۳۰۰۰ کنجد  دورو 
سنگک سبوس دار ۳۰۰۰ تومان، تافتون ۵۰۰ تا ۷۰۰ تومان، بربری 

بین ۱۰۰۰ تا ۲۰۰۰ تومان و لواش ۳۰۰ تومان به فروش می رسد.
طبق آمارها، تعداد فعلی واحدهای نانوایی کشور ۹۰ هزار واحد 
دارای پروانه بهره برداری و ۱۰ هزار نانوایی بدون پروانه بهره برداری 
است که از این تعداد، بیش از ۹ هزار واحد نانوایی در استان تهران 

فعال هستند.
نانوایی های  اتحادیه  مدیرعامل  مقدم،  بیژن  گفته  به  بنا  البته 
سنتی کشور، »افزایش قیمت نان مربوط به واحدهای آزادپز است 
که نزدیک ۲۰ درصد واحدهای نانوایی کشور را تشکیل می دهند و 

طبق قانون، واحدهای نانوایی آزادپز به دلیل خرید آرد آزاد مشمول 
نرخ گذاری مصوب نمی شوند و می توانند تولید خود را با یک حاشیه 

سود منطقی به دست مصرف کنندگان برسانند. «
کشور  سنتی  نانوایی  واحدهای  درصد   ۸۰« شد:  متذکر  وی 
یارانه ای هستند و این واحدها اجازه هیچ افزایش قیمتی را بر روی 

نرخ نان ندارند. «
*سناریوهای مطرح درباره قیمت نان

در حال حاضر اصلاح قیمت نان در دستور کار دولت قرار گرفته 
و گفته می شود ۳ سناریو تاکنون برای این منظور مطرح است. 
حمایت  سازمان  مدیرعامل  و  مدیره  هیات  رئیس  تابش،  عباس 
توضیح  در  گفت وگویی  در  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان 
سناریوهای مطرح برای قیمت نان گفت: »بحث بررسی قیمت تمام 
شده تمام کالاها که نان نیز جزیی از جامعه کالایی است، به طور 
مستمر در سازمان حمایت، شورای آرد و نان و در سطح بالاتر، ستاد 

تنظیم بازار بررسی می شود. «
وی متذکر شد: »این بدان معنا نیست که قیمت نان تغییر خواهد 
کرد، اما ما سناریوهای مختلف قیمت تمام شده آرد، نان و گندم و 
به علاوه این که چگونه این کالاها به دست مشتری بررسی را داریم 
بررسی می کنیم و اگر تصمیمی گرفته شود، به اطلاع عموم مردم 

خواهیم رساند. «
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح می کند: »قیمت نان 
در دست بررسی است و سازمان حمایت بررسی های کارشناسی را 
انجام داده و سناریوهای مختلف را به شورای آرد و نان ابلاغ کرده و 

داریم بررسی می کنیم. «
تابش افزود: »اگر در جمیع جهات نیاز به تغییر قیمت باشد، به 
طور قطع اعلام می شود و تا این لحظه هیچ تصمیمی برای تغییر 
هستند  مکلف  نان  عرضه کنندگان  تمام  و  نشده  گرفته  قیمت 

براساس مصوبات موجود عمل می کنند. «
وی با ذکر این نکته که با نانوایی هایی که افزایش قیمت داشتند، 

حتما برخورد می شود، عنوان کرد: »گزارش هایی در این خصوص 
داشته ایم و پرونده ها به تغزیرات ارسال شده است. «

مدیرعامل سازمان حمایت از مصرف کنندگان تصریح کرد: »در 
حال حاضر همه نانوایی های موجود در سطح کشور به یک طریقی 

یارانه می گیرند و مکلف هستند براساس مصوبات عمل کنند. «
*نهایی شدن قیمت نان تا یک ماه دیگر

حسین مدرس خیابانی، قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگان 
نیز هفته گذشته در نشست خبری عنوان کرد: »قیمت نان در 
برنامه ریزی هایی در استان ها و در جلساتی با حضور استاندار تعیین 
می شود و در یک ماه آینده نیز در تهران قیمت، نهایی و تعیین 

می شود. «
وی همچنین از تدوین سناریوهای اصلاح قیمت نان از سوی 

»سناریوهای  گفت:  و  داد  خبر  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت 
مختلفی تدوین شده تا چرخه گندم، آرد و نان کشور اصلاح قیمت 
شود؛ البته این اصلاح نرخ به نوعی صورت خواهد پذیرفت که 

مصرف کننده دچار شوک قیمتی نشود. «
بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و  عباس قبادی، معاون 
تجارت نیز درباره قیمت نان اعلام کرد »به زودی با هماهنگی وزارت 
کشور برای تنظیم بازار این کالا از رییس جمهور دستورات لازم را 

می گیریم. «
وی در همایش معاونین امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان 
مصوب  »قیمت  کرد:  عنوان  استان ها  تجارت  و  معدن  صنعت، 
سبوس ۱۲۵۰ تومان است، با همین قیمت که مصوبه تنظیم بازار 

است جلو می رویم.«

تدوین سناریوهای اصلاح قیمت نان در دولت

»قوتغالب«ایرانیهاازچهزمانیگرانمیشود؟

عضو هیات رییسه کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی گفت: اگر می خواهیم قیمت محصولات و کالاهای 
اساسی به درستی تنظیم شده و بازارها به تعادل لازم برسد، باید از قیمت گذاری دستوری کالاها و دخالت در فرآیند تعیین قیمت ها 

پرهیز کنیم.
عضو هیات رییسه کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مهمترین آسیب و  عارضه قیمت گذاری 
دستوری ایجاد رانت در بازارها است، گفت: منشا عمده رانت های موجود در اقتصاد به ویژه در معاملات کالاهای اساسی ارتباط بسیار 
زیادی با شیوه قیمت گذاری دستوری دارد. یکی از تجربه های ناموفق اعمال سیاست های دستوری در چند سال اخیر، در بازار ارز و 

برخی از کالاهای دیگر مشاهده شده که تبعات آن امروز همه اقتصاد را در بر گرفته است.
علی کاظمی بابا حیدری با بیان اینکه در تمام این سال ها به کارگیری سیاست قیمت گذاری دستوری در کشور با موفقیت همراه نبوده 
و آثار سوء آن همه ارکان اقتصاد را متاثر کرده است،  اظهار داشت: اگر دولت و تصمیم گیران کشور می خواهند از مشکلات و تنگناهای 
موجود در اقتصاد عبور کنند، باید به این امر توجه داشته باشند که اقتصاد و بازار کالاهای اساسی باید به دور از اعمال سیاست های 

دستوری پیش بروند، در غیر این صورت هر برنامه و سیاستی که تدوین و ابلاغ شود، همه منجر به شکست خواهد شد.
این نماینده مجلس افزود: با توجه به آسیب هایی که نظام قیمت گذاری دستوری به بازار می زند و  قیمت ها را از نرخ های واقعی دور 
می کند، تا جایی که امکان دارد نباید دخالتی در تعیین قیمت کالا و محصولات صورت گیرد. عضو هیات رییسه کمیسیون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس ادامه داد: بررسی روند حرکت و  مسیر بازارها نشان می دهد که تجربه استفاده از  راهکارهای قیمت گذاری دستوری 
موفقیت آمیز نبوده و تکرار راهکارهای اشتباه گذشته منطقی نیست. زیرا اقتصاد کشور هزینه این تجربه های غلط را پیش از این پرداخت 
کرده و نباید مجددا همان مسیر طی شود. کاظمی باباحیدری تاکید کرد: اگر می خواهیم قیمت محصولات و کالاهای اساسی به 
درستی تنظیم شده و بازارها به تعادل لازم برسد، باید از قیمت گذاری دستوری کالاها و دخالت در فرآیند تعیین قیمت ها پرهیز کنیم؛ 
ضمن اینکه بهترین راهکار این است که دولت تعیین قیمت را به بازاری مطمئن و شفاف همچون بورس بسپارد تا هم تولیدکننده و هم 
مصرف کننده منتفع شوند؛ از همه مهمتر اینکه با عرضه کالاهای اساسی در بورس دیگر در اقتصاد کشور شاهد بروز رانت نخواهیم بود.
به گفته وی، یکی از مهمترین کارکردهای بورس کالا، ایجاد شفافیت در روند دادوستد کالاها است و در روزهای سخت اعمال تحریم 

های بین المللی، بورس کالا توانسته نقش تعیین کننده ای را در ایجاد آرامش و برقراری تعادل در بازارهای مختلف ایفا کند.
این نمانیده مجلس بورس کالا را بازاری نظام مند و شفاف دانست و اظهار داشت: در کشورهای توسعه یافته توجه ویژه ای به بورس 
های مختلف می شود و این نهادها در اقتصاد کشورها نقش پررنگی دارند. با توجه به تجارب دیگر کشورها، در ایران نیز اگر دادوستد 
کالاهای مختلف از طریق بورس انجام شود، در اقتصاد کشور ناهنجاری و التهابات کمتری مشاهده خواهد شد؛ ضمن اینکه در تنظیم 
بازارهای مختلف نیز موفق خواهیم بود. نماینده مردم فارسان، اردل، کیار و کوهرنگ در مجلس تصریح کرد: باید به این نکته توجه داشت 
که از طریق اعمال نظارت های دقیق و فرآیندهای شفاف کشف قیمت که در بورس کالا وجود دارد، می توان شفافیت را در کل اقتصاد 

برقرار کرد و به طور یقین در چنین شرایطی موفقیت های جامعه و اقتصاد هم بیشتر خواهد شد.

 رئیس کمیته فقهی سازمان بورس با بیان اینکه ریال به عنوان واحد پول ملی کشور محسوب می شود و از هیچگونه ارزش و معنی 
خاصی برخوردار نیست، گفت: اجرای چنین اقدامی از جمله واجبات است که منجر به معنی دار شدن پول ملی ایران خواهد شد.
غلامرضا مصباحی مقدم ضمن یاداوری موضوع حذف چهار صفر از پول ملی، اظهار داشت: اکنون در مبادلات کشور یک ریال 

و یا ۱۰۰ ریال کاربردی ندارد؛ بنابراین این اقدام از جمله تصمیمات مثبتی است که از سوی مسئولان اتخاذ شد.
وی با بیان اینکه صفرهای موجود در ریال در دادوستدها از ارزش مالی چندانی برخوردار نیستند، اظهار داشت: پیشنها دولت 
این است که پول ملی ایران از ریال به تومان تبدیل شود، براساس این تصمیم از این به بعد می توان در مبادلات از پول خرد استفاده 

کرد.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه واحد پولی ایران )ریال( در مقایسه با ارزهای جهانی فاقد ارزش است، افزود: 
باید صفرهای اضافی از پول ایران حذف شود تا بتوان واحد پول ملی ایران را با واحد پولی دیگر کشورها مورد مقایسه قرار داد که 

این موضوع از نظر روانی آثار مثبتی را در کشور با خود به همراه دارد.
به گفته وی، بی ارزشی پول ایران از نظر روانی در سفر زائران به کشورهای  عربستان و عراق خود را نشان می دهد، بنابراین 
زمانی که پول ایران با دیگر کشورها مورد مقایسه قرار می گیرد،  این واحد پولی نوعی احساس حقارت را به زائران تحمیل می کند.
مصباحی مقدم ضمن تاکید بر اینکه صفرهای موجود در امر حسابداری به دلیل اضافه بودن، معضلاتی را با خود به همراه دارد، 

گفت: با حذف این صفرها حسابداری در ایران هم معنادار خواهد شد.
رئیس کمیته فقهی سازمان بورس با اشاره به اینکه برای جلوگیری از ایجاد توهم پولی باید در ابتدا اسکناس هایی منتشر شود 
که در کنار واحد پول ملی یک ممیز با سه صفر ایجاد شود، خاطرنشان کرد: چنانچه این موضوع در دستور کار قرار گیرد، موضوع 

توهم پولی از بین می رود و مردم دیگر در مبادلات خود دچار اشتباه نخواهند شد.
وی با بیان اینکه برخی معتقدند حذف صفر به دلیل چاپ اسکناس های جدید هزینه بسیار بالایی را با خود به همراه دارد، گفت: 
نباید این نکته را فراموش کرد که دائم در حال هزینه برای چاپ اسکناس هستیم، اما مساله اینکه با حذف صفر، چاپ اسکناس با 

نوع جدید انجام می شود و هزینه جدیدی را به وجود نمی آورد.
مصباحی مقدم تصریح کرد: اجرای این تصمیم به شکل طبیعی ۲ سال به طول می انجامد تا اسکناس های قدیم از بین مردم 
جمع، و اسکناس های جدید در اختیارشان قرار گیرد و زمان حاضر برای اجرای حذف صفر مناسب است، در صورتی که تورم 

کشور پرشتاب و به صورت سه رقمی بود، قادر به  اجرای این تصمیم نبودیم.
وی خاطرنشان ساخت: تجربه حذف صفر از واحد پول ملی از ترکیه به عنوان یک کشور همسایه وجود دارد، تا آلمان و فرانسه که 

اروپایی هستند، بنابراین تاثیر چندانی در افزایش و یا کاهش تورم نخواهد داشت.
مصباحی مقدم با بیان اینکه برای مهار تورم باید راهکارهای دیگری در دستور کار قرار گیرد، افزود: امروز از هرگونه اصلاح پولی 

نباید انتظار معجزه داشت، بلکه این اقدام یک نیاز است که حدود ۲۰ سال، ضرورت اجرای آن احساس می شود.

عضو هیات رییسه کمیسیون برنامه و بودجه مجلس مطرح کرد؛

کاهشناهنجاریهایاقتصادیباعرضهکالاهادربورس
غلامرضا مصباحی مقدم:

حذفصفر،واحدپولیایرانراارزشمندمیکند

 رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران با اشاره به آغاز عرضه بنزین در بورس انرژی 
گفت:  از ۱۵ کشور همسایه ، ۹ کشور به دلیل کیفیت بالا و قیمت رقابتی مایل به خرید بنزین 
از ایران هستند که به دلیل تحریم ها این معاملات در قالب تهاتر و یا با پول محلی انجام خواهد 
شد. »رضا پدیدار«  با بیان این مطلب ادامه داد: اگر محدودیت های تحریم کم شده و مبادلات 
پولی روان شود، تمام ۱۵ کشور همسایه به سمت بازار ایران می آیند. وی افزود: نخستین 
محموله بنزین در بورس انرژی به مقصد افغانستان و دومین محموله به مقصد اقلیم کردستان 
عراق است.   مقاصد بعدی بنزین صادراتی نیز پاکستان و ارمنستان خواهد بود. این عضو 
اتاق بازرگانی تهران با اشاره به تمایل ترکیه، آذربایجان و اربیل عراق برای واردات گازوئیل،  
تاکید کرد: یکی از کشورهای جنوبی حاشیه خلیج فارس نیز مشتری گازوئیل و نفت کوره 
ایران است. پدیدار گفت: پیشنهاد عرضه بنزین در بورس انرژی از سوی بخش خصوصی 

مطرح شد و سال گذشته نیز از رئیس بورس انرژی دعوت شد تا در کمیسیون انرژی اتاق 
حاضر شود. وی افزود:  اگر دولت بخواهد عرضه فرآورده های نفتی در بورس انرژی موفق 
باشد باید تصدی گری را کنار بگذارد. پدیدار با بیان اینکه در فروش فرآورده های نفتی و نفت 
خام در بورس انرژی دستورالعمل به نحوی است که پول به صورت نقد پرداخت شود،  تاکید 
کرد:  با توجه به اینکه محموله های عرضه شده در بورس انرژی بالای هزار تن است به دلیل 
تلاطم های اقتصادی بخش خصوصی توان محدودی دارد. به گفته رئیس کمیسیون انرژی 
اتاق تهران،  پیشنهاد بخش خصوصی برای سرعت گرفتن معاملات در این زمینه ایجاد خط 
اعتباری است تا با توجه به ناملایماتی که در جریان صادرات به دلیل تحریم ها وجود دارد، 
 حضور بخش خصوصی تقویت شود. وی راه حل سنجش فعالان بخش خصوصی را توجه 
به پیشینه آنها دانست و گفت:  البته نمی خواهیم خاطرات تلخ گذشته تکرار شود و بابک 

زنجانی ها به این عرصه برگردند بنابراین باید از بروز هر گونه رانت جلوگیری کنیم. پدیدار ادامه 
داد: فعالان اقتصادی در حوزه  صادرات فرآورده های نفتی در بخش خصوصی اتحادیه رسمی 
دارند که می تواند یکی از راه های شناسایی  صادرکنندگان واقعی باشد تا اسناد لازم را به بانک 
یا به بورس سپرده و خط اعتباری بگیرند. وی با اشاره به اینکه شیوه معاملات در بورس های 
جهان به شکلی که در ایران انجام می شود نیست،  افزود: به دلیل همین شیوه معاملاتی است 
که نفت خام نیز در بورس خریدار ندارد.  عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: در کارگزاری های 
بورس نیز به این صورت است که همه کارگزاری ها اسناد اعتباری ارائه کرده و در مدت معین  
اسناد را مبادله و حساب را تسویه کنند. وی تاکید کرد:  در معاملات بورس انرژی نیز باید 
شرایط به سمتی برود که بازپرداخت پول محموله به تحویل کالا به خریدار و دریافت پول انجام 

شود اما مشکل اینجاست که برای اینکار خط اعتباری نداریم.

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران:
۹کشورهمسایهمشتریبنزینایرانمیشوند

مریمالساداتعلمالهدی*
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کارشناس فوتبال کشورمان گفت: عقد قرارداد های نجومی در 
حد و اندازه فوتبالیست ها و لیگ برتر ما نیست.

سید مهدی سید صالحی  درباره اینکه در فصل نقل و انتقالات 
تاکنون کدام یک از تیم ها بهترین عملکرد را داشته اند، بیان کرد: 
تیم های استقلال، پرسپولیس، سپاهان، تراکتور و ذوب آهن  در 
بازار نقل و انتقالات سرمایه گذاری کرده اند و در جذب بازیکن هم 
موفق هستند. برخی از تیم ها هم هنوز وضعیت مالکیت و حامی 
مالی شان مشخص نیست و آن ها نتوانسته اند یارگیری خوبی 
داشته باشند. البته عملکرد تیم ها در نقل و انتقالات منوط به نتایج 

آن ها در فصل جدید است.
*نبود نظارت کافی باعث قرارداد میلیاردی بازیکنان است

و  نقل  دربازار  بازیکنان  قرارداد های  رقم  افزایش  درباره  او 
اما  هستم،  قائل  بازیکنان  برای  زیادی  احترام  گفت:  انتقالات 
و لیگ  اندازه فوتبالیست ها  و  عقد قرارداد های نجومی در حد 
برتر ما نیست.  برخی از بازیکنان ما ۵۰۰ میلیون هم نمی ارزند، 
اما با رقم های میلیاردی به یک تیم انتقال می یابند و این موضوع 
نشان از بی برنامگی در مدیریت باشگاه هاست. مدیرانی در راس 
باشگاه ها هستند که فوتبالی نیستند و یک بازیکن ۱۰۰ میلیونی را 
میلیاردی جابه جا می کنند. به هر حال دلالی زیاد شده و اتفاقات 
مشاهده  ما  است.  انداخته  روز  این  به  را  ما  فوتبال  پرده  پشت 
می کنیم که در صفحات اجتماعی و فضای مجازی چقدر برای 
بازیکنان تبلیغات صورت می گیرد وارزش بازیکنی که حدود ۲۰ 
میلیون تومان است را به ۲ میلیارد تومان می رسانند. این مسائل 
باعث می شود که باشگاه های ما متضرر شوند و پول بیت المال 
هدر برود. ارزش برخی از  بازیکنان در حد و اندازه های قرارداد های 
میلیاردی نیست، اما به علت اینکه نظارتی وجود ندارد شاهد این 

اتفاقات ناگوار هستیم.
*عیار بازیکن باید در کمیته فنی باشگاه ها مشخص شود 

سید صالحی درباره اینکه تعیین سقف قرارداد به بالا نرفتن 
قرارداد ها کمک نمی کند، اظهار داشت: به نظرم هر باشگاهی 
باید کمیته فنی داشته باشد که عیار بازیکن در آن مشخص شود. 
باشگاه ها با یکدیگر جلسه بگذارند تا مبالغ زیادی به بازیکنان داده 
نشود. البته برخی از باشگاه ها قرارداد های میلیاردی با بازیکنان 

می بندند، اما در آخر فصل نمی توانند این مبالغ را بدهند و همین 
موضوع برایشان دردسر ساز می شود. پیشکسوت فوتبال درباره 
بازیکن  که  کرده  توصیه  باشگاه ها  به  فوتبال  فدراسیون  اینکه 
خارجی بی کیفیت در اختیار نگیرند، خاطر نشان کرد: بله به 
نظرم کار فدراسیون صحیح است. اگر بازیکن خارجی هم سطح  
بازیکنان داخلی باشد فقط ارز از کشور خارج می شود و هیچ 
فایده ای برای فوتبال کشورمان ندارد. بازیکن خارجی طراز اول به 
لیگ ایران نمی آید و در این چند سال شاهد حضور بازیکنان درجه 
دوم و سوم خارجی در فوتبال کشورمان بودیم. برخی از باشگاه ها 
هم بازیکنان  خارجی جذب می کنند و پولشان را نمی دهند و آن ها 
هم به فدراسیون جهانی فوتبال)فیفا( شکایت می کنند و در نهایت 

درجه ۲، ۳  بازیکنان  می شوند.  مواجه  محرومیت  با  باشگاه ها 
خارجی که چند سال بازی نکرده اند به کشورمان می آیند و بعد از 
اینکه به صورت دستگرمی بازی کردند به کشور های متمول حوزه 

خلیج فارس می روند.
*هرچه فوتبال ما جلوتر می رود  کیفیت بازیکنان ما پایین 

می آید
جلوتر  ما  فوتبال  هرچه  افزود:  کشورمان  فوتبال  پیشکسوت 
می رود  کیفیت بازیکنان ما پایین می آید. بازیکنانی همانند جاسم 
کرار، ابراهیم توره و جانواریو به ایران آمدند و عملکردشان هم خوب 
بود، اما اکنون بازیکنان خارجی که می آیند بازدهی خوبی ندارند. 
بازیکنان خارجی باید یک سرو گردن از داخلی ها بالاتر باشند، اما 

آن ها باری بر دوش فوتبال ما می گذارند. کمیته فنی باشگاه ها 
باید نظارت کنند و بازیکنان خارجی جذب شوند که به درد شان 

بخورند.
*طبق اساسنامه فیفا باید ورزشگاه ها مجهز شوند

 بازیکن سابق سرخابی های پایتخت درباره تعویق بازی های 
باید ورزشگاه ها  لیگ نوزدهم اظهار کرد: طبق اساسنامه فیفا 
مجهز شوند تا بازی های لیگ شروع شود. اگر ورزشگاه ها آماده 
نشوند در آن صورت اتفاقات ناگوار و جبران ناپذیری رخ می دهد 

که به باشگاه ها آسیب می رساند.
او درباره سردرگمی تیم ها برای آماده سازی جهت حضور در 
فصل جدید بیان کرد:  فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ باید 
موضوع آماده سازی ورزشگاه ها را برنامه ریزی کرده  و از ۲ ماه قبل 
به باشگاه ها اعلام می کردند. به هر حال باشگاه ها حق دارند چرا 
که  آن ها تمرینات پیش فصل و  اردوی آماده سازی خود را طبق 
زمان قرعه کشی قبلی برنامه ریزی کرده بودند و تاخیر در برگزاری 

لیگ باعث می شود آن ها با مشکل مواجه شوند.
*ورزشگاه های تازه ساخته شده استانداردهای بین المللی 

را رعایت نکرده اند 
سید صالحی درباره اینکه چرا پس از گذشت ۱۸ دوره از برگزاری 
لیگ برتر هنوز ورزشگاه های ما استاندارد نیستند، گفت: در اختیار 
داشتن ورزشگاه های استاندارد رکن اول فوتبال است، اما ما اکنون 
 )AFC( به دنبال رعایت کردن الزامات کنفدراسیون فوتبال آسیا
هستیم.  ورزشگاه ها باید طبق الزامات و استاندار های بین المللی  
ساخته شوند. همچنین ورزشگاه های زیادی در چند سال اخیر 
در کشورمان ساخته شده اند، اما استاندارد های بین المللی در 
این ورزشگاه ها رعایت نشده است. ما همیشه دقیقه ۹۰ یادمان 
می افتد که باید چه کار هایی انجام بدهیم. به هر حال در برنامه 
ریزی ایراداتی داریم که این موضوع به ضعف مدیریت در فوتبال 
کشورمان  برمی گردد. وی درباره پیش بینی اش از آینده فوتبال 
کشورمان گفت: تا زمانی که زیرساخت ها درست نشود  و به فوتبال 
پایه بها ندهیم وضعیت فوتبال ما همین است. ما باید بازیکنان 
خوبی  برای تیم ملی فوتبالمان پرورش دهیم و پدیده معرفی کنیم 

که متاسفانه شاهد این موضوع نیستیم.

سید مهدی سید صالحی :

بازیکنخارجیطرازاولبهلیگایراننمیآید

 میلاد عبدی سرمربی تیم های پایه ذوب آهن :

عشقوعلاقههمچنانتبفوتبالرازندهنگه
داشتهاست

بی تردید یکی از موفق ترین باشگاه های 
کشور در رده سنی پایه و بزرگسال  باشگاه 
یکی  شاید  است،  اصفهان  آهن  ذوب 
در جایگاه  انتخاب شایسته  آن  از دلایل 
مناسب این باشگاه می باشد، به همین 
دلیل گفتگویی با یکی از مربیان موفق این 

رده داشتیم.
میلاد عبدی از سن ۸ سالگی درفوتبال  
باشگاه ذوب آهن اصفهان فعالیت نموده و 
فوتبال را در رده های سنی پایه تا رده سنی 
امید و زیر ۲۳ سال در این باشگاه طی 
نموده و در این سالیان عملکرد مطلوبی 
در ۱۹  را  سربازی  خدمت  دوران  داشت 
سالگی در تیم های فجر تهران و اصفهان 
توپ زد. پس از آن علی رقم پیشنهاد باشگاه سپاهان نوین با توجه به عرق به باشگاه ذوب 
آهن تیم ذوب آهن نوین را انتخاب نمود عملکرد خوب آن در این تیم باعث شد فصل بعد 
تیم نفت تهران خواهان این بازیکن باشد و در نقل و انتقالات پایان فصل این بازیکن به تیم 

تهرانی ملحق شود 
و در تیم نفت موفق به کسب مقام قهرمانی در لیگ یک و صعود به لیگ برتر شد ولی 

متاسفانه مصدومیت شدید از ناحیه زانو باعث دوری او از میادین شد
پس از بهبودی در تیم مس کرمان، شهرداری اراک و آرد اصفهان بازی کرد و مصدومیت 
دوباره وی او را به سمت مربی گری سوق داد و در سن ۲7 سالگی دوره های مربی گری 
آسیا را با موفقیت پشت سر گذاشت و از جمله جوان ترین مربیان کشور فعالیت خود را در 
عرصه مربیگری آغاز نمود او باشگاه ذوب آهن را خانه ی اول خود به عنوان مربی در دوره 

های پایه انتخاب نمود.
وی در سال ۹7 با توجه به حمایت و اعتماد مدیر عامل باشگاه ذوب آهن آقای دکتر 
سعید آذری و رئیس آکادمی آقای جمشید رشیدی و مدیر فنی آقایان علی دهقان و عباس 
سیمکانی عنوان سر مربی ۱۰ سال به عهده گرفت و بعد از پیشرفت چشمگیر این رده 

سنی باز هم در جایگاه خود در سال ۹۸بعنوان سر مربی رده ۱۱ سال ابقا شد.
 وی دلایل پیشرفت خود را عشق و علاقه به فوتبال و توجه به جزئیات آموزش فوتبال 
می داند و هم اکنون در حال یادگیری زبانهای خارجه برای پیشرفت در مراحل بالاتری 

می باشد.
میلاد عبدی معتقد است در شیوه های آموزش توجه به جزئیات و استفاده از تمرینات 
ذهنی در رشد بازیکنان سهم بسزایی دارد و استفاده از مربیان با تجربه و کار آزموده اصلی 
ترین زیر ساخت برای آموزش بازیکنان است و این مربی است که با آموزش حرفه ای و 

تعلیم نظم و انضباط و درس زندگی راه پیشرفت را برای بازیکنان هموار می کند.

 انصاری فرد: 

هیاتمدیرهپرسپولیسنبایدتشریفاتیعملکند
 مدیرعامل اسبق پرسپولیس گفت: هیات مدیره پرسپولیس نباید در مقابل اشتباهات 

مدیرعامل سکوت کند و به اعتقاد من حضور آنها در این تیم تشریفاتی است.
»عباس انصاری فرد« در خصوص وضعیت پرسپولیس پیش از شروع لیگ برتر افزود: 
شرایط پرسپولیس در لیگ امسال بستگی به توانایی کالدرون سرمربی آرژانتینی این تیم 
دارد و اگر او توانمند باشد باید به راحتی این تیم را به موفقیت برساند. پرسپولیس از نظر 
مهره از تیم برانکو بسیار قدرتمند تر است و امیدوارم کالدرون بتواند خود را به اثبات برساند.
وی ادامه داد: البته باید اشاره کنم که رقبای پرسپولیس امسال خود را به بهترین شکل 

تقویت کرده اند و بی تردید مسابقات جذابی را تماشا خواهیم کرد.
مدیرعامل اسبق پرسپولیس با اشاره به نارضایتی هواداران از تصمیمات مدیریت باشگاه 
گفت: هواداران پرسپولیس از مدیریت تیم رضایت ندارند و باید این مساله را به صورت 
دقیق بررسی کرد تا دلایل آن مشخص شود. ضعف مدیریتی می تواند به سرمربی تیم 

لطمه بزند و در نهایت باعث نتیجه نگرفتن پرسپولیس شود.
وی تصریح کرد: مدیران باشگاه های بزرگ باید خود را به هواداران نزدیک تر کنند 
و بدانند آنها مهمترین ارکان باشگاه هستند. مدیران پرسپولیس و استقلال در کنار این 

ارتباط باید بسیار قاطع باشند و بتوانند خواسته های هواداران را برآورده سازند.
انصاری فرد اظهار داشت: شرایط مدیریت در پرسپولیس و استقلال بسیار خاص است 
و مدیران بسیار توانمند سیاسی در گذشته مسوولیت این  ۲ باشگاه را عهده دار بودند و 
نتوانستند موفق باشند. پرسپولیس و استقلال نیاز به مدیرانی دارند که در کنار توانایی 
مدیریت از ورزش نیز شناخت کافی داشته باشند. مدیرعامل اسبق پرسپولیس ادامه داد: 
در کنار ضعف مدیریت در باشگاه، متاسفانه وضعیت هیات مدیره پرسپولیس نیز خوب 
نیست و به نظر من حضور آنها تشریفاتی است. هیات مدیره باید ضعف های مدیرعامل 
را پوشش دهد و نباید در مقابل تمام اشتباهات او سکوت کند. وی تاکید کرد: شرایط 
مالی در فوتبال امروز حرف اول را می زند و یک مدیر خوب باید خیال تیم را از نظر مالی 
راحت کند. جذب حامیان مالی در فوتبال کار دشواری نیست و با برنامه ریزی دقیق می 
توان مشکلات مالی را برطرف کرد. انصاری فرد: مساله مالی در گذشته موضوع مهمی 
نبود و بازیکنان آن زمان در بدترین شرایط اقتصادی به عشق پرسپولیس و استقلال برای 
تیم های خود رایگان بازی می کردند. امروز نگاه بازیکنان تغییر کرده و پول اولویت اول 
آنها شده است. دلیل این موضوع بی احترامی مدیران به جایگاه پیشکسوتان است و 

ورزشکاران ما به آینده خود بی اعتماد شده اند.

پیشکسوت پرسپولیس:

بازیکنانخوبرابیرونکردندتابیمعرفتها
رابیاورند

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: متاسفانه مسئولان پرسپولیس بازیکنانی را 
که در بدترین شرایط کنار پرسپولیس ماندند کنار گذاشت تا جا برای بازیکنان بی معرفت 

باز شود.
سهراب انتظاری گفت:  پرسپولیس یکی از بزرگترین باشگاه های آسیا است و در چند 
سال اخیر در راس قله فوتبال ایران بوده اما متاسفانه در چند وقت اخیر، در این باشگاه 
اتفاقاتی رخ داد که در شان یک تیم لیگ یکی هم نبود. وی افزود: با این شرایط همه نگران 
فصل بعد پرسپولیس هستیم. گابریل کالدرون مربی خوبی است اما باید برای موفقیت، 
باید پشتیبانی خوبی از تیم بشود. ولی بر عکس هر چه حاشیه است از سوی باشگاه به 
تیم تزریق می شود. پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: چرا در شرایطی که تیم 
سرمربی نداشت بازیکن جذب کردند؟ سروش رفیعی یکی از هافبک های برتر ایران است. 
از طرفی شایان مصلح بازیکنی بود که با وجود محرومیت و داشتن پیشنهاد در پرسپولیس 
ماند اما این نفرات را بیرون کردند که بی معرفت ها را جایگزین آنها کنند. انتظاری گفت:  
مصلح در همه پست ها برای پرسپولیس بازی می کرد. رفیعی هم شرایط خوبی داشت. اما 
بازیکنانی را جذب کردند که در بدترین شرایط پرسپولیس را تنها گذاشتند. هوادار دو سال 
به خاطر کمبود بازیکن خون دل خورد و به خاطر برخی بی معرفتی ها آزرده خاطر شد اما 
بازیکنان خوبمان را بیرون کردند تا این نفرات را جایگزین کنند. نمی دانم که مدیران روی 
چه منطقی این کار را انجام دادند. پیشکسوت پرسپولیس اضافه کرد: نباید فقط نوک 
بینی را ببینیم. متاسفانه با این شرایط روزهای خوبی در انتظار پرسپولیس نیست. همدلی 
عامل اصلی موفقیت پرسپولیس در این سال ها بود اما با این تصمیماتشان همدلی را هم 
از پرسپولیس کرفتند. وی در رابطه با جذب مادیبو مایگا هم گفت: می گویند این بازیکن 
زمانی در وستهام بازی می کرده است. این موضوع نباید ملاک جذب بازیکن باشد. او در 
سال های اخیر در لیگ تایلند و امارات و چنین کشورهایی بازی کرده که بسیار هم لیگ 
کندی دارند و جالب است در این لیگ ها هم موفق نبوده است. چرا باید چنین بازیکنی به 
تیم اول ایران بیاید؟ اگر به جوان های خودمان فرصت دهیم به طور حتم چند برابر به نفع 

ما خواهد بود چرا که با جذب چنین بازیکنانی سرمایه سوزی می کنیم.

با حضور رئیس فدراسیون بدمینتون؛

برترینهایرنکینگبدمینتونکشوردرقم
مشخصشدند

 برترین های مسابقات رنکینگ بدمینتون کشور با حضور رئیس فدراسیون بدمینتون در 
قم مشخص شدند. رقابت های بدمینتون مرحله دوم رنکینگ بزرگسالان کشور جمعه در 
قم به پایان رسید و در بخش دوبل نمایندگان استان کردستان و در بخش انفرادی بدمینتون 
باز استان زنجان عناوین قهرمانی را کسب کردند. در این رقابت ها که با میزبانی هیئت 
بدمینتون استان قم و طی ۳ روز در سالن اختصاصی مرحوم حامد فرهمند ورزشگاه 
حیدریان قم برگزار شد ۱۵۰ بازیکن و مربی شرکت داشتند و نفرات برتر مسابقات یک 
نفره و دوبل مشخص شدند. در دیدار نهایی مسابقات یک نفره سروش اسکندری از زنجان 
برابر مهران شهبازی از کردستان به پیروزی رسید و عنوان قهرمانی را از آن خود کرد. در 
مسابقات دوبل یا دو نفره نیز تیم دوبل مهران شهبازی و رضا شهبازی توانست تیم دو نفره 
عرفان شاه حسینی و امیر حسین نورعلیان را از پیش رو برداشته و قهرمان شود. مراسم 
پایانی این پیکارها با حضور محمدرضا پوریا رئیس فدراسیون بدمینتون، رسول منعم مدیر 
کل ورزش و جوانان استان قم و تعدادی از روسای هیئت های ورزشی، مسئولان استانی، 
پیشکسوتان ورزشی و اهالی بدمینتون برگزار شد و جوایز نفرات برتر توسط میهمانان 
شاخص این جمع اهدا شد. همچنین در حاشیه مراسم اختتامیه از خانواده مرحوم حامد 
فرهمند موحد، قهرمان سال های دور بدمینتون قم که خانه بدمینتون قم به نام وی است 
و همچنین علی چراغچی رئیس اسبق هیئت بدمینتون قم و قهرمان گذشته این رشته 

ورزشی به پاس سال ها تلاش برای بدمینتون تقدیر به عمل آمد.

 کشتی آزاد قهرمانی نوجوانان جهان؛

قهرمانی که از دست رفت؛ توطئه ای در کار نیست
حالی  در  جهان  نوجوانان  قهرمانی  آزاد  کشتی  پیکارهای   
روزهای 7 تا ۹ مرداد در شهر صوفیه بلغارستان برگزار شد که 
همه چیز مهیای دومین قهرمانی پیاپی آزادکاران نوجوان بود 
اما بر اثر یک اشتباه بچه گانه تیم ایران قهرمانی را با اختلاف ۲ 
امتیاز تقدیم روس ها کرد، قهرمانی که روسها نیز تصورش را نمی 

کردند.
در این رقابت ها تیم ایران با ۳ مدال طلای رحمان عموزاد )۴۸ 
کیلوگرم(، امیرحسین فیروزپور )۸۰ کیلوگرم( و سهیل یوسفی 
)۹۲ کیلوگرم( و ۳ مدال نقره علی عرب )۴۵ کیلوگرم۹، مهدی 
ویسی )۵۵ کیلوگرم( و عرفان الهی )۶۰ کیلوگرم( و همچنین یک 
مدال برنز توسط ابوالفضل ولی پور )7۱ کیلوگرم( و کسب ۱۶۶ 
امتیاز و بعد از تیم روسیه ۱۶۸ امتیازی بر سکوی نایب قهرمانی 

ایستاد و نتوانستد قهرمانی سال گذشته را تکرار کنند.  
در دیدار رده بندی وزن ۵۱ کیلوگرم، علی قلی زادگان در دور 
نخست برابر »ریاد اصلان اف« از جمهوری آذربایجان با نتیجه ۶ 
بر ۲ به پیروزی رسید و در دور دوم مغلوب »جهانگیر آحماجانوف« 
از قزاقستان شد. با توجه به راهیابی این حریف قزاقستانی به 
فینال، قلی زادگان به جدول شانس مجدد رفت که در این گروه با 
پیروزی برابر »ارسلام رحیم اف« از ازبکستان به دیدار رده بندی 
راه یافت. وی در دیدار رده بندی در حالی که تا ثانیه های پایانی 
کشتی از حریف اوکراینی پیش بود با یک اشتباه و با فن »سروته 
یکی« حریف خود مواجه شد و با ضربه فنی شکست خورد. اما 
این پایان داستان نبود و آزادکار نوجوان و بی تجربه ایران دست 
به اعتراض شدید زد و با اصرار امیر توکلیان و سایر اعضای کادر 
فنی به وسط تشک رفت و دست حریف اوکراینی به عنوان برنده 
بالا برده شد اما برابر مقررات کشتی گیران پس از پایان مبارزه باید 
به سمت مربیان حریف بروند و با آنها دست بدهند که قلی زادگان 
یکبار دیگر و با اشتباهی فاحش از انجام این کار خودداری کرد 
و از سوی داوران دیسکالیفه )حذف( شد و ۱۰ امتیازی که می 
توانست قهرمانی تیم ایران را رقم بزند به راحتی از کف رفت تا کاپ 

قهرمانی را دو دستی تقدیم روسها کنیم.
و مقررات در  قوانین  از  آزادکار کشورمان  نداشتن  آگاهی  آیا 
میادین بین المللی این قهرمانی را از تیم ایران گرفت یا اینکه بی 

توجهی به آداب و قوانین بین المللی یکبار دیگر موجب بروز این 
حادثه تلخ در کشتی کشورمان شد؟ آیا واقعا داوران در کشتی 
جهان شمشیر را از رو برای نمایندگان کشورمان بسته اند یا اینکه 
نداشتن یک نماینده قوی در کمیسیون داوران اتحادیه جهانی را 

باید مقصر اصلی این شکست قلمداد کنیم.
به  ورزشکاران  تا  مربیان  از  کشورمان  ورزش  نمایندگان  اگر 
اهمیت و نقش فردی خود در مسابقات آگاهی داشته باشند و با 
آگاهی داشتن از قوانین و مقررات بین المللی و همچنین توجه 
خود را به جایگاهی که دارند معطوف کنند، متوجه می شوند که 

نباید دست به کارهای بچه گانه و اعتراضهای نابجا زد.
کشورها  برخی  نفوذ  گذشته  در  بپذیریم  باید  حتم  طور  به 
همچون روسها و کشورهای تازه استقلال یافته شوروی سابق در 
فدراسیون بین المللی کشتی )فیلا سابق( و یا کشورهای دیگر 
همچون ترکها، داوری های پر حرف و حدیثی را در مبارزه های 
کشتی رقم می زد، اما با تهدید حذف کشتی از المپیک و تغییر 

قوانین و سختگیری هایی که اتحادیه جهانی داشته باید بپذیریم 
که طی ۲ سال گذشته داوری در کشتی جهان به طرز فوق العاده 
ای متحول شده و کمتر شاهد ناداوری در مبارزه های کشتی 
هستیم که نمونه آنرا می توان در پیکارهای جهانی ۲۰۱7 پاریس 

و ۲۰۱۸ بوداپست مجارستان مشاهده کرد.
به طور حتم اشتباهات اینچنین تاوان سنگینی را برای تیم 
بپذیریم  باید  اما  داشت  همراه  به  ایران  نوجوانان  آزاد  کشتی 
آزادکاری همچون قلی زادگان هنوز در ابتدای راه قرار دارند و به 
دلیل این اشتباه نباید تحت فشار رسانه ها و سایر افراد، در ادامه 
یکبار دیگر دست به کارهای نسنجیده ای بزند که آینده ورزشی 
او را تباه کند، بلکه این موضوع می تواند کلاس آموزشی برای 
کشتی گیران کشورمان در همه رده های سنی باشد که نباید 
قوانین و مقررات و احترام و ادب در میادین کشتی را بی اهمیت 

بدانند.
برهمین اساس نمایندگان کشورمان باید بیاموزند از زمانی که 

پای به یک کشور خارجی می گذارند تا زمان خروج از مسابقات، 
نماینده ورزشی ایران هستند و با توجه به اهمیت جایگاه ورزشی، 

خود را مقید به قوانین بین المللی بدانند.
در  نیز  کشورمان  کشتی  نمایندگان  برخی  دیگر  سوی  از 
پیکارهای نوجوانان جهان متحمل شکست هایی در لحظات 
پایانی شدند که به نظر می رسد، نداشتن توان مدیریت کشتی 
در لحظات پایانی که طی ۲ سال گذشته گریبانگیر تیم های ملی 
کشتی آزاد و فرنگی بزرگسالان شده بود، دامن کشتی گیران 

نوجوان را نیز گرفته است.
به هر ترتیب چنانچه قلی زادگان آن اعتراض های نابجا را نمی 
کرد و با مربی حریف اوکراینی خود دست می داد، ۱۰ امتیاز به 
دلیل کسب عنوان پنجمی مشترک به تیم ملی ایران تعلق می 
گرفت و به راحتی تیم ایران می توانست دومین قهرمانی پیاپی 

خود در مسابقات جهانی را جشن بگیرد.
آزادکاران نوجوان سال گذشته و در رقابت های جهانی سال 
۲۰۱۸ در کرواسی پس از ۲۲ سال قهرمان جهان شدند. ایران 
برای نخستین مرتبه از سال ۱۹۹۵ در این مسابقات که به میزبانی 

مجارستان برگزار شد، حضور یافت و عنوان سوم را کسب کرد.  
نخستین قهرمانی آزادکاران نوجوان به سال ۱۹۹۶ باز می گردد 
که ایران میزبان رقابت ها بود. تیم ایران با ۲۰ شرکت کننده در 
قالب ۲ تیم در این رقابت ها شرکت داشت و قهرمان جهان شد.  

تیم ایران طی سال های ۲۰۱۱ مجارستان، ۲۰۱۴ اسلواکی و 
۲۰۱۵ کرواسی نایب قهرمان جهان شد و در سال های ۱۹۹7 
اسلوونی، ۱۹۹۹ لهستان، ۲۰۱۲ باکو و ۲۰۱۳ صربستان در 

جایگاه سوم جهان قرار گرفت.  
نوجوانان آزادکار ایران طی سال های ۲۰۱۶ در رده هشتم و 

۲۰۱7 چهارم جهان شده بودند.  
مسابقه های کشتی قهرمانی نوجوانان جهان در رشته آزاد نیز 
در سال ۱۹7۵ برای نخستین بار برگزار شد که این رقابت ها پس 

از پنج سال تعطیلی دوباره در سال ۱۹۸۰ برگزار شد.  
این مسابقات در سال های ۱۹۸۱، ۱۹۸۴، ۱۹۸۵، ۱۹۸۶و 
۱۹۸۸ برگزار نشد و از سال ۱۹۸۹ تا ۱۹۹۹ به طور مرتب برگزار و 

از سال ۲۰۰۰ دوباره این مسابقات برگزار نشد.

بازی  ژرمن  سن  پاری  برزیلی  ستاره 
سوپر جام فرانسه را به خاطر محرومیت 

از دست داد.
 سوپر جام فرانسه را دو تیم پاری سن 
این  کرد.  خواهند  برگزار  رن  و  ژرمن 
دیدار قرار است در چین برگزار شود و 
نیمار ستاره برزیلی پاری سن ژرمن این 
دیدار حساس را به خاطر محرومیت از 

دست داد.
توخل در این باره گفت: خوشبختانه نیمار روز به روز در حال بهتر شدن است. او در 
تمرین اخیر آمادگی بالای خود را نشان داد و با وجود آنکه هوا گرم است اما او آماده و 
سرحال نشان داد. نیمار به فوتبال علاقه بسیار زیادی دارد و می خواهد که هر چه 
سریع تر برگردد. نیمار با وجود آنکه در تور آسیایی پاری سن ژرمن در چین تیمش را 
همراهی کرد اما در هیچ دیدار دوستانه ای برای این تیم به میدان نرفته است. خبرهای 
زیادی درباره جدایی این بازیکن از پاری سن ژرمن و بازگشت او به بارسلونا به گوش می 

رسد اما هنوز این انتقال صورت نگرفته است.
سرمربی پاری سن ژرمن درباره خط حمله تیمش گفت: هم کاوانی و هم ام باپه توان 
بازی کردن به عنوان مهاجم نوک را دارند. به احتمال خیلی زیاد مثلث ما در خط حمله 

کاوانی، ام باپه و دی ماریا خواهند بود.

ژرمن  سن  پاری  اروگوئه ای  مهاجم 
تاکید کرد که بعد از پایان قراردادش با 
این تیم فرانسوی شاید به لیگ اروگوئه 
برگردد. ادینسون کاوانی در ناپولی بود 
که خود را به فوتبال اروپا معرفی کرد. او 
بعد از درخشش در ناپولی مورد توجه 
چند تیم بزرگ اروپایی قرار گرفت اما 
سن  پاری  راهی  که  گرفت  تصمیم 
ژرمن شود و الان شش فصل است که 

در  این تیم بازی می کند. کاوانی یک فصل دیگر هم با پاری سن ژرمن قرارداد 
دارد. دو تیم اینتر و منچستر یونایتد مشتری جدی این مهاجم اروگوئه ای هستند 
اما او تاکید کرد که تا پایان قراردادش در PSG باقی خواهد ماند. او گفت: من 
بعد از پایان فصل قبل با باشگاه صحبت کردم و به هواداران قول دادم که تا پایان 
قراردادم در تیم باقی خواهم ماند. بعد از پایان قرارداد با پاری سن ژرمن شاید 
به فوتبال اروگوئه برگردم. کاوانی در واکنش به احتمال حضورش در اینتر گفت: 
دوست دارم که باز هم قراردادم را با پاری سن ژرمن تمدید کنم. من با هیچ تیمی 
مذاکره نداشته ام و نهایت تمرکز را روی پاری سن ژرمن گذاشته ام. اصلا به دنبال 
جدایی نیستم و به چنین چیزی هم فکر نمی کنم. من شش سال است که در 

پاری سن ژرمن بازی می کنم و اینجا مثل خانه ام است.

مدافع ملی پوش تیم لسترسیتی با قراردادی 
به ارزش ۸۰ میلیون پوند به منچستریونایتد 

پیوست.
دو باشگاه منچستریونایتد و لسترسیتی بر 
سر انتقال ۸۰ میلیون پوندی هری مگوایر به 
توافق رسیدند تا این بازیکن تبدیل به گرانترین 
مدافع تاریخ شود. این بازیکن با قراردادی ۵ 
ساله به ارزش هفته ای ۲۰۰ هزار پوند پیراهن 
شاگرد  و  می کند  تن  به  را  سرخ  شیاطین 

سولسشایر می شود.  البته بندی برای تمدید یک ساله قرارداد او نیز با یونایتد گنجانده شده 
تا خیال یونایتد بابت ماندن طولانی مدت این بازیکن در اولدترافورد جمع شود. 

او معاینات پزشکی خودش را در یونایتد به خوبی پشت سر گذاشت ولی بعید است در 
دیدار دوستانه برابر بلکبرن در کارینگتون که پشت درهای بسته برگزار می شود در ترکیب 

تیمش به میدان برود. 
لسترسیتی برای جذب این بازیکن دو سال پیش ۱7 میلیون پوند به هال سیتی پرداخت 
کرد و این بازیکن با درخشش در لسترسیتی به تیم ملی فوتبال انگلیس نیز دعوت شد و 

برای انگلیس در جام جهانی به میدان رفت. 
گفته شده با پیوستن او به منچستریونایتد، مارکوس روخو، مدافع آرژانتینی در روزهای 

باقی مانده نقل و انتقالات تابستانی از این تیم جدا خواهد شد.

مگوایربارکوردشکنیبهمنچستریونایتدپیوستآخرینفصلحضورکاوانیدرفوتبالاروپا؟نیمارغایببزرگسوپرجامفرانسه

مدیر تیم ملی المپیک ایران گفت: شاید در بازی های تدارکاتی هم این 
سه بازیکن را دعوت نکنیم چون وقتی نمی توانند در باز ی های اصلی باشند 

فایده ای ندارد.
 حمید استیلی در گفت وگو با برنامه تهران ، در خصوص اردوی بعدی تیم 
امید ایران، گفت:  اردوی بعدی تیم امید مشخص شده است، چون قرار بود 
سازمان لیگ از هشتم بازی ها را برگزار کند، ما در همین ماه  هم اردو داشتیم 
ولی به دلیل اینکه بازی ها به تعویق افتادند و مشخص نبود در چه زمانی از 
مرداد برگزار می شوند و لیگ شروع نشد، اردوی ما به هم خورد تا بتوانیم با 
باشگاه ها ارتباط و تعامل خوبی داشته باشیم. اردوی بعدی ما در شهریور ماه 
است که عازم ازبکستان می شویم و دو بازی با تیم زیر ۲۳ سال ازبکستان 

انجام می دهیم.
و  دیگر  دوستانه  دیدارهای  انجام  خصوص  در  ایران  المپیک  تیم  مدیر 
همچنین بازی مقابل تیم امارات گفت: درمهرماه قرار بود با کرواسی بازی 
انجام دهیم اما این تیم عذرخواهی کرد و گفت نمی توانم بازی کنم. ما در آن 
تاریخ برنامه مان خالی است و به بین الملل مان گفتیم برای ما بازی بگذارد. 
با حشمت خان مهاجرانی هم صحبت کرده ایم. فدراسیون هم نامه ای برای 
ایشان زد که در امارات بتواند برای ما دو بازی برگزار کند اما به دلیل اینکه در 
مهر ماه قرعه کشی انجام می شود و ما در سید ۴ قرار داریم اگر حریفان مان 
مشخص شوند خیلی بهتر می توانیم حریف مان تدارکاتی را انتخاب کنیم اما 
چون زمان کم است نمی توانیم. در آبان ماه هم قرار است به جاکارتا برویم و 

دو بازی با اندونزی انجام بدهیم.
وی ادامه داد: در آذر و دی هم با آقای تاج که صحبت کردیم، قرار است 
که کمک کند اردویی در اسپایر داشته باشیم. چون با سعید فتاحی برنامه 
را هماهنگ کردیم در آن تاریخ قرار بود نیم فصل باشد اما الان با این شرایط 
نمی دانم تاریخ نیم فصل چه زمانی است. ما دو سه ماه پیش با سعید فتاحی 

برنامه مان را بستیم تا در نیم فصل بتوانیم حداقل یک ماه بازیکنان را در 
اختیار داشته باشیم. الان ما فقط در زمان های فیفادی که ۴، ۵ روز تا یک 

هفته است می توانیم بازیکنان را در اختیار داشته باشیم.
استیلی در مورد استفاده از دو بازیکن تیم امید که در بلژیک شاغل هستند، 
گفت: ما دو بازیکن در بلژیک داریم، یکی امید نورافکن که کاپیتان تیم 
امید است و دیگری یونس دلفی با مارک ویلموتس هم صحبت کردیم که 
کمک کند تا بتوانیم از این دو بازیکن استفاده کنیم. شاید بازی های ما در 
فیفادی نباشد و بازیکنان با مشکل مواجه شوند، فدارسیون فوتبال نامه ای 
به فدراسیون بلژیک و همچنین ترکیه ارسال کرده که ما بتوانیم از این سه 
بازیکن که دیگری الهیار صیادمنش است استفاده کنیم. قرار است خود من 
یا فرهاد مجیدی برویم با آن ها صحبت کنیم ببینیم آیا اجازه می دهند این 
بازیکنان را در اختیار داشته باشیم یا خیر. اگر نه که ما در بازی های تدارکاتی 
هم این سه بازیکن را دعوت نمی کنیم چون وقتی نمی توانند در باز ی های 
اصلی باشند فایده ای ندارد. امروز هم قرار است جلسه ای در فدراسیون 
فوتبال برگزار شود و صحبت کنیم ببینیم امکانش وجود دارد بتوانیم از 
این بازیکنان استفاده کنیم یا خیر. در ماه ژانویه این باشگاه ها بازی ندارند 
و امکانش هست که بازیکنان در اختیار ما قرار بگیرند. باید ببینیم تعامل 

فدراسیون با آنها چگونه خواهد بود.
وی در خصوص تعامل با مهدی بیات رئیس ایرانی فدراسیون فوتبال بلژیک 
گفت: مهدی بیات برای ایران یک افتخار است او رئیس باشگاه شارلروا و 

رئیس فدارسیون بلژیک است و باید بتوانیم از تجربه او استفاده کنیم.
استیلی در خصوص حضور مربی اسپانیایی در تیم امید گفت: هنوز چیزی 
مشخص نشده فرهاد مجیدی یک سفر به اسپانیا داشت با یکی دو مربی 
صحبت کرده و رزومه گرفته که قرار است در کمیته فنی این مسئله مطرح 

شود.

 سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم درباره 
عملکرد تیم خود در نیمه دوم گفت: در این نیمه بازیکنان ما 
ناخودآگاه به سمت حفظ نتیجه رفتند، هرچند که به لطف 
خدا و با حمایت تماشاگران توانستیم نتیجه را حفظ کنیم، 

ولی به سختی توانستیم به این پیروزی دست یابیم.
سید مهدی غیاثی جمعه شب در پایان دیدار این تیم با 
ستارگان ورامین از سری مسابقات هفته ششم لیگ برتر 
فوتسال باشگاه های کشور در ورزشگاه شهید سردار جعفر 
حیدریان قم در گفت وگو با خبرنگاران، با بیان اینکه در نیمه 
دوم نیز می توانستیم همچون نیمه اول گل بزنیم، افزود: 
باخت مسابقه قبلی در روحیه بازیکنان ما تاثیر گذاشته بود، 

اما در مجموع بازی خوبی انجام شد.
وی گفت: تیم ستارگان ورامین یک تیم فیزیکی می باشد، 
به عبارت دیگر تیمی است که از نظر قدرت بدنی خوب هستند و بازیکنان باتجربه و باسابقه ای در این تیم حضور دارند، از 

این رو اعتماد به نفس آنها در این دیدار بالا بود.
وی ادامه داد: در سال جاری تیم ما جوان تر شده است و تغییراتی را در ترکیب اصلی تیم داشته ایم، اما با این وجود در 

نیمه نخست توانستیم مسابقه را در دست بگیریم و بازی خود را بر حریف دیکته کردیم.
غیاثی در بخش دیگر سخنان خود گفت: از هواداران خوب قمی که همیشه در مسابقه های گوناگون حامی و مشوق این 

تیم بوده اند، تقدیر و سپاسگزاری می کنیم و ان شاءالله در آینده نیز همین گونه از تیم خودشان حمایت کنند.
این مسابقه با نتیجه چهار بر سه به سود قم پایان یافت و تیم سوهان محمدسیما با سه برد، یک مساوی و ۲ باخت و ۱۵ 

گل زده و ۱۰ گل خورده، ۱۰ امتیازی است و در رده پنجم قرار دارد.
همچنین تیم ستارگان ورامین از استان تهران با ۲ برد، یک مساوی و سه باخت و ۱۴ گل زده و ۲۰ گل خورده، هفت 

امتیازی است و در رده نهم قرار دارد.
سوهان محمد سیما در هفته هفتم این رقابت ها، هفدهم مردادماه سال جاری، ساعت ۱۸ مهمان تیم سن ایچ ساوه از 

استان مرکزی در این شهر است و ستارگان ورامین نیز در همان تاریخ میزبان تیم مقاومت البزر کرج می باشد.  

مدیر تیم ملی المپیک ایران: 
شایدنورافکن،دلفیوصیادمنشرادعوتنکنیم

سرمربی تیم فوتسال محمد سیمای قم:
بهسختیپیروزشدیم
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چرا ائتلاف جریان بهار و نواصولگرایی قابل تحقق نیست؟

ائتلاف های ناممکن
شدت حساسیت های انتخاباتی بر سر ائتلاف و وحدت میان جریان های سیاسی کشور 
به قدری است که هر نوع دیداری حتی از نوع غیرسیاسی هم گمانه زنی هایی را شکل 
می دهد.شامگاه روز جمعه توییت یکی از مجریان صداوسیما درباره دیدار رئیس جمهوری 
سابق با شهردار پیشین تهران، حاشیه ساز شد. گرچه وحید یامین پور این دیدار را رو به 
جلو و سازنده توصیف کرده اما ساعاتی بعد »محسن پیرهادی« دبیرکل جمعیت پیشرفت 
و عدالت و از نزدیکان قالیباف این دیدار را صرفا عیادت تعدادی از اعضای مجمع تشخیص 

مصلحت نظام از محمود احمدی نژاد دانسته است.
* پیرهادی: عیادت بود نه ائتلاف

محسن پیرهادی دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت گفت: دیدار قالیباف و احمدی 
نژاد، فروردین ماه انجام شد و صرفا عیادت و احوالپرسی و عمل به این سنت حسنه بود 
اما متاسفانه سیاست زدگی برخی، موجب می شود که از این دیدار تحلیل های سیاسی 

و خاص ارائه شود.
* نزدیکان احمدی نژاد: دیدار بود نه عیادت

پرونده این دیدار به همین جا ختم نشد و دیروز یکی از نزدیکان رئیس جمهوری سابق 
گفته است دلیل این ملاقات هرچه باشد بیماری احمدی نژاد نبوده و اصل این جلسه که 

اعلام شده،   صحت دارد، اما خبرها درباره محتوای جلسه کذب است.
* امکان وقوع ائتلاف

اتحاد جریان های سیاسی برای پیروزی در انتخابات حتی با وجود فرسنگ ها فاصله 
در ایدئولوژی و روش سیاست ورزی، بعید نیست اما ائتلاف جریان بهار و نواصولگرایی با 
وجود عضویت این جریان در شورای وحدت تا چه اندازه امکان ظهور دارد؟ شواهد نشان 
می دهد شهردار پیشین تهران پس از ناکامی چند ساله در انتخابات ریاست جمهوری، 
برای انتخابات مجلس یازدهم در پی انداختن طرحی نو است. اینکه اما در چنین طرحی 
جریان بهار که اصولگرایان آن را انحرافی هم می دانند چه نقش و جایگاهی خواهد داشت، 

جای ابهام بسیار دارد.
* اشتراکاتی برای ائتلاف

دو جریان قالیباف و احمدی نژاد نقاط مشترکی هم دارند؛ هر دو پس از حذف و شکست 
در انتخابات ریاست جمهوری در پی گشودن مسیری تازه در سیاست ورزی ایران برآمدند 
با یک تفاوت بزرگ؛ اظهارنظرها و اقدامات قالیباف در چارچوب بود و احمدی نژاد اما نقاب 
مخالف ملایم سیاست های موجود را بی آنکه جوابگوی تصمیمات پیشین خود باشد؛ به 
صورت زد. جریان بهار هم می خواهد مانند طیف شهردار پیشین تهران؛ چهره ای متفاوت 
از خود به مردم ارائه کند و مصداق آن جریان سوم مشهور باشد. نقطه هدف هر دو جریان 
هم قشر آسیب پذیر و محروم جامعه است. قالیباف با تفکیک جامعه به ۴ درصدی و ۹۶ 
درصدی؛ خود را حامی این ۹۶ درصد محروم می داند و احمدی نژاد هم سال هاست به نام 

عدالت و مهرورزی خود را حامی محرومان معرفی می کند.
* ائتلاف بعید است

با وجود این نقاط اشتراک اشاره شده، همین چندماه گذشته بود که خبرهای تایید 
نشده از سخنرانی تند قالیباف علیه احمدی نژاد منتشر شد و نزدیک به پنج سال است 
که جریان فکری نزدیک به رئیس جمهوری سابق عطای حضور در جبهه های متنوع 
اصولگرایان را به لقایش بخشیده و بارها از تریبون های مختلف نسبت به این جبهه ها و 
عملکرد آن ها انتقاد داشته است. آنچه ائتلاف این دو جریان را با وجود تمام مشترکات 
ناممکن جلوه می دهد همان مشکل مزمن در جناح اصولگرایی یعنی دشواری وحدت 
است.تجربه زیسته در عرصه سیاست ایران نشان می دهد که قالیباف دیگر حاضر نخواهد 
بود تحت هیچ شرایطی سبد رای و پایگاه اجتماعی خود را با اصولگرای دیگری تقسیم 
کند. جریان بهار هم خود را ورای جریان های سیاسی و اصولگرایی می داند و تن به این 
شراکت و ائتلاف نخواهد داد. گنجیدن این دو که خود را پادشاه بلامنازع اقلیم اصولگرایی 
می دانند بعید به نظر می رسد. از دیگر سو کشیده شدن پای احمدی نژاد به معادلات 
انتخاباتی قالیباف، اصولگرایان را از شهردار پیشین تهران دور خواهد کرد؛ این در حالی 
است که  گفته می شود قالیباف و جبهه پیشرفت و عدالت در مجموعه شورای وحدت 
اصولگرایان حضور دارند.با این تفاسیر امکان ائتلاف میان این دو جریان سیاسی بعیدتر 
از همیشه به نظر می رسد و شاید به همین دلیل است که پیرهادی از نزدیکان قالیباف 
با تاکید بر اینکه در دیدار اخیر هیچ اظهارنظر سیاسی و انتخاباتی درباره ائتلاف و وحدت 
نشده است؛ خاطرنشان می کند: هر دو جریان فکری نزدیک به قالیباف و احمدی نژاد، 
نسبت به یکدیگر شناخت دارند، مبانی و روش های یکدیگر را می دانند، هواداران این دو 
جریان مشخص است و از اختلاف نظرها و سلیقه های یکدیگر آگاه هستند بر همین 

اساس صرف حضور و دیدار چند دقیقه ای نمی تواند دلیل شروع جریان جدید باشد.

امیرعلی ابوالفتح:

کاخ سفید برای خاموش کردن صدای ظریف
 وی را تحریم کرده است

 کارشناس ارشد مسائل آمریکا با بیان اینکه کاخ سفید برای خاموش کردن صدای 
ظریف، وی را تحریم کرده است، تاکید کرد: ظریف به خاطر اینکه وزیر امور خارجه ایران 

است، تحریم نشد. تحریم ظریف به دلیل توانمندی، اثرگذاری و نقش بی بدیل اوست.
»امیرعلی ابوالفتح« درخصوص اقدام دولت آمریکا در تحریم محمدجواد ظریف، گفت: 
آمریکایی ها حدود یک ماه پیش قصد تحریم ظریف را داشتند که بیشتر یک نوع هشدار 
دادن به وی برای متوقف کردن فعالیت هایش بود و می خواستند موضوع را اصطلاحا 
تست کنند.وی با بیان اینکه از فاصله اعلام تحریم احتمالی ظریف تا اقدام بامداد روز 
پنج شنبه وزارت خزانه داری آمریکا در تحریم وزیر امور خارجه ایران چند اتفاق افتاد که 
زمینه تحریم ظریف را فراهم کرد، اظهار داشت: عامل نخست، درخواست مایک پمپئو 
برای انجام سفر به تهران و گفت وگو با رسانه های ایرانی بود که این درخواست ها به صورت 
رسمی با پاسخ مثبتی همراه نشد و به دلیل جدی تلقی نشدن تصمیم واشنگتن برای 

گفت وگو، با بی اعتنایی همراه شد.
* حمایت رهبری نشان داد حرف ظریف، حرف نظام است

این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی ادامه داد: تحول دیگر این بود که عده ای در 
داخل خواسته یا نخواسته، عمدا یا سهوا این پیام را برای آمریکا منتقل کردند که ظریف در 
حاشیه قرار گرفته، مورد اعتماد حاکمیت نیست و حرف و عمل اصلی را دیگران می زنند. 
این مسئله به نامه گله گذاری وزیر امور خارجه ختم شد که رهبری قویا این مسئله را 
رد و از ظریف حمایت کرد.ابوالفتح با بیان اینکه حمایت رهبر انقلاب نشان داد که وزیر 
امور خارجه به حاشیه نرفته است، تصریح کرد: حمایت رهبری نشان داد علیرغم برخی 
از اختلاف نظرها و تفاوت سلیقه ها در مسائل کلی یا جزیی، شکافی در عرصه دیپلماسی 

نظام ایجاد نشده و حرف نظام، حرف ظریف و حرف ظریف، حرف نظام است.
* ظریف به دلیل توانمندی، اثرگذاری و نقش بی بدیلش تحریم شد

وی یادآور شد: آمریکایی زمانی که دیدند که نمی توانند از شکاف میان وزیر امور 
خارجه و نظام بهره برداری کنند، ظریف را تحریم کردند، ظریف به خاطر اینکه وزیر امور 
خارجه ایران است، تحریم نشد، به خاطر اینکه منویات نظام و خواسته های رهبری را مورد 
پیگیری قرار می دهد، تحریم شد. در واقع تحریم ظریف به دلیل توانمندی، اثرگذاری 
و نقش بی بدیل اوست.این کارشناس ارشد مسائل آمریکا افزود: ظریف در دیپلماسی 
عمومی که در پیش گرفته، به گونه  تاثیرگذاری گفتمان سازی و واژه سازی می کند که تا 
عمق سیاست های کاخ سفید را مورد هدف قرار می دهد. نمونه آن را می توان در ساختن 
اصطلاح »تیم بی« مشاهده کرد که در افکارعمومی و رسانه های آمریکایی بسیار مورد 

حمایت قرار گرفت، بازتولید شد و به کاخ سفید نیز رسوخ پیدا کرد.
* دولت آمریکا از مصاحبه های ظریف بسیار عصبانی است

ابوالفتح با بیان اینکه کاخ سفید برای خاموش کردن صدای ظریف، وی را تحریم کرده 
است، ابراز داشت: قبل از ظریف، روسای جمهوری و وزرای امور خارجه ایران بارها به 
آمریکا سفر کرده و با رسانه های آمریکایی گفت وگو می کردند اما با هیچ کدام از آنها مانند 
ظریف برخورد نشد. آنچه موجب تفکیک ظریف از دیگران شده، نوع تعامل و دیپلماسی 
عمومی وی و تیمش در وزارت امور خارجه است.وی با اشاره به مصاحبه های ظریف با 
رسانه های آمریکایی بیان کرد: دولت آمریکا از مصاحبه های ظریف که موجب ارتباط 
مستقیم وی با نخبگان و مردم آمریکا می شود، بسیار عصبانی است و به همین خاطر، در 
بیانیه ای که وزارت امور خارجه آمریکا در این رابطه صادر کرد، وزیر امور خارجه را به عنوان 

سخنگوی اول نظام ایران معرفی کرده است.
* دموکرات ها نگران افزایش احتمال جنگ هستند

این پژوهشگر مسائل آمریکا درباره واکنش های داخلی در آمریکا نسبت به تحریم 
ظریف نیز یادآور شد: واکنش ها نسبت به اقدامات دولت آمریکا قطبی است و موضوع ایران 
و برجام، این واکنش ها را قطبی تر کرده است. هرآنچه موجب برخورد با ایران و تضعیف 
بیشتر برجام شود، مورد حمایت جمهوریخواهان و آنچه موجب باز ماندن درب دیپلماسی 
و حفظ برجام شود، مورد حمایت دموکرات ها است.ابوالفتح اضافه کرد: نمایندگان 
دموکرات کنگره و اعضای دولت اوباما نگران هستند که با تحریم وزیر امور خارجه ایران، 

کانال های ارتباط و درب دیپلماسی بسته تر شود و احتمال جنگ افزایش یابد.
* جمهوریخواهان به تحریم ظریف قانع نیستند

وی با اشاره به حمایت جمهوریخواهان از تحریم ظریف عنوان کرد: اقدام ترامپ 
طبیعتا مورد حمایت جمهوریخواهان افراطی مانند تام کاتن، مارک روبیو و لیندسی گرام 
و همچنین جنگ طلبان است. آنها حتی به این تحریم قانع نیستند و معتقدند باید اقدامات 
تندتری مانند برخورد نظامی هدفمند با ایران و عدم تمدید معافیت های هسته ای انجام 
شود.وی درباره اثرگذاری تحریم  ظریف بر روند کاری وی گفت: به شکل سنتی، این اقدام 
دولت آمریکا نمی تواند بر روند کاری ظریف اثرگذار باشد. آن گونه که ظریف اعلام کرده، 

اموال و حساب بانکی در آمریکا ندارد که بخواهد توقیف شود.

نکتـه

گفت و گو

عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان می گوید: در 
انتخابات پیش رو از جریان اصلاح طلبی در نهایت یک صدا و 

یک پیام بیرون خواهد آمد و انشقاقی در کار نخواهد بود.
در فاصله باقیمانده تا انتخابات اسفند ۹۸، اختلافات در 
جریان اصلاحات بر سر سازوکار ورود به این انتخابات بالا گرفته 
است، شورای عالی سیاست گذاری که در انتخابات پیشین محور 
وحدت شده بود این روزها خود تبدیل به محور اختلاف شده 
است. مرتضی الویری که یکی از اعضای حاضر در این شورا است 
در پاسخ به انتقاداتی که نسبت به حضور چهره های حقیقی 
در این شورا می شود، می گوید این افراد تنها یک سوم اعضای 
شورا را تشکیل می دهند و اگر از شورای عالی استعفا دهند 

هیچ اتفاق خاصی نخواهد افتاد.
وی که سابقه نمایندگی مجلس را در کارنامه خود دارد و 
عضو فعلی شورای شهر تهران نیز است، تاکید دارد »در انتخابات 
آینده مجلس جریانی پیروز میدان بوده و حرف اول را خواهد زد 
که بتواند پاسخ روشنی برای حل مشکلات مردم داشته باشد.« 
الویری گریزی نیز به وضعیت رقیب همیشگی اصلاح طلبان 
یعنی اصولگرایان هم زد و این را با اطمینان گفت که »اینکه 
اصولگرایان تصور کنند رای جریان اصلاحات ریزش داشته و 
این ریزش قرار است سر از سبد اصولگرایان در آورد اشتباه 
بسیار جدی است. الویری تاکید می کند که حتی یک رای 

ریزشی اصلاح طلبان به صندوق اصولگرایان نخواهد رفت.«
متن کامل گفت وگوی خبرآنلاین با مرتضی الویری عضو 

شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان را در ادامه میخوانید:

سیاست گذاری  عالی  شورای  الویری!  آقای   *
اصلاح طلبان که در سال ۹۴ تشکیل شد در آغاز به کار 
خود بسیار موفق عمل کرد به طوریکه هم در مجلس 
و هم شورای شهر تهران کرسی های زیادی را کسب 
کردند، اما در ادامه یکسری اختلاف نظرهایی را در این 
مجموعه شاهد بودیم، این اواخر هم گفته شد نام شورای 
عالی به جبهه اصلاح طلبان انقلاب اسلامی تغییر کرده 
این جبهه واقعا همان  این است که  اولم  است، سوال 
شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان و با همان سازوکار 
این  در  که  اختلاف هایی  وجود  با  اینکه  دوم  و  است؟ 
مجموعه وجود دارد می تواند سازوکار وحدتی مناسبی 

برای انتخابات پیش رو باشد؟
بنده قدری برداشتم متفاوت با شما است. ببینید در انتخابات 
آینده حرف اول را جریانی خواهد زد که بتواند پاسخ روشنی 
جریان  این  شاید  و  باشد  داشته  مردم  مشکلات  حل  برای 
مستقل از جریان اصلاح طلب و اصولگرا بوده و در واقع یک 
جریان سومی باشد. واقعیت آن است که امروز مردم نه تنها 
با مشکلات اقتصادی و نگرانی های ناشی از فضای بین المللی 
مواجه هستند بلکه گله مندی های جدی نسبت به مجموعه 
حاکمیت در موارد مختلف دارند. در این شرایط در انتخابات 
آتی مجلس جریانی می تواند پیشتاز باشد که پاسخ های روشنی 
هم برای حل مشکلات بین المللی و هم دغدغه های داخلی 
در بخش های مختلف اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی 
داشته باشد؛ البته این جریان نمی تواند یک جریان برانداز باشد 
زیرا ما در درون خانواده حاکمیت جمهوری اسلامی با هم گفت 

وگو می کنیم.

اصلاح طلبان راه حل های بهتری 
برای حل مشکلات کشور دارند

معتقدم اگر راه حلی برای باز کردن گره ها وجود داشته باشد 
در درون نظام می تواند معنا پیدا کند زیرا خروج از این نظام و 
ورود به شرایط براندازی جز فروپاشی کشور و چند شقه شدن 

مردم و تجزیه ایران نتیجه ای نخواهد داشت.
با توجه به این مطلب و از آنجا که متعلق به جمع خانواده 
اصلاح طلبی هستم مجموعا احساس می کنم اصلاح طلبان راه 
حل های بهتری برای حل مشکلات کشور دارند. لازم است 
تاکید کنم جریان اصلاح طلبی یک جریان منسجم و به هم 
پیوسته ای است بنابراین شاخه های انشعابی را باور ندارم و فکر 
نمی کنم بتوانند توفیقی پیدا کنند. مصداق آن را در سال ۹۶ 
تجریه کردیم که با نام شورای عالی اصلاحات و حتی با آرم این 
جبهه که ممکن بود برخی را فریب دهد وارد عمل شدند اما 
حتی نتوانستند یک دهم رایی را که اصل جریان اصلاح طلبی 
که متعلق به شورای عالی اصلاح طلبان است را از آن خود 

کنند. بنابراین این شاخه ها چندان محل اعتنا و اعتبار نیست.

در انتخابات پیش رو از جریان اصلاحات در نهایت 
یک صدا و یک پیام بیرون خواهد آمد

* اما در جریان اصلاح طلبی افرادی همچون آقایان 
کواکبیان و منتجب نیا نقدهایی به شورای عالی اصلاح 
طلبان دارند و شورا را محل رجوع خود نمی دانند که 
به طور طبیعی انشقاق هایی را در جریان اصلاح طلبی 
ایجاد می کند، این یک حقیقت است که نمی توان آن 

را انکار کرد.
ببینید این اعتراض ها وجود دارد حتی خود بنده هم معترض 
هستم. ولی همان طور که وقتی بحران و مشکل عمومی مصالح 
کلی کشور را تهدید می کند جریان اصولگرا و اصلاح طلب در 
کنار هم قرار می گیرند، همین طور اگر برای جریان اصلاح طلبی 
مشکلی پیش بیاید جریان اصلی اصلاح طلبی که با رهبری 
آقای خاتمی حرکت می کند به صورت منسجم در کنار هم 

قرار می گیرند.
تاکید می کنم همه ما انتقادهای مختلفی نسبت به جریان 
اصلاح طلبی داریم، به عنوان مثال بر این باورم که امروز جریان 
اصلاح طلبی  باید برای حل مشکلات فعلی پاسخ های صریح، 
روشن و بی پرده ای برای مردم داشته باشد. اما به همه انتقادها 
بر این نظرم که اگر باورها با همدیگر تفاوت پیدا می کند دلیلی 
بر این نیست که انشقاق در کل جریان اصلاح طلبی به وجود 

بیاید.
از  رو  پیش  انتخابات  در  بگویم  به طور خلاصه می توانم 
جریان اصلاح طلبی که در یک شورای چهل وچند نفره شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاحات به هم پیوند خورده و به صورت 
مشترک با هم کار می کنند در نهایت یک صدا و یک پیام بیرون 
خواهد آمد؛ در این شرایط اگر پیروزی حاصل شود برای این 
مجموعه بوده و اگر هم شکستی وجود داشته باشد باز هم به نام 

این مجموعه تمام خواهد شد.

ممکن است یک جریان سوم 
در انتخابات پیروز شود

اشاره  سوم  جریان  به  خود  صحبت های  در  شما   *
کردید که ممکن است پیروز انتخابات پیش رو باشد اما 
نگرانی که در این زمینه وجود دارد این است که جریانی 
بدون هویت سیاسی مجلس را در دست بگیرد که می 
تواند برای مجلس آینده خطرناک باشد. منظور شما از 
جریان سوم چیست؟ این طیف بدون هویت سیاسی می 

توانند همان جریان سوم شوند؟
یا  کارشناسی  جریان  یک  می تواند  سوم  جریان  ببینید 
جریانی تخصصی باشد که دقیقا بر حل مشکلات متمرکز 
شده است، به عنوان مثال فرض کنید یک جریان به وسیله 
جمعی از اقتصاددانان هدایت شود و بتواند در روزهای نزدیک 
به انتخابات راه حل هایی را به جامعه ارائه بدهد که به دل جامعه 
بنشیند و مردم هم به آن گرایش پیدا کنند، یا ممکن است یک 
جریان اجتماعی - فرهنگی باشد که بر حل مسائل در حوزه 
اجتماع و فرهنگ تکیه کرده و بتواند جاذبه به وجود بیاورد که 
سابقه آن در گذشته هم وجود داشته است. به طور مثال در 

سال ۸۱ زمانی که انتخابات شورای شهر برگزار شد نه جریان 
اصلاح طلبی و نه اصولگرایی موفق به کسب رای نشدند بلکه 
جریانی به نام آبادگران اعلان موجودیت کرد و لیست جداگانه 
اما  با رای پایین،  انتخابات، اگرچه  ای داد و در فضای سرد 
توانست شورای شهر دوم تهران را به طور کلی در اختیار بگیرد.

به یاد دارم زمانی که در انتظار اعلام نتایج انتخابات بودیم 
همه در این فکر بودیم که لیست اصلاح طلبان رای می آرود یا 
اصولگراها. اما وقتی آرا به تدریج قرائت می شد همه انگشت به 
دهان مانده بودیم زیرا مشخص شد که هیچ کدام موفق نشدند 
و این جریان سوم آبادگران بود که شورای شهر دوم تهران را در 
دست گرفت. اگرچه که آبادگران با گرایش اصولگرایی بود ولی 

جریان اصولگرای شناخته شده متداول نبود.
ممکن است در انتخابات پیش رو هم، یک جریان متمایل به 
اصلاح طلبی یا اصولگرایی اما با نگرش و دیدگاهی تخصصی که 
برای مشکلات مردم راه حل های جدید دارند بروز و ظهور پیدا 
کند. البته امیدوار هستم جریان اصلاح طلبی که در شورای عالی 
اصلاحات به هم پیوند می خورند بتوانند همان راه حل هایی که 
قرار است یک جریان سوم ارائه دهد را مطرح کند. این موضوع 
که  است  طلبی  اصلاح  جریان  در  فکری  تغییراتی  نیازمند 
امیدوارم اصلاح طلبان نسبت به این تغییرات و اصلاحات متقاعد 
راه حل های  باید  برای حل مشکلات سخت  معمولا  شوند؛ 
سخت درنظر گرفت که ممکن است این راه حل های سخت 
مانند داروی تلخی که به بیمار می دهید در نگاه اول خوشایند 
نباشد اما اگر باور کند که علاج او در خوردن این داروی تلخ 
است به طور قطع مجاب خواهد شد. با این توضیحات تصور 
می کنم جریانی در انتخابات آینده پیروز خواهد شد که بتواند 
برای حل مشکلات مردم راه حل های اطمینان بخش تری  به 

مردم ارائه دهد.

* آیا شما این ظرفیت را در اصلاح طلبان می بینید که 
آماده تغییراتی که مدنظر شما است باشند و اینکه چقدر 
چون  دهد  ارائه  اطمینان بخش  راه حل های  می توانند 
احتمال  اصلاح طلبان  گفتید  اظهاراتتان  از  بخشی  در 

موفقیت بیشتری دارند.
عالی  شورای  اعضای  از  عضوی  عنوان  به  که  جایی  تا 
سیاست گذاری اصلاح طلبان حضور دارم بحث های کارشناسی 
و جدی در کمیته های مختلف شورای عالی اصلاحات در حال 
انجام است منتهی اینکه چقدر بتوانند این وفاق را به وجود 
بیاورد و بدنه اصلاح طلبی هم به این تغییرات اساسی تمکین 
کند محل بحث است. البته همان طور که اشاره کردم هیچ کدام 

از این تغییرات در بیرون نظام تعریف نمی شود.

اگر اعضای حقیقی شورای عالی سیاست گذاری 
استعفا دهند هیچ اتفاق خاصی نمی افتد

* آقای الویری به ضرورت نوشیدن داروی تلخ از سوی 
اصلاح طلبان اشاره کردید، فکر نمی کنید لازم باشد 
خود شورای سیاست گذاری پیش از همه این داروی تلخ 
را بخورد. ببینید امروز انتقاداتی به عضویت افراد حقیقی 
در این شورا وجود دارد، آیا بهتر نیست اعضای حقیقی 
خودشان از شورای عالی سیاست گذاری استعفا دهند تا 
بخشی از افتراق ها حل شود. امروز طیف افرادی همچون 
آقایان رهامی، منتجب نیا، هادی خامنه ای انتقاد دارند که 
نفوذ و وزن چهره های حقیقی بیشتر از احزاب است. یا 
انتقاداتی وجود دارد که چرا ریاست دو فراکسیون امید 
و شورای عالی سیاست گذاری به آقای عارف واگذار شده 

است؟ 
اولًا تعداد اعضای حقیقی شورای عالی اصلاح طلبان حدود 
یک سوم تعداد اعضای حقوقی آن یعنی نمایندگان احزاب و 
گروه ها حدود دو سوم است. بنابراین نمایندگان احزاب دو سوم 
شورای عالی را در اختیار دارند. شما مطمئن باشید اگر این یک 
سوم حقیقی ها از شورای عالی استعفا دهند هیچ اتفاق خاصی 
نخواهد افتاد. چرا که تأثیرگذاری اشخاص حقیقی یا حقوقی 
در جامعه را تعداد آنها رقم نمی زند بلکه وزن و میزان کاریزما 
بودن آنها تعیین می کند. من تردید ندارم که چهره هایی مانند 
آقایان رهامی، منتجب نیا و هادی خامنه ای مستقل از اینکه 
وابسته به حزبی باشند یا نباشند وزنی و سنگینی ویژه ای در 
اردوگاه اصلاح طلبان دارند. یا وقتی کلیپ سه دقیقه ای سید 
اصلاحات موسوم به »تکرار می کنم« چند میلیون بار فوروارد 
می شود، این جایگاه و وزن وجود دارد چه ما بخواهیم و چه 
نخواهیم. شاید تعجب کنید ولی من صریحاً می گویم که من 
با حضور چهره های کاریزماتیک در جامعه موافق نیستم چون 
احتمال خطای فردی از خطای جمعی خیلی بیشتر است اما 

این واقعیت تلخ وجود دارد.
من از این واقعیت تلخ خشنود نیستم بنابراین امیدوارم روزی 
را ببینیم که احزاب فراگیر، قدرتمند و محبوبی بین مردم داشته 
باشیم که اشخاص حقیقی رنگ ببازند و جایگاه شان تضعیف 
شود ولی باز هم تاکید می کنم که متاسفانه این واقعیت تلخ 

امروز وجود دارد.

نمی کنیم،  صحبت  خاتمی  آقای  جایگاه  درباره   *
عالی  شورای  در  حقیقی  اعضای  حضور  به  انتقادات 

سیاست گذاری است.
افرادی که شما نام بردید همچون آقایان منتجب نیا، آسید 
هادی خامنه ای، عبدالله نوری، رهامی، بهزاد نبوی یا مصطفی 
تاجزاده تک تک و به صورت مستقل از اینکه عضو حزبی باشند 
یا نباشند جایگاه و پایگاه اجتماعی خود را دارند. این افراد فراتر 
از احزاب تاثیرگذاری دارند. اگر بیاییم این افراد را منها کنیم و 
بگوییم بنا داریم فقط به احزاب تکیه کنیم اگرچه آن را نفی 
نمی کنم و کار قابل قبولی می دانم اما باید منتظر باشیم که 
یک مرتبه جریان اصلاح طلبی پشتوانه عظیم خودش را از 

دست بدهد.

 در برخی شهرها، کاریزمای یک فرد حتی
از نظرات آقای خاتمی هم تاثیرگذارتر است

ببینید تاکید می کنم که این شرایط مطلوب نیست ولی 
واقعیت موجود است. یعنی تاثیرگذاری برخی افراد در برخی 
شهرها البته فارغ از تهران و کلانشهرها که اوضاع متفاوتی دارند 
غیرقابل انکار است به طوریکه در بسیاری شهرها شما می بینید 

اطمینان و اعتقادی که به یک فرد از نظر جایگاه کاریزماتیک 
وجود دارد به مراتب بیشتر از دیدگاه اصلاح طلبانه او است. 
به خوبی شهرهایی را می شناسم که به دلیل اطمینانی که 
از قبل به یک شخص دارند حتی اگر نظرات آقای خاتمی، 
اصلاح طلبان و اصولگرایان را با هم تجمع کنید باز هم به اندازه 

تاثیرگذاری آن فرد خاص در آن شهر نمی شود.
و  بگیرید  نادیده  را  موضوع  این  بخواهید  اگر  شما  خب 
بگویید ما می خواهیم فقط به جریان های حقوقی توجه کنیم 
در شرایطی که احزاب بلوغ لازم را پیدا نکرده اند نتیجه لازم را 
نخواهید گرفت. شما ببینید فراگیرترین احزابی که ما داریم به 
طور مثال حزب اتحاد یا کارگزاران، در تهران میزانی نفوذ دارند 
ولی به محض اینکه از تهران خارج می شوید شرایط به میزان 
قابل توجه تغییر می کند؛ باز هم تاکید می کنم که اگرچه ایده 
آل و مطلوب این است که تکیه گاه مردم از اشخاص حقیقی 
به اشخاص حقوقی میل کند و احزاب و سازمان های سیاسی 
میدان دار شوند زیرا در این شرایط فکر یک فرد حرف آخر را 
نمی زند بلکه برآیند مجموعه افکار است که تکلیف را روشن 
می کند که این به مراتب می تواند برای استحکام حرکت مفیدتر 
و مناسب تر باشد ولی چه کنیم که با شرایط ایده آل فاصله 
زیادی داریم. احزاب در کشور ما بنا به دلایل مختلف سرکوب 
شدند چه در زمان رژیم گذشته و چه در دوران جمهوری 
اسلامی و هنوز احزاب جایگاه بایسته خود را پیدا نکردند که 
امیدواریم روزی برسد که احزاب نقش کلیدی خود را به عنوان 

مرکز فکر و تصمیم گیری اجتماعی پیدا کنند.

ماجرای مخالفت با ریاست مرحوم 
آیت الله هاشمی بر مجلس سوم

* در ارتباط به انتقادات به آقای عارف چطور؟ از این 
نظر که آقای عارف در راس شورای عالی سیاست گذاری 
و از طرفی در راس فراکسیون امید قرار دارند به نظر 
آقای  با  تعارفی   ۹۲ سال  از  طلبان  اصلاح  رسد  می 
واقعا نمی شد در راس شورای  آیا  پیدا کردند،  عارف 
عالی سیاست گذاری شخص دیگری قرار می گرفت؟ یا 
انتقاداتی به شورای عالی سیاست گذاری وجود دارد که 
چرا بر لیست امید نظارت نکرده است، خب آقای عارف 
چطور از آن جایگاه می تواند بر فراکسیونی که خود 

ریاست آن را عهده دار است نظارت داشته باشد.
در مورد شخص آقای عارف و جایگاه ایشان باید عرض کنم 
که انتخاب ایشان در فراکسیون امید بر مبنای رای گیری آزاد 
بود و اعضای فراکسیون به این نتیجه رسیدند که ایشان ریاست 
فراکسیون را بر عهده بگیرد، در شورای عالی اصلاح طلبان هم 
هیچ الزام و اجباری برای اعضا در انتخاب ایشان یا هر شخص 
دیگری نبود و آقای عارف کاملا آزادانه انتخاب شدند، اما نکته 
ای که در این ماجرا نباید از نظر دور داشت این است که وقتی 
یک مجموعه تعاملی بنا دارد تمام خانواده اصلاح طلبان را گرد 
هم آورد ایجاب می کند که روی فردی متمرکز شود که آن 
فرد بتواند چتر بزرگ تر و وسیع تری روی این خانواده پهن کند.

مشابه همین موضوع را ما در مجلس سوم درباره مرحوم 
آقای هاشمی رفسنجانی داشتیم به طوریکه عده ای به دنبال 
این بودند که فرد دیگری، ریاست مجلس سوم که مجلسی 
اصلاح طلب بود را بر عهده بگیرد. در مجلس ششم هم همین 
گونه شد و افرادی به دنبال این بودند که آقای کروبی ریاست 
مجلس را عهده دار نباشد، بنابراین به طور طبیعی ممکن است 
بخش هایی از جریان اصلاح طلبی گرایش به افراد دیگری 
داشته باشند اما زمانیکه مصالح کل خانواده اصلاح طلبی را 
درنظر می گیریم و به دنبال این هستیم که حتی المکان این 
خانواده فراگیرتر و گسترده تر باشد آن زمان ممکن است به 
این جمع بندی برسیم که در مجلس سوم مرحوم هاشمی، در 
مجلس ششم آقای کروبی رئیس شوند و امروز هم در شورای 

عالی و فراکسیون امید آقای عارف عهده دار مسئولیت باشند.
این جمع بندی به این مفهوم نیست که همه اعضا تمام 
خصوصیات و ویژگی آقای عارف را می پسندند یا بالعکس، 
اما در شرایط دموکراتیک و انتخاب آزاد انتخابات ممکن است 
اعضا به این جمع بندی برسند که تجمیع آرا در این حوزه 
روی آقای عارف قرار گیرد اما برای مسئولیت دیگر اجماع روی 

ایشان نباشد.

رأی ریزشی اصلاح طلبان به 
سبد اصولگرایان ریخته نمی شود

که  تمهیداتی  با  کردید  امیدواری  اظهار  شما   *
اندیشیده می شود اصلاح طلبان یا جریانی نزدیک به 
اصلاح طلبان پیروز انتخابات آینده مجلس باشند، ولی 
از آن طرف اصولگرایان به دلیل عملکرد نه چندان قابل 
قبول اصلاح طلبان در مجلس و شورای شهر به رای 

ریزشی اصلاح طلبان دل بستند و ...
اگر تصور کنیم رای جریان اصلاحات ریزش داشته و این 
ریزش به سبد جریان اصولگرا منتقل شده در اشتباه بسیار 
جدی هستیم. به ضرس قاطع اعلام می کنم امروز حتی یک 
نفر از کسانی که بنا به دلایل مختلف انگیزه فعالیت سیاسی در 
کمپ اصلاح طلبان را از دست دادند شناسایی نکردم که جذب 

اصولگرایان شده باشند.

هم اصلاح طلبان و هم اصولگرایان
  ریزش رای داشتند

* پس این گروه تبدیل به رای های خاموش می شوند؟
ببیند دو جریان می شود، یا رای خاموش می شود یا به 
سمت براندازی می رود. البته لازم است تاکید کنم که ریزش 
رای هم در آرا اصلاح طلبان و هم اصولگرایان اتفاق افتاده و این 
هم برمی گردد به یکسری مسائل که جامعه ما به آن مبتلا شده 
و انتقادهای جدی را نسبت به عملکرد حاکمیت در بخش های 

مختلف به وجود آورده است.
ببینید به هر حال اتفاقی که در مورد برجام و خروج آمریکا 
از آن افتاد اگرچه ما ترامپ و جریان های تندرو را در آمریکا 
نکوهش می کنیم ولی نباید تردید  کرد که جریان های خاصی 
در داخل کشور آب به آسیاب آنها ریختند، زمینه های خروج 
آمریکا از برجام را فراهم کردند و ما را گرفتار مشکلات اقتصادی 
مرتبط با پیامدهای خروج از برجام کردند. اما مجموعه این ها 
را که با هم درنظر بگیرید منتج به این قضاوت عمومی در مردم 

شده که حاکمیت چه در دست اصلاح طلبان و چه در دست 
اصولگرایان باشد هیچ کدام از این دو نمی تواند مشکلات کشور 

را حل کند.
به دلیل همین مسائل تردیدی نیست که ما مجموعه ای 
از آرا را چه در جبهه اصولگرایی و چه اصلاح طلبی از دست 
خواهیم داد. اما اینکه در نهایت این مجموعه آرا به اصطلاح 
ریزشی در هر دو جناح در انتخابات چه نقشی را بازی خواهند 
کرد باید دید که در آینده چه اتفاق حادث خواهد شد و اینکه 
آیا جریان دیگری خواهد توانست این رای های فروافتاده را 

جلب کند؟

مشارکت پایین باشد، اصولگرایان
 پیروز میدان می شوند

تصور می کنم که اگر در بر روی همین پاشنه بچرخد یعنی 
اتفاق خاصی نیفتد و این ناامیدی و یاس نسبت به آینده از هر 
دو جریان اصلاح طلبی و اصولگرایی ادامه پیدا کند طبیعتا 
ما انتخابات بسیار بی فروغی خواهیم داشت و میزان مشارکت 
جریان  شرایطی  چنین  در  البته  بود.  خواهد  پایین  بسیار 
اصولگرایی با همان آرا کم شانس بیشتری دارد زیرا افرادی در 
جریان اصولگرایی هستند که به صورت سنتی و بدون توجه به 
اینکه به چه کسی رای می دهند به عنوان تکلیف پای صندوق 
رای می روند و به افرادی ولو اینکه به خوبی نشناسند رای 

می دهند.

حضور فعال در انتخابات
 فصل مشترک دیدگاه اصلاح طلبان 

* با تاکیدی که درباره شرایط پرنوسان اصولگرایان و 
اصلاح طلبان در جذب آرا داشتید سوالم این است که 
برنامه اصلاح طلبان برای بازسازی و ساماندهی سبد رای 
خود در انتخابات آینده چیست؟ آیا جریان اصلاح طلبی 
وارد  ائتلافی  به صورت  یا  به صورت مستقل  دارد  بنا 
پیش  آقای عارف چندی  انتخابات شود، چون  عرصه 
اعلام کرده بودند به صورت مستقل می آییم و با توجه به 

تجربه لیست امید ائتلافی نخواهیم داشت.
هم اکنون افراد نظر شخصی خود را اعلام می کنند اما آنچه 
که به عنوان فصل مشترک دیدگاه اصلاح طلبان وجود دارد 
این است که به صورت فعال در انتخابات شرکت کنند و بتوانند 
بالاترین نقش را داشته باشند، در مورد اینکه حضور چگونه 
خواهد بود؟ اینکه اصلاح طلبان نسبت به رد صلاحیت ها چه 
عکس العملی نشان می دهند آیا ادامه می دهند یا اینکه انتخابات 
را واگذار می کنند؟ اینکه آیا روی برخی افرادی که به نسبت 
برای مجلس مفید می دانند اما در خانواده اصلاح طلبان تعریف 
نمی شوند ائتلاف می کنند یا اینکه اصلا وارد هیچ ائتلافی 
نمی شوند؟ همه این ها موضوعاتی است که هنوز بحث های 
آن شروع نشده است، تصور می کنم زمانی می توان روی این 
موضوعات بحث کرد که کاندیداها معرفی و معلوم شود در سبد 
ما چه مجموعه ای از افراد وجود دارد تا متناسب با آن مجموعه 

تصمیم بگیریم.
بسته به شرایط ممکن است در حوزه انتخابیه ای به کسی 
رای بدهیم که نه اصولگرا و نه اصلاح طلب باشد. ممکن است 
ببینیم در شهرستانی یک فرد اصلاح طلب تاییدصلاحیت شده 
اما توانمندی لازم را برای انجام وظیفه نمایندگی ندارد ولی یک 
فرد اصولگرا توانمندی بیشتری دارد بنابراین به آن شخص رای 
دهیم. همه این ها موضوعاتی است که باید تصمیم را به زمان 

آینده موکول کرد.

گریزی از گفت وگوی ملی نداریم
* اخیرا موضوع جلسات گفت وگوی ملی با جدیت 
بیشتری از سوی افرادی از جناح اصولگرا و اصلاح طلب 
در دستور کار قرار گرفته، این نشست ها را تاثیر گذار 
می دانید؟ انتقادی که به این نشست ها وارد است این 
است که جای رادیکال ها در این نشست ها خالی است.

ما گریزی از گفت و گوی ملی نداریم؛ بنده تاکید می کنم نه 
تنها به گفت وگوی ملی باور دارم بلکه به گفت و گو با دشمنان 
خودمان در خارج از کشور هم باور دارم. معتقدم در شرایطی 
که ترامپ و وابستگان او برای ایران ایجاد کردند، ما نباید فرصت 
گفت و گو با جریان های مخالف ترامپ در اروپا و حتی درون 
آمریکا از دست بدهیم. تصورم بر این است که اگر مجلس ما 
و اشخاص حقیقی بیرون مجلس راه گفت و گو با تاثیرگذاران 
سیاست آمریکا را اعم از نمایندگان دموکرات در مجلس سنا 
و مجلس نمایندگان آمریکا را باز کنند، این حرکت می تواند 

ترامپ را در گوشه رینگ و محدودیت قرار دهد.
بنابراین اصل را چه در داخل و چه در خارج بر گفت وگو می 
گذارم، به طوری طبیعی این موضوع در داخل مهم تر و جدی تر 
است اما نکته مهم در داخل این است که مبحث گفت وگوی 
ملی از جایی می تواند شروع شود که همگرایی نسبی وجود 
داشته باشد. به عبارت دیگر وقتی دو طرف قصد گفت وگو دارند 
اما یک طرف، دیگری را مهدور الدم می خواند و طرف مقابل 
هم حق و حقوقی برای مخاطب قائل نیست طبیعتا باب گفت 

و گو قابل باز شدن نیست.
با  ملی  وگوی  گفت  کار  شروع  دیدگاه  همین  اساس  بر 
رایکال های دو جریان غیرممکن است بنابراین در این مقطع باید 
آن را فراموش کنیم، اما نقطه شروع می تواند این باشد که در دو 
طیف اصولگرایی و اصلاح طلبی گروه هایی که نقاط مشترک با 
هم داشته و به هم نزدیک تر هستند کار را با جدیت دنبال کنند.

* آیا علاقمند هستید در این نشست ها باشید؟
اگر فرصت داشته باشم استقبال می کنم.

انتخابات مجلس سایه روشن های انتخابات 
ریاست جمهوری را مشخص می کند

* تجربه سالیان نشان داده دولت در دوره های هشت 
ساله در دست اصولگرایان و اصلاح طلبان است ولی با 
وجود نارضایتی هایی که وجود دارد این نگرانی وجود 
دارد که در انتخابات ۱۴۰۰ فردی پوپولیست وارد عرصه 
انتخابات شده و آرا را به خود جذب کند، شما این خطر 
را چقدر جدی می بینید، ضمن اینکه آیا اصلاح طلبان 

درباره گزینه خاصی به نتیجه رسیدند؟
پیش بینی ها در این زمینه بسیار سخت است زیرا ما در 
شرایطی به سر می بریم که حتی نمی توانیم فضای سیاسی 
سه ماه آینده را هم پیش بینی کنیم. آزمون انتخابات مجلس 
یازدهم قبل از انتخابات ۱۴۰۰ را پیش رو داریم که سایه روشن 

های انتخابات ریاست جمهوری را مشخص می کند.

* آیا از نتایج انتخابات شورایاری ها در تهران راضی 
بودید؟

تقریباً میزان مشارکت در حد ۴ سال پیش بود و بیش از نیم 
میلیون نفر در انتخابات شرکت کردند. با توجه به اختلاف نظری 
که برای برگزاری یا عدم برگزاری حتی تا روزهای نزدیک به 
انتخابات مطرح شده بود و شرایط تحریم و غیره نتایج انتخابات 
شورایاری غیرقابل انتظار بود و البته برنده بزرگ در انتخابات 
شورایاری، وزارت کشور و شورای نگهبان بودند چرا که سیستم 
رأی گیری الکترونیکی را در کشور برای اولین بار در یک کلان 
شهر ده میلیونی تست کردند. تصور می کنم نتایج موفقیت آمیز 
انجام الکترونیکی انتخابات در جمعه گذشته تحول بزرگی در 
نحوه برگزاری کلیه انتخابات آینده رقم خواهد زد که هم صحت 
برگزاری انتخابات و هم سرعت در اعلان نتایج و هم کاهش 

هزینه ها را در برخواهد داشت.

مرتضی الویری:

اصلاح طلبان در انتخابات یکصدا می شوند 
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كمال ادب و مروتّ، در هفت چیز است: 
خردمندى، بردبارى، شكیبایى، ملایمت، 

خاموشى، نیك خویى، و مدارا

یکشنبه - 13 مرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4855

فرماندار قم گفت: خسارات سیل زدگان قم بر اساس 
کارشناسی های صورت گرفته، 23 میلیارد و 500 میلیون 
تومان بود که 50 درصد از این مبلغ به استان قم با 11 

میلیارد و 500 میلیون تومان پرداخت شده است.
مرتضی حیدری در حاشیه نشست هفتگی بخشداران 
و معاونین فرماندار در گفت وگو با خبرنگاران بابیان اینکه 
پس از پایان بارش های بهاری و نزولات آسمانی به استان 
قم نیز مانند دیگر استان ها خساراتی وارد شد، اظهار داشت: 
ارزیابی و تمهیدات اولیه از ارزیابی خسارت کشاورزان 
صورت گرفت که پرداخت خسارات سیل زدگان به استان 

قم به زودی انجام خواهد شد.
وی افزود: برآورد خسارات سیل زدگان قم بر اساس 
و 500  میلیارد  گرفته، 23  کارشناسی های صورت 
میلیون تومان بود که 50 درصد از این مبلغ به استان 

قم با 11 میلیارد و 500 میلیون تومان پرداخت شده 
است.

حیدری با اشاره به اینکه در دو بخش کمک های 
بلاعوض با 390 پرونده ، 80 درصد خسارات در سامانه 
ساجد ثبت و تأیید شد، تصریح کرد: 1 میلیارد و 880 
میلیون مجموع برآورد خسارت برای این 390 فقره بود 
که در بخش بهسازی و نوسازیِ راه های مزارع و قنوات با 
موافقت جهاد کشاورزی و سازمان برنامه و بودجه هزینه 

خواهد شد.
تأییدکنندگان  به عنوان  بخشداران  از  قم  فرماندار 
اصلی فرایند پرداخت خسارات به بخش های کشاورزی 
و تأسیسات عمومی یاد کرد و گفت: باید دقت و نظارت 
لازم توسط بخشداران در این فرآیند انجام شود و در حال 
حاضر بیش از سایر دستگاه ها، سازمان جهاد کشاورزی 

نقش آفرینی می کند.
وی به برآوردهای صورت گرفته در مورد خسارت به 
راه ها و تأسیسات آب و فاضلاب روستایی اشاره کرد و در 
مورد نحوه پرداخت این خسارات نیز توضیح داد: به دلیل 
ابهاماتی که وجود دارد، قرار شد استفساریه جدی برای 
شیوه عملکرد راه های بین روستایی و بین مزارع شود که 
با محوریت سازمان جهاد کشاورزی و یا شرکت آب و 

فاضلاب روستایی این کار انجام شود.
مشکلات  همه  علی رغم  کرد:  تأکید  قم  فرماندار 
کشور، این خسارت تأمین شده و از ویژگی های پرداخت 
تسهیلات خسارت سیل اخیر این است که بر اساس 
اسامی خسارت دیدگان و شماره حساب های گرفته 
شده از خسارت دیدگان در بانک های کشور، به حساب 

خودشان واریز خواهد شد.

فرماندار قم  خبرداد

پرداخت  خسارت به سیل زدگان قم 

نامحـرمانه

دریـچه

اخبــار

روحانی از فلاحت پیشه و حضرتی شکایت کرد؟
حسینعلی امیری، معاون پارلمانی رئیس جمهوری در خصوص »شکایت شورای امنیت از دو نماینده 
مجلس« بیان کرد: شورای امنیت یک نهاد حقوقی است. حسب آن چیزی که دو نماینده محترم بیان 
کردند دبیرخانه شورای امنیت از آن ها شکایت کرده است. دبیرخانه شورای امنیت یک هویت حقوقی 
دیگری دارد. آقای رئیس جمهور به عنوان رئیس شورای عالی امنیت کشور از هیچ نماینده ای شکایت 
نکردند. شورای امنیت ملی یک هویت حقوقی مستقلی دارد و دبیرخانه شورا متفاوت با رئیس شورای عالی 
امنیت ملی است. او ادامه داد: آقایان نماینده با من صحبت کردند و شرحی را هم دادند و من هم به رئیس 
جمهور منتقل کردم. موضوع شکایت شورای امنیت از دو نماینده در حال حل شدن است، مضاف بر این 
هم هیات نظارت بر رفتار نمایندگان هم اظهارنظر آقای دکتر فلاحت پیشه و دکتر حضرتی را در راستای 
ایفای وظیفه نمایندگی شان تشخیص دادند. امیری در خصوص ارائه گزارش عملکرد دولت به مجلس بیان 
کرد: در ابتدا بنا نداشتیم موضوع را خیلی رسانه ای کنیم. دولت پاسخگو است، دولت هرجایی که قانونی 
باشد منوط بر اینکه پاسخ یا گزارشی دهد حتما این کار را خواهد کرد. از آنجایی که برخی از نمایندگان 
محترم مجلس تذکر دادند آقای دکتر لاریجانی ریاست محترم مجلس هم پاسخ دادند و دیگر رسانه ای شد.

هشدار در مورد کلاهبرداری به بهانه »سبدغذایی«
پلیس فتا نسبت به کلاهبرداری با پیامک های انبوه »بسته حمایت دولت« هشدار داد.افراد سودجو 
با سواستفاده از شرایط اقتصادی و اجتماعی کشور اقدام به ارسال پیامک های انبوه به هموطنان تحت 
عنوان »بسته حمایتی دولت«، »دریافت سبد غذایی خانوار« و... کرده و از این طریق اقدام به کلاهبرداری 
از شهروندان از طریق درگاه بانکی جعلی کرده اند. در این روش لینکی به صورت پیامک برای افراد ارسال 
شده و از کاربر درخواست می کند برای دریافت بسته حمایتی دولت به سایتی جعلی به نام سبدملت به 
آدرس sabadmelat.com بروند که بعد از مراجعه به این سایت از کاربران اطلاعاتی از قبیل: کد ملی، 
میزان درآمد ماهیانه، تعداد خانوار و وضعیت مسکن افراد و... دریافت می شود. در ادامه افراد سود جو 
با دریافت این اطلاعات، کاربر را به درگاه بانکی برای واریز مبلغ 2000 تومان برای صدور کارت بانکی 
هدایت می کنند که این درگاه فیشینگ و جعلی بوده و تمامی اطلاعات کارت بانکی افراد را به سرقت 
برده و حسابشان را خالی می کنند. پلیس فتا به شهروندان هشدار داد که به این گونه پیامک ها تحت هیچ 
شرایطی اعتنا و اعتمادی نکرده و تحت هیچ شرایطی اطلاعات شخصی و بانکی خود را در این سایت ها 
وارد نکنند و در صورتی که به هر علت، با ورود به سایت های جعلی اطلاعات کارت بانکی خود را درج 

کردند، بلافاصله رمز دوم اینترنتی خود را تغییر دهند.

رضایت خانواده »میترا استاد« تکذیب شد
وکیل اولیای دم میترا استاد درباره شایعه دریافت رضایت خانواده محمدعلی نجفی از خانواده میترا 
استاد با واسطه رئیس اهل حق توضیحاتی داد.مسعود حاج لوئی وکیل اولیای دم میترا استاد در گفت وگو 
با باشگاه خبرنگاران جوان، در رابطه با شایعه دریافت رضایت خانواده محمد علی نجفی از خانواده میترا 
استاد با واسطه رئیس اهل حق اظهار کرد: تمام صحبت ها در رابطه با دریافت رضایت، شایعه است و 
صحت ندارد.او افزود: از این دست شایعات در فضای مجازی زیاد است که هیچ کدام صحت ندارد.وکیل 
اولیای دم میترا استاد در پاسخ به این سوال که آیا خانواده نجفی برای دریافت رضایت اقدامی کرده اند؟ 
گفت: تاکنون آقای گودرزی وکیل مدافع نجفی دو مرتبه برای مذاکره مراجعه کرده است، اما به نتیجه ای 

نرسیدیم.جاح لوئی تصریح کرد: اگر مطلب جدیدی باشد، به اطلاع همه خواهیم رساند.

ثبت یک طلاق به ازای هر ۳ ازدواج
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان از کاهش آمار ازدواج در کشور انتقاد کرد و گفت: سال 
گذشته 550 هزار ازدواج در کشور اتفاق افتاده که این آمار نسبت به سال گذشته کاهش یافته و این 
موضوع پیام خوبی برای کشور ندارد.محمد مهدی تندگویان در در مراسم روز ملی ازدواج با بیان اینکه 
براساس آمارهای سال گذشته به ازای هر 3 ازدواج یک طلاق اتفاق افتاده است گفت: این آمار مناسبی 

برای کشوری که روزی طلاق در آن جایی نداشت، نیست.

واکنش »آشنا« به توقف انتشار »وطن امروز«
مشاور رئیس جمهور در واکنش به توقف انتشار روزنامه وطن امروز، گفت: این نسل از روزنامه نگاران 
تهاجمی فقط سنگر عوض خواهند کرد.به گزارش ایسنا، حسام الدین آشنا مشاور رئیس جمهور در حساب 
کاربری خود در توئیتر با اشاره به توقف انتشار روزنامه وطن امروز نوشت» تا فضای سایبری هست، وطن امروز 
نیازی به کاغذ ندارد.نیروهای جوان و با انگیزه؛ یاداشت نویس های جسور؛ تیتر زن های قهار؛ گرافیست های 
نوآور؛ حامیان سیاسی پرتوان؛ این نسل از روزنامه نگاران تهاجمی فقط سنگر عوض خواهند کرد.«گفتنی 

است، روزنامه وطن روز جمعه اعلام کرد که از روز شنبه به دلیل مشکلات مالی منتشر نخواهد شد.

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم :

مشکلی در پرداخت تسهیلات 
ازدواج جوانان درقم وجود ندارد 

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم گفت: از فروردین تا پایان اردیبهشت ماه 
سال جاری، 2 هزار وام ازدواج توسط بانک های عامل در این استان پرداخت شده است.

روح الله رمضانی با تاکید بر اینکه هیچگونه مشکلی در پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان در این استان 
وجود ندارد اظهار داشت: آمار پرداخت تسهیل ازدواج توسط بانک های عامل در استان به صورت مستمر 
رصد می شود و روند پرداخت این تسهیلات به خوبی در حال انجام است.وی با اشاره به اقدام بانک 
مرکزی برای ساماندهی پرداخت وام های ازدواج به جوانان گفت: ایحاد سامانه متمرکز توسط این بانک 
موجب شده تا تسهیلات ازدواج به نحو قابل توجهی ساماندهی شود.معاون فرهنگی و امور جوانان اداره 
کل ورزش و جوانان قم ادامه داد: تمام متقاضیان دریافت تسهیلات ازدواج که درخواست آنها سال 9۷ 
در سامانه متمرکز بانک مرکزی ثبت شده است، وام ازدواج آنها پرداخت شده است.رمضانی ادامه داد: با 
ساماندهی پرداخت وام های ازدواج به جوانان، مدت زمان انتظار زوج ها برای دریافت وام کاهش قابل 
توجهی داشته است.وی با اشاره به افزایش وام های ازدواج به مبلغ 300 میلیون ریال برای هر زوج افزود: 
با توجه به افزایش مبلغ تسهیلات ازدواج،  وام ها برای بازپرداخت این وام ها ضمانت نامه هایی درخواست 
می کنند که این ضمانت ها روند دریافت وام های ازدواج را با مشکل مواجه کرده است.معاون فرهنگی و 
امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قمریال با بیان اینکه بانک ها برای پرداخت تسهلات ازدواج مشکل 
منابع ندارند ولی ضمانت های درخواستی آنها موانعی را در این زمینه ایجاد کرده است، تاکید کرد: دولت 
به صورت متمرکز در تلاش است تا برای تامین ضمانت وام ازدواج تسهیل لازم را انجام دهد که با این 

اقدام کمک بسیاری به زوج های جوان در این زمینه خواهد شد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

توقیف 297 دستگاه استخراج ارز دیجیتال 
فرمانده انتظامی استان قم از توقیف 29۷ دستگاه قاچاق استخراج ارز دیجیتال بیت کوئین در قم 

خبر داد. 
سردار "عبدالرضا آقاخانی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: در پی کسب 
خبری مبنی بر نصب و استفاده از دستگاه های ماینر تولید ارز دیجیتال در یکی از شهرک های صنعتی 
قم، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی قم قرار گرفت.

فرمانده انتظامی استان قم خاطر نشان کرد: در ادامه پس از بررسی و تایید صحت خبر و هماهنگی 
های قضائی، مأموران به محل مورد نظر اعزام شدند.

وی تصریح کرد: در بازرسی صورت گرفته 29۷ دستگاه ماینر برای تولید ارز دیجیتال - بیت کوئین، 
18 دستگاه سوئیچر و 20 دستگاه پاور با تجهیز کابل های شبکه و برق که بر اساس برآورد کارشناسان 

بیش از 20 میلیارد و ۷90 میلیون ریال ارزش گذاری شده است، کشف شد.
سردار آقاخانی خاطر نشان کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

یادداشت های شهر سیل زده/۵۵
محمد خامه یار

راننده تراکتور به درخواستم پاسخ مثبت می دهد و ما را جلوی خانه یکی از شهروندان سیل زده 
پیاده می کند و جلوی در خانه به انتظار می ایستد و دائم می گوید: با احتیاط حرکت کنید و مواظب 

خودتون باشین...
تا کمر داخل آب که کمی سرد به نظر می رسد، می رویم و چکمه ها که پر از آب شده است، 
راه رفتن و حرکت را با مشکل مواجه می کند. با اجازه صاحب خانه به اتفاق محمد عباسیان و جعفر 
اسکندری وارد خانه می شویم. ارتفاع آب بیش از یک متر است و آهسته پس از عبور از حیاط خانه از 
پله ها بالا می رویم و وارد ایوان خانه می شویم. زن صاحب خانه مشغول شست و شوی فرش و پتوها 
و دیگر وسایل زندگی است. او به اتفاق همسرش هر چند ناراحت به نظر می رسند اما احترام می کنند 
و به استقبال می ایستند و به ما خوش آمد می گویند. ما را به داخل ساختمان دعوت می کنند. ارتفاع 
آب از داخل خانه فروکش کرده است و به داخل خانه هدایت می شویم. سیلاب آسیب جدی به زندگی 
آنان وارد کرده است. کمد، تلویزیون، یخچال، فرش، پشتی و.... ده ها وسیله دیگر آنان را به طور کلی از 
بین برده است. دیوار اتاق ها  خیس و مرطوب است. زن که همه  زندگی اش را آب برده است یکباره 

بغضش می شکند و گریه می کند و می گوید:
حاجی! هیچی برام نمونده، آب زندگیم را برده. بعضی وسایلم را تازه خریده بودم...

می گویم: خدا کمکت کنه
می گوید: مگر خدایی هم هست!

احساس می کنم ناراحت و خسته است و در مقابله با آزمون های الهی کم آورده است. 
مبلغ ناچیزی را تقدیمش می کنم و می گویم: خدایی هست، همو که ما را از صدها کیلومتر به طرف 

اینجا هدایت می کند تا کمک کار شما باشیم.
زن که از گفته خود پشیمان است می گوید: درسته. ببخشید من ناراحت بودم. واقعا خدایی هست...

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع 
تقلید در پیامی به مناسبت روز ازدواج، از 
همه جوانان خواست که شجاعت به خرج 
دهند و تابوی مراسم و تشریفات سنگین 
با واقع بینی، مساله  ازدواج را بشکنند و 

ازدواج را شروع کنند.
در این پیام که نسخه ای از آن روز شنبه 
در اختیار ایمان قرار گرفت آمده است: 
خوشبختانه گروهی از جوانان در این موارد 
شجاع اند، با مهریه 1۴ سکه و جهیزیه در 
حد ضرورت و به جای مراسم هر دو نفر باهم 
یک سفر مشهد یا عتبات می روند و زندگی 

را به این صورت آغاز می کنند.
مصادف  ایام  است:  یافته  ادامه  پیام 
آسمانی حضرت  ازدواج  سالروز  با  است 
امیرمؤمنان علی)ع( با زهرا مرضیه)س( و 
بسیار متناسب با مراسم ازدواج آسان است، 
زیرا آن ازدواج آسمانی پیام بسیار روشنی 

با مهریه  ازدواج  برای همه جوانان دارد، 
500 درهم و جهیزیه بسیار بسیار ساده و 
ولیمه شام عروسی که با حلوایی که با دست 
پیغمبر اکرم)ص( درست شده بود، صورت 

گرفت پیام عجیبی دارد.
پیام ادامه یافته است: حقیقت این است 

که طبیعت ازدواج جوانان، طبیعت سهل 
و آسان است، سنگینی های ازدواج امروز 
که گاه افراد توانا را ناتوان می سازد، ساخته 
تشریفات  و  و خیالات  اوهام  پرداخته  و 

بی معناست.
پیام حاکی است: مسابقه در بالا بودن 

مهریه و تشریفات سنگین جهیزیه و مراسم 
آن  با  عروسی  و  عقد  کمرشکن جشن 
اختلاط های پرگناه چیزی نیست که در 
ذات ازدواج جوانان نهفته باشد؛ همه اموری 
است که با دست خودمان آن را فراهم 
می سازیم و هیچ دلیل منطقی برای آن 
وجود ندارد بلکه مفاسد سنگینش روزبه روز 
خوب  می افزاید:  می شود.پیام  آشکارتر 
است جوانانی که ازدواج نکرده اند سری به 
پرونده های ازدواج جوانان دیگر بزنند، که 
چه گرفتاری ها با دست خودشان فراهم 
کردند، مهریه سنگینی که گاه به زودی به 
اجرا گذاشته می شود و نتیجه آن یا زندان 
است و یا اقساط سنگین؛ تشریفات ازدواجی 

که گاه سال ها ادای دین آن مشکل است.
اول ذی الحجه، سالروز ازدواج حضرت 
علی)ع( و حضرت فاطمه زهرا)س( به عنوان 

روز ازدواج نام گذاری شده است.

آیت الله مکارم شیرازی: 

جوانان تابوی تشریفات سنگین ازدواج را بشکنند

اسب سرکش خودرو!!!کاریکاتور

محمدعلى رجبى

با مشارکت شهرداری قم:

 در آستانه ۱7 مرداد ماه
 خبرنگاران قم تجلیل می شوند

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری آیین تجلیل 
از خبرنگاران و اصحاب خبر و رسانه استان قم با مشارکت شهرداری قم 
خبر داد.مهدی کلانترزاده در خصوص برگزاری مراسم ویژه روز خبرنگار 
و آیین تجلیل از خبرنگاران و اصحاب خبر و رسانه استان قم گفت: طبق 
برنامه ریزی های انجام شده، این مراسم در آستانه فرا رسیدن 1۷ مرداد 
ماه سالروز شهادت مظلومانه محمود صارمی در سال 13۷۷ برگزار خواهد 
شد.وی با بیان اینکه این مناسبت فرصتی مغتنم برای تقدیر از خدمات 
و زحمات قشر فرهیخته خبر و رسانه می باشد، گفت: با هدف تکریم 
مقام اصحاب خبر و رسانه، مراسمی به یادماندنی و با شکوه، با مشارکت 
استانداری قم، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و شهرداری قم برگزار 
خواهد شد.کلانترزاده با بیان اینکه تلاش های عزیزان خبر و رسانه مصداق 
نمایانی از تعهد و تخصص و عدالت خواهی است، اضافه کرد: بدون شک 
حضور خبرنگاران در لایه های مختلف جامعه و به ویژه در دستگاه ها و 
نهادها می تواند عاملی برای حرکت در جهت رشد و توسعه همه جانبه 
و اعتلای نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران باشد.مدیر کل ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری قم در ادامه کار خبرنگاران و اصحاب رسانه استان 
قم را نسبت به سایر خدمات به مراتب اثرگذارتر و مهم تر دانست و افزود: از 
لحاظ کمیت و کیفیت آثار تولیدی در بخش خبر و رسانه، خبرنگاران قمی 
جایگاه ویژه ای را در بین سایر استان ها در کشور دارا هستند که این امر 
نمادی از توانمندی و تخصص ایشان می باشد.وی با اشاره به حضور مقامات 
و مسئولین استان در مراسم گرامیداشت روز خبرنگار در استان قم گفت: با 
هماهنگی های صورت گرفته استاندار و معاونین ایشان، شهردار قم و برخی 
از مدیران شهری، اعضای شورای اسلامی شهر قم، مدیر کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و تنی چند از مسئولین و مقامات ارشد استان قم در این 
مراسم حضور خواهند داشت.کلانترزاده با بیان اینکه این مراسم فرصتی 
برای بیان و شنیدن دغدغه ها و مشکلات خبرنگاران می باشد،افزود: در 
تلاش هستیم تا به نحو شایسته از تلاش های خبرنگارانی که در جهت نقد 
و انتقاد سازنده و انعکاس مطلوب خدمات و عملکرد دستگاه ها و نهادهای 
استان فعال هستند، تجلیل بعمل آوریم.شایان ذکر است: مراسم بزرگداشت 
روز خبرنگار و تجلیل از اصحاب خبر و رسانه استان قم صبح روز چهارشنبه 
1۶ مرداد ماه با حضور جامعه خبری و اصحاب رسانه استان قم برگزار 
خواهد شد و طبق هماهنگی های بعمل آمده در این مراسم از خبرنگاران 
عزیزی که در فاصله زمانی 1۷مرداد9۷ تا1۷مرداد98 مقام ملی و بین المللی 

کسب نموده اند، تقدیر می شود.

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری  مطرح کرد

تدوین بسته سرمایه گذاری
 احداث هتل ۵ ستاره در قم

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری با اشاره به بسته سرمایه 
گذاری مشارکت در احداث مجتمع تجاری اقامتی )هتل 5 ستاره( در بلوك 
sw10 بلوار پیامبر اعظم)ص(، گفت: این پروژه با حجم سرمایه گذاری 
هزار و 500 میلیارد ریال و با زیربنای تقریبی 58 هزار مترمربع پیش بینی 
شده است.محمدرضا معرفت با اشاره به بسته سرمایه گذاری مشارکت در 
احداث مجتمع تجاری اقامتی )هتل 5 ستاره( در بلوک sw10 بلوار پیامبر 
اعظم)ص(، اظهار کرد: این پروژه با حجم سرمایه گذاری هزار و 500 میلیارد 
ریال و با زیربنای تقریبی 58 هزار مترمربع پیش بینی شده است.قائم مقام 
شهردار قم در امور سرمایه گذاری با بیان اینکه شهرداری برای این بسته 
سرمایه گذاری با سرمایه گذاران متعددی در حال مذاکره است تا پروژه هرچه 
سریع تر اجرایی شده و در مرحله احداث قرار گیرد، تصریح کرد: طبق این 
بسته سرمایه گذاری سهم مشارکت شهرداری ۶۷ درصد از مجتمع تجاری 
و سرمایه گذار 30 درصد از مجتمع تجاری به اضافه ساختمان هتل است.

معرفت با بیان اینکه هم اکنون با چندین گروه از سرمایه گذاران در حال 
مذاکره و رایزنی هستیم و به محض فراهم شدن شرایط نسبت به جذب 
سرمایه گذار اقدام خواهد شد، گفت: در سال های اخیر عزم ویژه در تیم 
مدیریت شهری برای توسعه هتل سازی در شهر قم شکل گرفته که به دنبال 

تقویت زیرساخت های گردشگری در این شهر هستیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

سرانه ریالی فضای سبز هر شهروند قمی بیش از 
۱۶2 هزار تومان است

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم سرانه ریالی هر 
شهروند قمی را 1۶2 هزار و 800 تومان ذکر کرد و گفت: به ازای هر شهروند 
بیش از 1۶2 هزار تومان در سال هزینه میکنیم تا فضای سبز نگهداری شده 
و توسعه یابد.پیام جوادیان با بیان اینکه سرانه فضای سبز شهری قم 3.2۴ 
مترمربع بوده که به ۴.2۶ مترمربع رسیده است، اظهار کرد: سرانه فضای 
سبز جنگلی ما 11.95 بوده که به 15.03 رسیده است.مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه سرانه کل فضای سبز شهر 
قم از 15.11 مترمربع به 19.32 مترمربع رسیده است، افزود: البته درحال 
حاضر سرانه فضای سبز بیش از این است اما آمار احصاشده مربوط به پایان 
سال 9۷ است.جوادیان با تاکید بر اینکه به ازای هر شهروند قمی براساس 
جمعیت یک میلیون و 280 هزار نفر، ۴.28 مترمربع افزایش سرانه فضای 
سبز داشته ایم، گفت: بودجه فضای سبز سال 9۴ حدود ۶0 میلیارد تومان، 
95 بالغ بر 98 میلیارد تومان، سال 9۶ بالغ بر 200 میلیارد تومان و سال 9۷ 
حدود 20۴ میلیارد تومان و سال 98 نیز مجددا با مشکلات مالی افزایش 
بودجه فضای سبز صورت گرفت.وی سرانه ریالی هر شهروند قمی را 1۶2 
هزار و 800 تومان ذکر کرد و افزود: به ازای هر شهروند بیش از 1۶2 هزار 

تومان در سال هزینه می کنیم تا فضای سبز نگهداری شده و توسعه یابد.

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

اتصال شش تقاطع مهم شهر قم 
به برق اضطراری

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از اتصال شش 
تقاطع مهم شهر به برق اضطراری)ups( خبر داد.علی نیک با بیان ضرورت 
اتصال تقاطع ها به برق اضطراری)ups(، اظهار داشت: یکی از مشکلات 
ترافیکی شهر ها عدم اتصال تقاطع ها به برق اضطراری یا ups است.

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از اتصال شش تقاطع 
مهم شهر به برق اضطراری خبر داد و افزود: با وجود محدودیت هایی که در 
بعضی از تقاطع های اصلی شهر وجود داشته، توانسته ایم شش تقاطع پرتردد 
مرکز شهر را به برق اضطراری مجهز کنیم.نیک تصریح کرد: خاموشی 
چراغ های راهنمایی و رانندگی تقاطع ها به علت قطع برق در ایام تابستان 
و حوادث یکی از عوامل ایجاد گره های ترافیکی و بی نظمی مخصوصاً در 
هسته مرکزی شهر است.وی اتصال دیگر تقاطع ها به برق اضطراری را تا 
پایان سال 98 جز برنامه های سازمان دانست و خاطرنشان کرد: بر اساس 
اولویت بندی های انجام شده تقاطع های اصلی و فرعی شهر به ترتیب به برق 

اضطراری یا ups متصل می شوند.

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی قم  خبرداد

ساماندهی ۳۶۰۰ کامیون در سازمان 
تاکسیرانی شهرداری قم

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: 
برای سه هزار و ۶00 کامیون تا امروز پروانه صادر شده که یک هزار و ۷00 

مورد آن برای استان های دیگر و مابقی برای استان قم بوده است.
مرتضی عزتی ضمن ارائه گزارشی از طرح ساماندهی کامیون ها در قم، 
اظهار داشت: استان قم به خاطر عملکرد خوب و سرعت عمل، ساماندهی 
کامیون های چند استان را هم زمان با استان قم انجام می دهد.مدیرعامل 
سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم آغاز طرح ساماندهی 
کامیون ها را از سال 9۶ اعلام کرد و افزود: بر اساس بخشنامه سازمان 
شهرداری ها برای ارائه تسهیلاتی مانند سوخت و لاستیک باید کامیون ها 
پروانه فعالیت خود را بر مبنای پیمایش از سازمان تاکسیرانی دریافت کنند.

اخبــار

پیام آموزشی 
تابلوهای راهنمایی و رانندگی 
پیام آوران نظم و قانون هستند.

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: در حال حاضر ۶5 درصد صنایع واقع در 
شهرک ها و محورهای صنعتی قم از نعمت گاز بهره مند هستند.

علیرضا نصیری افزود: لوله کشی خط گاز به 13 شهرک صنعتی از جمله شکوهیه، 
محمودآباد و سلفچگان که مصرف بالایی دارند صورت گرفته است.

وی با بیان این که گازرسانی به صنایع طی پنج طرح فعال در سطح قم دنبال می 
شود، اضافه کرد: خوشه های مرتبط با بخش گازرسانی به صنایع فعال هستند و امیدواریم 

در پایان سال 99 صنایعی که از نعمت گاز بهره مند نیستند به شبکه گاز متصل شوند.
به گفته وی، سه مجتمع کشت گلخانه ای رزبند، کوثر و قبادبزن قم نیز که از مجتمع 

های فعال بزرگ محسوب می شوند، از نعمت گاز بهره مند هستند.
2 هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این 
تعداد حدود 90 درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین حدود 5۴ 
هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند؛ قم دارای هفت شهرک صنعتی 
شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری 
اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خور آباد، دستجرد، سیرو و طغرود 

است.
نصیری در ادامه با بیان این که در حال حاضر استان قم پایلوت کشوری چند طرح 

ملی است، بیان کرد: طرح »سامگ« سامانه ارتباط مشترکان با گاز از جمله این طرح 
هاست و بر اساس آن تمام فرآیندها و خدماتی که شرکت گاز ارائه می نماید، به دفاتر 
پیشخوان واگذار شده است.وی افزود: با بهره برداری رسمی از این طرح که در هفته دولت 
انجام می شود، 22 خدمت شرکت گاز در دفاتر پیشخوان ارائه خواهد شد و نیازی به 

مراجعه مشترکان به شرکت گاز نیست.
وی اضافه کرد: در فاز بعدی طرح سامگ، خدمات از طریق گوشی همراه به مشتریان 

ارائه خواهد شد که کار جدیدی است و امیدواریم در هفته دولت به بهره برداری برسد.
مدیرعامل شرکت گاز قم، اجرای مراحل مناقصه انتخاب مشاور برای مطالعه و بازاریابی 
مجدد استان قم را از دیگر طرح ها عنوان و بیان کرد: با توجه به این که زمان اجرای شبکه 
گازرسانی منازل قم یک تا 2 طبقه و مصرف صنایع نیز کم بوده، نیاز است برای مسائل 
ایمنی و تامین گاز مورد نیاز، برای شبکه زیرساختی شهر قم تا افق 1۴0۴ بازاریابی و 

طراحی مجدد صورت گیرد و به مرحله اجرا برسد.
99.5 درصد از جمعیت شهری و 92 درصد از جمعیت روستایی قم از نعمت گاز بهره 

مند هستند که در مجموع شدت نفوذ انرژی گاز در این استان 9۴ درصد است.
در حال حاضر ۶ شهر این استان دارای شبکه گازرسانی است و از 15۶ روستایی که 

قابلیت گازرسانی دارد، 13۶ روستا از نعمت گاز بهره مند می باشد.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم  خبرداد

بهره مندی ۶۵درصد صنایع قم از نعمت گاز

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  گفت: 
برنامه های جشن روز خبرنگار با ویژه برنامه هایی ازجمله 
آیین خطبه خوانی در حرم حضرت معصومه)س( با حضور 
اهالی رسانه، امسال به صورت باشکوهی در این استان برگزار 

می شود.
سید موسی حسینی کاشانی افزود: ساعت ۷ صبح روز 
پنجشنبه 1۷ مردادماه آیین خطبه خوانی در حرم کریمه 
اهل بیت)ع( با سخنرانی آیت الله سید محمد سعیدی تولیت 

حرم حضرت معصومه)س( ترتیب می یابد.
وی ادامه داد: روز چهارشنبه 1۶ مردادماه جاری نیز، 
جشن روز خبرنگار با دعوت از اصحاب رسانه استان و 
همکاری استانداری، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
شهرداری قم و همراهی خانه مطبوعات برگزار خواهد شد.

وی اضافه کرد: در این آیین از اهالی رسانه که سال 
گذشته در عرصه های مختلف رسانه ای در کشور حائز 
مقام شدند، تقدیر می شود ضمن اینکه تجلیل از چند 

پیشکسوتان رسانه ای، از دیگر بخش های این آیین است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  با تاکید بر تلاش 
برای برگزاری این آیین در شان خبرنگاران و اهالی رسانه ای 
استان افزود: این آیین با حضور استاندار قم و مسئولان 

استان در تالار مدائن قم برگزار می شود.
وی تصریح کرد: برنامه های جنبی دیگری ازجمله 
برنامه های تفریحی و مسابقات ورزشی هم به مناسبت 
روز خبرنگار توسط خانه مطبوعات و با هماهنگی دیگر 

مجموعه های استان برنامه ریزی شده است.
حسینی کاشانی بابیان این که نخستین دوره جشنواره 

مطبوعات و رسانه های برخط استان سال گذشته در روز 
خبرنگار برگزار شد افزود: امسال به درخواست اهالی رسانه 
دومین دوره آن در آبان ماه در بخش های مختلف ترتیب 
می یابد. 3 درصد رسانه های دارای مجوز کشور متعلق 
به استان قم است. از ۴2 خبرگزاری کشور، بیش از 15 
خبرگزاری در قم دارای نمایندگی است، ضمن اینکه از 
1۷2 روزنامه دارای مجوز برای توزیع سراسری، حدود 10 

روزنامه سراسری در قم دارای دفتر نمایندگی می باشد.
دفتر  مسئول  و  خبرنگار  صارمی  محمود  شهید 
خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا( در افغانستان بود که در 
1۷ مردادماه سال ۷۷ در جریان کشتار دیپلمات های ایرانی 
در مزار شریف به دست طالبان به شهادت رسید و این روز 

در تقویم رسمی کشور به عنوان »روز خبرنگار« نام گرفت.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  اعلام کرد

ویژه برنامه های روز خبرنگار درقم

رئیس اتحادیه بنکدارن و عمده فروشان استان قم 
بابیان اینکه مردم صرفاً خریدشان را از واحدهای قانونمند 
و دارای پروانه کسب انجام دهند، گفت: وجود بیش از 
9000 واحد صنفی فاقد پروانه مشکلات عدیده ای را در 

بخش اصناف و بازار قم به وجود آورده است.
سید ابراهیم صحفی اظهار داشت: با توجه به زائرپذیر 
بودن شهر مقدس قم و لزوم رعایت شئونات مذهبی 
و قوانین نظام صنفی و رعایت انصاف توسط واحدهای 
صنفی ، نظارت هر چه بیشتر و بهتر بر سطح عرضه را 

می طلبد.
وی افزود: بازرسان اتاق اصناف قم با جدیت مشغول 
انجام وظیفه در راستای حمایت از مصرف کنندگان محترم 
و اجرای مقررات و قوانین مربوطه هستند و با هرگونه 

تخلف و گران فروشی برخورد قانونی می کنند. 
رئیس اتحادیه بنکدارن و عمده فروشان استان قم 
تصریح کرد: وجود بیش از 9000 واحد صنفی فاقد پروانه 
مشکلات عدیده ای را در بخش اصناف و بازار قم به وجود 
آورده است .صحفی ادامه داد: طبق ماده 12 قانون نظام 
صنفی افراد موظف هستند قبل از تأسیس هر نوع واحد 
صنفی یا اشتغال به کسب و حرفه، نسبت به اخذ پروانه 
کسب اقدام کنند و در صورت عدم اقدام جهت اخذ پروانه 
کسب اتحادیه ها، اتاق اصناف باید نسبت به شناسایی 
واحدهای فاقد پروانه و صدور اخطار ماده 2۷ قانون نظام 
صنفی و پلمب واحد با همکاری نیروی انتظامی اقدام کند.

وی ادامه داد: مدتی بود که پروسه پلمب با کندی 
انجام می شد ولی با ورود دادستان   به این موضوع و 

دستورات اکید ایشان جهت ساماندهی واحدهای فاقد 
پروانه که شاهد انجام بیشترین تخلفات صنفی از قبیل 
گران فروشی، احتکار،عدم صدور فاکتور توسط این گونه 
واحدها هستیم با جدیت انجام شود که جا دارد از زحمات 
ایشان و سایر مسئولین محترم استان تقدیر و تشکر داشته 
باشیم. رئیس اتحادیه بنکدارن و عمده فروشان استان قم 
ابراز کرد: واحدهای صنفی قانونمند و دارای پروانه ملزم 
به گذراندن کلاسهای آموزشی پیش نیاز صدور پروانه 
کسب با قوانین موردنیاز حوزه کسب وکار آشنا می شوند 
و به دلیل آشنائی با قوانین  ، کمتر شاهد تخلف از سوی 
این گونه واحدها هستیم ولی به دلیل عدم اشراف به 
واحدهای فاقد پروانه کسب شاهد بیشترین تخلفات در 

این بخش هستیم .

رئیس اتحادیه بنکدارن و عمده فروشان استان قم  اعلام کرد

فعالیت 9 هزار  واحد صنفی فاقد پروانه در قم 


